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يادداشت- 1

جبران عقب ماندگي بورس
سود عملياتي اغلب صنايع و 
شركت هاي ايراني از افزايش 
ن��رخ ف��روش محص��ولات 
كاموديتي، نرخ جهاني نفت 
و فرآورده هاي پتروش��يمي 
بس��يار اثر مي پذيرد. به بيان 
ديگر آنچه باعث مي شود در 
خارج از ايران ، بازار هاي مالي 
از جمله در امريكا و اروپا افت كنند ريسك هاي ناشي 
از احتمال درگير ش��دن امريكا يا اروپا در يك فرآيند 
پرهزينه مثل جنگ نه اينكه وارد جنگ ش��وند، بوده 
است. اين ريسك سبب مي شود آثار افزايش نرخ جهاني 
كمتر ديده شود بنابراين بازار هاي مالي افت مي كنند. 
اما بازار سرمايه ما همواره مشمول طرح هاي تحريمي 
است. همچنين عدم وابس��تگي و ارتباط اقتصادي با 
جامعه بين الملل باعث مي شود كه ما تافته جدابافته اي 

از فضاي عمومي در اقتصاد جهان باشيم!
اگر چه ممكن اس��ت مق��دار توليد و ف��روش تعداد 
بي شماري از صنايع و شركت هاي ما به دليل جدايي از 
اقتصاد جهان، كاهش پيدا كند اما افزايش نرخ فروش 
محصول نهايي سبب جبران آن و موجب افزايش سود 
مي ش��ود. در حال حاضر محور تبدي��ل نقدينگي به 
دارايي هاي مالي و سهام، ركن نخست است. در نتيجه 
افزايش سود همزمان با رشد انتظارات تورمي است كه 
ما شاهد نوعي اختلاف مس��ير و واگرايي ميان بورس 
ايران و جهان هستيم. به اين نحو كه از يك سو بازار هاي 
جهاني تحت ريس��ك جنگ روس��يه و اوكراين رو به 
افول هس��تند اما در ايران روند صعودي طي مي شود. 
اين روند به اين دليل اس��ت كه پول داغ - يعني پولي 
كه مردم نمي خواهند نگه دارند و از دست شان خارج 
مي كنند- تبديل به نوعي دارايي و سرمايه مي شود؛ چرا 
كه احتمال مي دهند ارزش آن بيش از آنچه انتظارش 
را دارن��د كاهش پيدا كند به همين دليل يك مغايرت 
بين بازار سهام ما و ساير بازار ها مشاهده مي شود. اين 
پرسشي است كه اكنون مطرح است كه چرا بازارهاي 
مالي طي سه ماه گذشته ۱۰ تا ۲۰ درصد افت كرده اند 
اما در مقابل قيمت جهاني نفت ۳۰ تا ۴۰ درصد افزايش 
داشته است؛ در همين حال بورس ايران هم صعودي 
اس��ت! يك دليل ديگر اين امر هم آن است كه اصلاح 
قيمت صنايع و ش��ركت هاي ما در سه ماه پاياني سال 
۱۴۰۰ به پايان رسيد و سربه سر شد؛ يعني در نقطه اي 
ارزش ذات��ي و ارزش روز معاملاتي ش��ركت ها به هم 
نزديك تر شدند و فاصله كم ش��د؛ بنابراين نسبت به 
افت هايي كه كرده بوديم فضاي رشد ايجاد شد. سهام 
بسياري از شركت ها حدود ۵۰ درصد افت داشته اند و 
اكنون حدود ۱۰ درصد افزايش داشته اند؛ شاخص كل 
هم همين گونه رفتار كرده است. بازار معمولا بر ۲ اساس 
تحليل مي شود؛ يكي تحليل بنيادين است كه مبتني 
بر ادله، اصول و توضيحات كارشناسي است و موكول 
به حركت روزانه نمي شود؛ به  طور مثال صنايع غذايي 
و دارو كه در ماه هاي اخير رشد كرده اند دليل بنيادين 
داشته اند و به دليل افزايش نرخ احتمال مي دهند كه 
سود اين شركت ها خوب باشد و به صورت استراتژيك 
در مقطع فعلي بيش از پيش مورد توجه است. اما اين 
نوس��ان روزانه كه يك روز روي پالايش��ي است و روز 
ديگر بر روي خودرويي مي رود، به نظر من تحليل هاي 
مقطعي اس��ت و صرفا تمركز نقدينگي است كه اين 
صنايع را حركت مي دهد. بر اين اس��اس ممكن است 
مبتني بر اصول توجيه پذير و اقتصادي نباش��د و ما بر 
مبناي ذات بازار كه نوسان است اين نوسانات را طبيعي 
مي بينيم. يك موضوع كاملا واضح اس��ت كه يك روز 
تمركز نقدينگي روي يك شركت و صنعتي ايجاد شود 
و بعد از يك مدت كوتاه و كس��ب يك نوسان كوچك 
نقدينگي خارج شود. سهم اگر بنياد داشته باشد، حركت 
و روند به صورت مداوم خود را نشان مي دهد. همين كه 
روزانه حركت مي كند نشان دهنده اين است كه سهم 
از لحاظ بنيادي ادله توجيه پذيري براي رشد نداشته 
است. انتظارات تورمي و اصلاحاتي كه مارا به يك نقطه 
تعادل تقريبي در سال ۱۴۰۰ رساند، زمينه لازم براي 
يك چرخه بازدهي معقول بعد از سال ۱۳۹۹ ، فراهم 
اس��ت. مقياس اندازه گيري اين بازده معقول مي شود 
برابري با نرخ تورم پيش بيني شده كه براساس لايحه 
بودجه زماني كه ما ۴۰ درصد را پيش بيني مي كنيم و 
به اضافه آن بازگويي عقب مانده بازار سرمايه در سال 
۱۴۰۰ نسبت به ساير بازار ها حدود ۵۰ درصد بازدهي 
را مي توانيم در نظر بگيريم. البته اين بازدهي با فرض 
ثابت بودن شرايط حال حاضر احتمالا محقق مي شود و 
اين يك حداقل بازدهي است كه ما را به سمت شاخص 
كل دو ميليون واحدي حركت مي دهد و مبناي آن هم 
افزايش سود عملياتي شركت ها ناشي از افزايش نرخ 
فروش و انتظارات تورمي است. به بيان ديگر پول نقد 
ارزش خود را در سال ۱۴۰۱ حداقل به ميزان ۴۰ درصد 
از دست مي دهد؛ بنابراين بازارمالي گزينه اي است كه 
مي تواند اين را در برگيرد. اما به واسطه افزايش قيمت 
نهاده هاي خوراكي و غذايي و حساسيت صنعت دارو 
به نظر مي رس��د كه صنايع غذايي مشتمل بر خوراك 
دام، محص��ولات و فرآورده هاي خوراكي اعم از روغن، 
لبنيات ، ارزاق عمومي و در درجه بعد محصولات دارويي 
مورد توجه بازار قرار خواهد گرفت؛ كما اينكه در دنيا هم 

الان همين صنايع پيشرو هستند.

فردين آقابزرگي

مديران صنعت ساختمان پيش بيني كردند، فعاليت هاي ساختماني در ارديبهشت بهبود يابد 

شوك نوروزي به ساخت وساز

س�يدعماد حسيني|ش��يرين ابوعاقل��ه، بانوي 
فلسطيني كه با وجود داشتن تابعيت امريكايي خود را 
فرزند قدس مي دانست، در سرزميني كه آن را دوست 
داش��ت و تقريبا اكثر رخدادهاي آن را از سال ۱۹۹7 

پوشش داده بود، جان به جان آفرين تسليم كرد.
براي كساني كه مساله فلسطين را پيگيري مي كنند، 
او ساليان درازي يك چهره رسانه اي معتبر محسوب 
مي ش��د. هنوز بس��ياري گزارش هاي زن��ده اش را از 
صحنه هاي درگيري به ويژه گزارشي كه در سال ۲۰۰۲ 
از داخل دفتر الجزيره در رام الله و در حالي كه نظاميان 
اسراييلي در آپارتمان هاي طبقات زيرين دفتر را يكي 

پس از ديگري منفجر مي كردند، به ياد دارند.
مرگ بانوي خبرن��گاري كه به معن��اي كامل كلمه 
خبرنگار جنگ��ي بود، هم��ه اصحاب رس��انه حتي 
باتجربه  ترين روزنامه نگاران را غافلگير كرد تا همگي 
به جز مطالب احساسي نتوانند چيز ديگري در مورد 
اين رخداد بنويسند. اين اولين باري نبود كه شيرين به 
اردوگاه جنين مي رفت و به طور حتم علاوه بر اشرافي 
كه به اين منطقه از فلسطين داشت از انتخاب فاصله 

و شعاع هاي امن در زمان درگيري هم كاملا آگاه بود.
اينكه تك تيرانداز ارتش اس��راييل به ش��كل تفنني 
يا بر اس��اس برنام��ه اي از پي��ش طراحي ش��ده و با 
اهداف خاصي اين جنايت را مرتكب ش��ده، اختلاف 
نظرهاي��ي وجود دارد كه مرور زم��ان )و نه تحقيقات 

ارتش اس��راييل( آن را مشخص خواهد كرد. اما آنچه 
س��خنگوي ارتش اس��راييل هم نمي تواند آن را انكار 
كرده يا حداقل به شكل تلويحي به آن اعتراف مي كند 
دخالت مستقيم ارتش اسراييل در اين جنايت است. 
اسراييل يد طولايي در قلع و قمع خبرنگاران دارد و با 
نگاهي به كارنامه اين رژيم مي توان به ليست بلندي 
از روزنامه نگاراني رس��يد كه توس��ط صهيونيست ها 
كشته، زخمي يا به اسارت رفته اند، رسيد. ترور شيرين 
ابوعاقله ۵۱ ساله در اردوگاه جنين تمام اخبار جهان 
حتي اخب��ار جنگ اوكراين را هم براي س��اعت هاي 
متمادي تحت الشعاع خود قرار داد و به تنها خبر اصلي 
رسانه هاي فلس��طيني، رژيم اس��راييل و تقريبا كل 
منطقه خاورميانه تبديل شد. چه كسي مي داند شايد 
اين خبر براي مدتي كمي از بار فش��ارهاي سياسي و 
رس��انه اي وارد شده بر نفتالي بنت را كه طي چند روز 
اخير به نقطه اوج خود رس��يده و تا استيضاح كابينه و 
انحلال كنست هم كشيده ش��ده بود، بكاهد؟ گرچه 
در نقطه مقابل آن هم برخي از صاحب نظران ش��دت 
گرفتن خيزش جديد فلسطينيان را حاصل اين فرآيند 
عنوان مي كنند. همكار ابوعاقله همزمان با اعلام خبر 
ترورش گفت، صبح براي ما ايمي��ل زد، درگيري در 
جنين عازم آنجا هستم و خبرهاي آن را براي شما ارسال 
مي كنم، اما هيچ كس نمي دانست كه خبر اصلي اين 

تهاجم خود او خواهد بود.

گلي ماندگار|
 طي چند ماه گذش��ته مجلس طرح هايي را به صحن 
علني برده و به تصويب رس��انده كه نشان از بي دقتي 
نمايندگان به موضوعات فوق دارد، مساله اي كه بارها 
و بارها از سوي كارشناسان مختلف در مورد آن تذكر 
داده شده است، آخرين طرح حراج ميراث فرهنگي به 
هدف ارز آوري بوده، خبري كه باعث شوك بسياري 
از باستان شناسان و فعالان حوزه ميراث فرهنگي شده 
است. اينكه اين طرح از كجا و توسط چه كساني ابداع 
شده خود جاي بحث و بررسي دارد، اما سوال مهم تر 
اين است كه چرا مجلس بايد به چنين نتيجه اي برسد. 
البته نمايندگان مجلس در طرح خود به كش��ورهاي 
مصر و انگلستان اش��اره كرده اند كه چنين روندي را 
در پيش گرفته اند! س��وال اينجاست چطور در موارد 
ديگري كه پاي منفعت عمومي در ميان اس��ت ما از 
قانون هيچ كشور ديگري تبعيت نمي كنيم حتي اگر 
به نفع مردم باشد اما حالا قرار است با برداشت دست و 
پا شكسته خود از قوانين كشورهاي ياد شده در مورد 
ميراث فرهنگي به اين نتيجه برسيم كه ايران را به قطب 
فروش ميراث تاريخي در دنيا تبديل كنيم. مشكلات 
اقتصادي و افزايش نرخ دلار و خالي بودن خزانه دولت 
و البته چاپ كردن پول بي پش��توانه به ادعاي رييس 
سابق بانك مركزي شايد از دلايلي است كه باعث شده 
تا نمايندگان فكر كنند با به صحن بردن چنين طرحي 

مي توانند به مشكلات اقتصادي دولت پايان بدهند در 
حالي كه چوب حراج زدن به ميراث فرهنگي در هيچ 
دوره تاريخي در نه تنها در ايران كه در هيچ كش��وري 
باب نبوده و اين يعني بي احترامي به نسل هاي گذشته 

و آينده. 

    حراج ميراث فرهنگي توجيه ندارد
اين طرح در حالي مطرح مي ش��ود ك��ه حتي طبق 
قانون اساسي هم هر گونه حفاري و خريد و فروش آثار 
باس��تاني ممنوع بوده و در هيچ دوره اي اين كار مورد 
تاييد هيچ دولت و مجلسي قرار نگرفته است. چطور 
ممكن است در حالي كه بسياري از كارشناسان ميراث 
فرهنگي كشور را جزو ناموس ملي به حساب مي آورند 
حالا با طرح مجلس چ��وب حراج به اين نواميس زده 
شود؟ در واقع حراج ميراث فرهنگي در هيچ برهه اي 
هيچ توجيهي نداشته و نخواهد داشت. نمي توانيم تنها 
به دليل اينكه مي خواهيم مشكلات اقتصادي كشور را 
حل و فصل كنيم به چنين كاري دست بزنيم. ميراث 
فرهنگي يك كش��ور ملك شخصي كسي به حساب 
نمي آيد كه چند نفر بتوانند در مورد آن تصميم بگيرند. 
ميراثي كه سال هاي بسيار باعث مباهات ايراني ها بوده 
حالا چطور قرار اس��ت به حراج گذاشته شود. اين كار 
چراغ س��بزي اس��ت به افرادي كه طي اين سال ها به 
ادامه در صفحه 8 صورت مخفيانه اقدام به... 

يادداشت -4

كنترل نقدينگي با كالابرگ
 ياران��ه نقدي هم��ان تزريق 
نقدينگي است، اما در صورتي 
كه مكانيزم اين سياس��ت به 
صورت كالابرگ باشد، تقاضا 
متعادل خواهد ش��د و اثرات 
نقدينگي را مشاهده نخواهيم 
كرد. بخش ه��اي عظيمي از 
جامعه به��ره اي از ارز ۴۲۰۰ 
نمي برن��د و يك نمونه آن اظهارنظ��ر رييس اتحاديه 

قنادان ايران اس��ت كه گفته بود هميش��ه آرد را آزاد 
مي خرند، بنابراي��ن يارانه براي آنه��ا فرقي به وجود 
نمي آورد.غير از دو يا سه قلم كالاي اساسي و دارو كه 
حمايت يارانه اي داشته است، در حال حاضر شهروند 
عادي كالاي مورد نياز خود را ب��ه نرخ روز خريداري 
مي كند، بنابراين در نتيجه تخصيص ارز ۴۲۰۰ توماني 
انباشت رانت براي گروهي خواسته يا ناخواسته ايجاد 
شده است و دقيقا به همين دليل اكنون بهينه سازي 
نظام پرداخت يارانه ها از سوي دولت ضروري به نظر 

مي رسد.بايد اين نكته را هم مورد توجه داشت در تمام 
كشورها بهينه س��ازي پرداخت يارانه ها با پيامدهايي 
همراه بوده است كه مي توان به كشور تركيه در همين 
ارتباط اشاره كرد. در اين كشور بسياري بيكار و دچار 
آسيب شدند، اما در نهايت به نتيجه نشست. بنابراين 
بايد درصدي از عوارض اي��ن كار را پذيرفت تا اصلاح 
ساختار مورد نظر به شكل صحيحي عملياتي شود. بر 
اين اعتقادم بايد هزينه داد تا در كلان، رانت غيرعادلانه 
حذف شود.يارانه نقدي همان تزريق نقدينگي است 

كه مستقيم به س��بد بازار مي رود و تقاضا را در بخش 
كالاهاي خوراكي و ... بالا مي برد زيرا با اين مقدار از پول 
نمي توان خودرو خريد، بنابراين بازار آن كاملا مشخص 
است، پس تقاضا بالا خواهد رفت و اين امرتورم به وجود 
مي آورد ولي در صورتي كه مكانيزم اين سياس��ت به 
صورت كالابرگ باش��د، تقاضا متعادل خواهد شد و 
اثرات نقدينگي را مشاهده نخواهيم كرد. كالابرگ دو 
حسن دارد. اول هدايت توليد و مصرف و ديگري هم 

ايجاد مانع براي رشد نقدينگي در كشور است.

سياوش غيبي پور

يادداشت-3

نابرابري اقتصادي و آسيب هاي اجتماعي
پدي��ده آس��يب اجتماعي از 
جمله مشكلات عمده بشري 
در قرن حاضر و گذشته بوده و 
ميليون ها انسان را درگير خود 
نموده است. روند رشد آن رو 
به گس��ترش بوده و بر خلاف 
انتظار روش هاي مداخله اي 
ني��ز تأثير قاب��ل ملاحظه اي 
در آن نداش��ته اس��ت. در تعري��ف آس��يب اجتماعي 
مي توان گفت آسيب هاي اجتماعي نظم جامعه را برهم 
مي زنند و هنجارهاي آن را مورد تعرض قرار مي دهند. 
افزايش ناهنجاري نشانه اي از وجود بحران است و نظم 
اجتماعي را تهديد مي كند. روند رو به رشد آسيب هاي 
اجتماعي,ضرورت مداخله اصولي و به هنگام و تفكري 
جامع و عزم همگاني براي پيش��گيري را مي طلبد. در 
تعريف ديگري از آس��يب اجتماعي مي توان گفت هر 
رفتاري كه به طريقي با انتظارهاي مش��ترك اعضاي 

جامعه س��ازگاري ندارد و بيش��تر افراد آن را نادرست 
و ناپس��ند مي دانند يك نوع آس��يب اجتماعي است. 
همچنين هر نوع عمل فردي يا جمعي كه در چارچوب 
اص��ول اخلاقي قرار نگيرد يا منع قانوني و قبح اخلاقي 
داشته باشد به نوعي يا يك نوع آسيب اجتماعي تلقي 
شده يا ريشه و منشأ آسيب اجتماعي شناخته مي شود. 
آسيب هاي اجتماعي مسائل، شرايط يا مواردي هستند 
كه جامعه آنها را به منزله خطري براي راه و رسم زندگي 
يا آسايش خود مي داند لذا ضرورتاً بايد در جهت كاهش 
آن برنامه ريزي و اقدام ش��ود. تغييرات متعدد ناشي از 
عوامل مختلف، عدم تطابق و رشد ناهماهنگ غير مادي 
و تضادهاي فرهنگي و اجتماعي در سازگاري اجتماعي 
مشكلاتي ايجاد خواهد كرد. متأسفانه مطابق آمارهاي 
موجود هر ساله بيش از ۱۵ درصد آسيب هاي اجتماعي 
رشد داشته اند. باتوجه به اينكه آسيب هاي اجتماعي 
پديده هاي متغير و نسبي هستند ممكن است برحسب 
ادامه در صفحه 8 زمان و مكان تغيير يابند.  

پروانه خفتان

يادداشت-2

اصلاحات دولت و انتظارات تورمي
در اي��ن ترديدي وج��ود ندارد 
كه ح��ذف ارز ۴۲۰۰ توماني، 
اث��رات تورمي خاص خ��ود را 
خواهد داشت. اين ارز تاكنون 
به كالاهاي اساسي اختصاص 
پيدا مي كرد و حالا كه بناست 
ديگر پرداخت نشود، قطعا در 
قيمت تمام ش��ده اين كالاها 
تاثيراتي خواهد گذاشت. براي مثال نهاده هاي دامي تاكنون 
ارز ۴۲۰۰ توماني دريافت مي كردند اما بنا شده از اين پس 
اين ارز با نرخ نيمايي تامين شود و به اين ترتيب قيمت تمام 
شده اين كالاها، افزايش پيدا مي كند. در كنار آن با توجه 
به اينكه اين كالاها اساسي هستند، قطعا تاثيرات تورمي 
خاص خود را در ساير بازارها نيز نشان خواهد داد. با وجود 
آنكه مقامات دولت گفته اند كه تنها افزايش قيمت چهار كالا 
مجاز است و دولت موافقتي با افزايش ديگر كالاها نخواهد 
داش��ت اما اگر بنا بود دستور باعث كاهش قيمت ها شود، 

الان تورم ما بايد صفر مي بود. اين صحبت ها بيشتر براي آرام 
كردن شرايط جامعه و پايين آوردن التهاب ها مطرح مي شود 
و نمي توان روند كلان قيمت را با دس��تور متوقف كرد. به 
دنبال بالا رفتن قيمت كالاهاي اساسي، قيمت ديگر كالاها 
و خدمات نيز افزايش پيدا خواهد كرد و همين موضوع به 
افزايش تورم منجر مي شود. به اين ترتيب همانطور كه از ماه 
گذشته و به دنبال افزايش گمانه زني ها درباره حذف يارانه 
ارز ۴۲۰۰ توماني، تورم ماهانه صعودي شده بود، در ماه هاي 
پيش رو نيز قطعا قيمت ها بالا رفته و تورم صعودي مي شود 
و مي توان انتظار داش��ت كه در كوتاه مدت روند حركتي 
قيمت ها صعودي شود. در بلندمدت اما با توجه به اينكه 
دولت وعده داده كه با اين گام جديد، ميزان كسري بودجه 
كاهش پيدا مي كند يا نياز براي تبديل كسري بودجه به 
پول كم مي شود، مي توان انتظار داشت كه تورم كاهش پيدا 
كند، البته اين به شرط آن خواهد بود كه مديريت هزينه ها 
به درستي انجام شده و وعده ها اجرايي شوند كه بايد ديد در 

عرصه عمل چه اتفاقي رخ خواهد داد.

كامران ندري

اتاق ايران 5 پيشنهاد براي حفظ بخش هاي مولد از 
شرايط ركودي و تورمي ارايه كرد

رهبر انقلاب در ديدار معلمان:

 طرحي استفاده بهينه از اشياي باستاني و گنج ها 
به صحن علني مجلس رفت

 و باز هم خبرنگاري 
كه به خبر تبديل شد 

اثر افزايش مزد بر توليد
صفحه 7     صفحه 2    

صفحه 5    

 دانش هاي بي فايده 
را شناسايي و حذف كنيد

تغيير قانون به نفع 
سودجويان

 شليك بر پيشاني 
بانوي قدس

اطلاعيه مهم ستاد تنظيم بازار درباره 
مردمي سازي و توزيع عادلانه يارانه ها

 يارانه معيشتي
  از ديشب 

قابل برداشت شد

 افزايش قيمت 
 ساير كالاها بدون طي 

فرآيند قانوني ممنوع است

س�تاد تنظيم بازار درباره مردمي سازي و 
توزيع عادلانه يارانه ها اطلاعيه جديدي 

صادر كرد.
در اطلاعيه ش�ماره 2 س�تاد تنظيم بازار 
درب�اره مردمي س�ازي و توزي�ع عادلانه 

يارانه ها آمده است؛ 
پي�رو اطلاعيه قبلي و س�خنان رياس�ت 
محت�رم جمه�ور در گفت وگ�وي زنده و 
مس�تقيم با مردم، ضمن تقدير و تش�كر 
از همراهي يكايك ملت ش�ريف ايران در 
زمينه اجراي طرح مردمي سازي و توزيع 
عادلانه يارانه ها، با توجه به اقدمات انجام 
شده و اطمينان از تامين كالاهاي اساسي 
مورد نياز مردم و بررسي هاي كارشناسي 
در خصوص اصلاح و متناسب سازي قيمت 
كالاهاي مشمول طرح )روغن، مرغ، تخم 
مرغ و لبنيات( بدينوسيله اعلام مي دارد: 
1- براس�اس پيشنهاد س�ازمان حمايت 
مصرف كنن�دگان و توليدكنن�دگان و 
تصويب س�تاد تنظيم بازار، سقف قيمت 
كالاه�اي مذكور تعيين و مق�رر گرديد از 
طريق اتحاديه ها و تشكل هاي مربوطه به 
واحدهاي صنفي ابلاغ و از روز پنجشنبه 
مورخ 1401/2/22 به تدريج مجاز به اعمال 
قيمت ه�اي جديد باش�ند. اس�تانداران 
نسبت به متناسب سازي قيمت كالاها در 
هر اس�تان و نظارت بر رعاي�ت قيمت ها، 

اقدامات لازم را به عمل خواهند آورد.
2- ب�ار ديگر اعلام مي گ�ردد يارانه نان و 
دارو همانند گذشته براي تمامي دهك ها 
و اقشار جامعه برقرار بوده و اقلام مذكور 

مشمول تغيير قيمت نخواهد شد.
3- با عنايت به مراتب مذكور در بند يك، 
مبلغ كمك معيشتي واريز شده بابت ماه 
اول، از ساعات پاياني امشب قابل برداشت 

خواهد بود.
4- كلي�ه اف�رادي كه در اين ط�رح به هر 
دليل مش�مول دريافت يارانه نش�ده اند، 
مي توانند درخواس�ت رس�يدگي مجدد 
وضعي�ت خ�ود را در س�امانه وزارت 
 تع�اون، كار و رف�اه اجتماعي به نش�اني 
)https: //hemauat.mcls.ir( ثب�ت 
نماين�د. اف�رادي ك�ه پ�س از بررس�ي، 
درخواست هايش�ان م�ورد تأيي�د ق�رار 
گيرند، يارانه كمك معيش�تي آنها به طور 
كامل و از ابتداي اجراي طرح محاس�به و 

پرداخت خواهد شد.
5- افزاي�ش قيمت س�اير كالاه�ا بدون 
ط�ي فرآين�د قانون�ي ممن�وع اس�ت و 
همچن�ان ك�ه در اطلاعي�ه ش�ماره يك 
تأكيد شد سازمان هاي تعزيرات و حمايت 
توليدكنندگان و مصرف كنندگان مكلف 
به رصد مس�تمر بازار و برخورد با هرگونه 
تخلف مي باشند. هموطنان گرامي نيز در 
صورت مشاهده تخلف، مراتب را از طريق 
سامانه هاي ارتباطات مردمي )شماره هاي 
124 و 135( ب�ه نهادهاي مذك�ور اطلاع 

دهند.

 افزايش 
 قيمت 

۴ كالاي 
 اساسي
 از امروز



رهبر معظم انقلاب اسلامي در ديدار جمعي از معلمان 
بر تربيت نس��ل داراي هويت ملي، مقاوم و آگاه براي 

تحقق تمدن شكوفاي اسلامي تاكيد كردند.
حضرت آيت الله خامنه اي رهبر معظم انقلاب اسلامي 
صبح ديروز )چهارشنبه( در ديدار صدها تن از معلمان 
و فرهنگيان، آموزش وپرورش را تربيت كننده نسلي 
تمدن س��از خواندند و با تجليل از تلاش هاي معلمان 
به ويژه در دوران كرونا و تأكيد بر بهبود مسائل معيشتي 
آنان گفتند: نس��ل نوجوان و جوان، بايد داراي هويت 
ملي و اس��لامي- ايراني، معتمد به نفس، مقاوم، آگاه 
از انديش��ه هاي امام و آرمان ها، دانش��مند و كارآمد 
پرورش يابد. ايش��ان معلمان را مفتخرين به هدايت 
نس��ل هاي آينده خواندند و افزودند: هدف از ديدار با 
معلمان برجسته شدن نقش آنان و تثبيت و ماندگار 
شدن ارزش معلمي در افكار عمومي است تا هم معلم و 
خانواده اش به شغل او افتخار كنند، هم جامعه به معلم 
به چشم يك فرد مفتخر نگاه كند. رهبر انقلاب با تشكر 
از نكات خوب سخنان وزير آموزش وپرورش افزودند: 
كشور از لحاظ قانون، سند و تصميمات خوب، هيچ چيز 
كم ندارد، مهم اين است كه اين تصميمات و قوانين با 
كار جدي و مجاهدانه پيگيري و اجرا شوند. ايشان در 
تبيين دو كاربرد مفهوم معلمي گفتند: معلم به معناي 
تعليم دهندگي، ارزش بسيار بزرگي است زيرا خداوند 
به استناد آيات قرآن، تعليم دهنده است و پيامبر و همه 
حكما، علما، دانشمندان و شخصيت هاي برجسته نظير 
استاد شهيد مطهري نيز داراي اين ارزش بسيار والاي 
معلمي هستند. حضرت آيت الله خامنه اي افزودند: در 
كاربرد دوم كه منطبق با كار آموزش وپرورش اس��ت، 
علاوه تعليم دهندگ��ي، ارزش بالاتري نيز وجود دارد 
زيرا مخاطب اين تعليم در بهترين سنين تأثيرپذيري و 
تربيت پذيري هستند و تعليم آنها، تأثيرگذاري بسيار 

بيشتري از تعليم ديگر قشرها دارد.
ايشان با اش��اره به هدف بلندمدت ايجاد تمدن نوين 
و شكوفاي اسلامي گفتند: منابع انساني، زيرساخت 
هر تمدني به شمار مي رود و برپاكنندگان تمدن نوين 
اسلامي نسلي هس��تند كه اكنون در اختيار معلمان 
قرار دارند، بنابراين اهميت و ارزش كار معلمي را بايد از 
اين زاويه درك كرد. رهبر انقلاب اسلامي گفتند: اين 
نسل با اين هدف بسيار بزرگ بايد داراي هويت ايراني- 
اس��لامي، اعتقادات محكم و عميق، داراي اعتماد به 
نفس، خودساخته، هوشيار در برابر تمدن هاي منسوخ 
شده شرق و غرب، دانشمند و كارآمد باشد تا بتواند آن 
تمدن عظيم را شكل دهد. حضرت آيت الله خامنه اي 
با اشاره به تربيت عناصر برجسته در آموزش وپرورشِ 
بعد از انقلاب افزودند: به بركت تلاش معلمان در چهار 
دهه اخير، عناصري كارآم��د در عرصه هاي مختلف 
رشد يافته اند اما كافي نيست و براي آن تمدن شكوفا، 

بايد اينگونه پرورش ها فراگير ش��ود. ايش��ان فرصت 
دوازده س��اله آموزش وپرورش را براي تربيت چنين 
نسلي، بي نظير برشمردند و گفتند: سازمانِ گسترده 
آموزش وپرورش در همه ش��هرها و روستاها، زمينه 
مناس��بي دارد تا در پرتو تلاش و مجاهدت معلمان، 
ارزش ه��ا و آرمانهاي انقلاب را به درس��تي به دل ها و 
گوشهاي آماده فرزندان ملت منتقل، و هويت اسلامي- 

ايراني را در آنها نهادينه كند.
رهبر انقلاب، وزارت آموزش وپرورش را دس��تگاهي 
بسيار پر عظمت و آينده ساز خواندند و افزودند: از امروزِ 
آموزش وپ��رورش مي توانيم فرداي كش��ور را حدس 
بزنيم. ايش��ان با تأكيد بر تمجيد واقع��ي از زحمات 
معلمان افزودند: البته براي رسيدن به وضع مطلوب، 
مشكلات موجود بايد با تدبير، دانايي، همت، مجاهدت 
و شكيبايي حل ش��ود. حضرت آيت الله خامنه اي در 
تشريح مس��ائل لازم براي حل مش��كلات، به تدوين 
متن هاي مناسب آموزشي و تأمين كمّي معلمِ مورد 
نياز آموزش وپرورش اشاره كردند و افزودند: كيفيت 
معلم و تدين، اخلاق و مهارت هاي او بسيار مهم است 
و نبايد به گونه اي باشد كه رتبه هاي پايين كنكور سراغ 
معلمي بروند، البته امروز هم مثل برهه هاي مختلف 

معلمان متعهد و دلسوز كم نداريم.
رهبر انقلاب در بيان چند نكته درباره آموزش وپرورش 
گفتند: دانش آموز بايد داراي هويت ملي باشد و در كنار 
اهتزار پرچم علم، با اعتماد به نفس، پرچم »هويت ملي 

و پر افتخار اسلامي ايراني« را هم به اهتزار در آورد.
ايش��ان با انتقاد از ناآشنايي دانش آموزان با افتخارات 
كشور از جمله عناصر پر تلاش بعد از انقلاب، بي اطلاعي 
آنان از افكار راهگش��اي امام خميني )ره( و آرمانهاي 
سرنوشت ساز انقلاب و ناآگاهي آنان از حوادث انقلاب 

گفتند: معلمان علاوه بر آگاه كردن نس��ل نوجوان و 
جوان، بايد اينگونه مسائل را با دل و جان آنان آميخته 
سازند. ايشان درك ارزش ايستادگي و مقاوم بودن را 
از ديگر نيازهاي دانش آموزان دانس��تند و افزودند: در 
جهاني كه هر كس، چه شرق چه غرب، زور مي گويد 
نسل آينده بايد ارزش و اهميت ايستادگي را از هم اكنون 
بياموزد ت��ا در پرتو اين آموزه ها تمدن س��از ش��ود و 
ملت و كش��ور را عزتمند س��ازد. رهبر انقلاب، وزارت 
آموزش وپ��رورش را به تفكيك »عل��م نافع« از »علم 
غيرنافع« در برنامه درسي دانش آموزان توصيه كردند 
و گفتند: علم نافع علمي است كه استعدادهاي نوجوان 
و جوان را شكوفا مي كند و با سرمايه سازي براي آينده 

او، موجب پيشرفت و تعالي كشور مي شود.
ايشان در اين زمينه افزودند: بعضي مطالب در برنامه 
درسي كنوني، صرفاً محفوظاتي است كه بدون هيچ 
س��ودي براي حال يا آين��ده دانش آم��وزان به ذهن 
آنها سرازير مي ش��ود كه بايد اين موارد شناسايي و از 
آموزش ها حذف ش��ود. حضرت آيت الله خامنه اي با 
تأكيد بر اختصاص س��اعاتي به آموزش هاي مهارتي 
بجاي مطالب غيرنافع گفتند: مسائلي همچون سبك 
زندگي اسلامي، تعاون و همكاري اجتماعي، مطالعه 
و تحقيق، فعاليت هاي جهادي، مبارزه با آس��يبهاي 
اجتماعي و نظ��م و قانون گرايي از جمله مهارت هايي 
است كه بايد در مدرسه آموزش داده، و از دوران كودكي 

و نوجواني در افراد نهادينه شود.
ايشان ميزان تحقق س��ند تحول آموزش وپرورش را 
خرسند كننده ندانستند و گفتند: با گذشت بيش از 
۱۰ سال از تنظيم سند و رفت وآمد وزيران متعدد كه 
البته اين تعدد مديريتها نيز نوعي آسيب و آفت است، 
به اين سند به عنوان يك مجموعه كامل و بهم پيوسته 

عمل نشده است. رهبر انقلاب اسلامي افزودند: اگر سند 
نياز به اصلاح و تكميل دارد، مسوولان اين كار را انجام 
دهند، ضمن اينكه براي سنجش پيشرفت سند نيز بايد 

شاخص هاي كمّي معين شود.
حضرت آيت الله خامنه اي س��پس در بيان چند نكته 
درباره مسائل معلمان، سنگيني بار اجراي مسائل مهم 
نظام تعليم و تربي��ت را بيش از همه بر دوش معلمان 
دانستند و گفتند: معلمان عزيز كه در مقاطع مختلف 
همچون دوران انقلاب، دفاع مقدس و حوادث گوناگون 
سياسي با نقش آفريني درست خود، نوجوانان و جوانان 
را هداي��ت مي كردند امروز نيز بايد بيش از هميش��ه 
متوجه نقش مهم و مسووليت بزرگشان باشند و مسائلي 
همچون مشكلات معيشتي نبايد موجب خسته و ملول 
شدن يا تحقير و كوچك انگاشتن كار بزرگ آنها شود.

ايش��ان، نوجوانان و جوان��ان را دُردانه هاي كش��ور و 
امانت هايي بزرگ در دست معلمان خواندند و افزودند: 
اين امانت هاي گران سنگ بايد در اثر تربيت معلمانِ 
دين باور و دين مدار، به افرادي ب��ا ارزش افزوده بالاترِ 

علمي، اخلاقي و رفتاري تبديل شوند.
رهبر انقلاب دانشگاه فرهنگيان و همه مراكز تربيت 
معل��م را داراي وظاي��ف س��نگين و نيازمند تقويت 
همه جانبه دانستند و گفتند: اين مراكز بايد از لحاظ 
امكان��ات س��خت افزاري، مديريت، اس��اتيد، متون 
آموزشي و فعاليت هاي تربيتي به گونه اي تقويت شوند 

كه بتوانند »معلم مطلوب« تربيت كنند.
ايشان با توصيه به هماهنگي رشته تحصيلي معلمان با 
تدريس آنها تا حدّ امكان، به دشواري هاي آموزش در 
دوره كرونا و زحمات معلمان نيز اش��اره و خاطرنشان 
كردند: در اين دوره، زحمات معلمان مضاعف شد كه در 
اين خصوص بايد صميمانه از همه معلمان تشكر كنيم.

حضرت آيت الله خامنه اي با تأكيد بر سفارش هميشگي 
خود به بهبود معيش��ت معلمان، افزودن��د: با وجود 
مشكلاتِ امكانات دولتي، اما به مسائل معيشتي، بيمه، 

بازنشستگي و درمان معلمان توجه ويژه شود.
ايشان در پايان سخنانشان، به معلمان توصيه كردند 
با وجود انتظارات زيادي كه از وزارت آموزش وپرورش 
براي عمل ب��ه وظايفش وج��ود دارد، منتظر تحقق 
آن توقعات نمانند و با ابتكارهاي ش��خصي و روحيه 
خيرخواه��ي و دلس��وزي خود، برنامه ه��اي تربيتي 

دانش آموزان و كارهاي بزرگ را پيش ببرند.
در ابتداي اين ديدار، آقاي نوري وزير آموزش وپرورش 
گزارش��ي از اقدامات و برنامه هاي اي��ن وزارتخانه در 
خصوص اجراي سند تحول، استفاده از ظرفيت فضاي 
مجازي و فناوري هاي نوين در عرصه تعليم و تربيت، 
توس��عه عدالت آموزش��ي، مهارت آم��وزي، پرورش 
استعدادهاي درخشان، رتبه بندي و معيشت معلمان 

و تحول در منابع درسي بيان كرد.
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مردم در جريان قرار بگيرند
رييس جمهور، عادلانه س��ازي نظام توزيع يارانه ها را 
تصميمي ملي و ضرورتي براي اقتصاد كشور دانست 
و با تاكيد بر لزوم همدلي و همصدايي همه بخش هاي 
دولت در اجراي اين طرح، اظهار كرد: همه مردم بايد در 
جريان الزامات قانوني براي اصلاح نظام توزيع يارانه ها 
و نحوه اج��راي آن قرار گيرند. آيت الله س��يد ابراهيم 
رييسي در جلسه هيات دولت، اصلاح نظام اقتصادي 
و توزيع عادلانه يارانه ها را دستور كار مهم حال حاضر 
دولت دانست و بر لزوم تبيين دقيق مساله و اقناع افكار 
عمومي تاكيد كرد. رييس جمهور گفت: مردم عزيز ما 
فهيم و بصير هستند و اگر الزامات اجراي قانون بودجه 
۱۴۰۱ و برنامه هاي دولت در راستاي سامان دادن به 
اقتصاد كشور براي آنها به درستي تبيين شود حتما در 
اين زمينه همراهي خواهند داشت. رييسي تصريح كرد: 
مردم باي��د در جريان ضرورت اصلاح نظام اقتصادي و 
تغيير رويكرد در پرداخ��ت يارانه ها قرار گيرند و براي 
آنها توضيح داده شود كه دولت چرا چنين تصميمي 
را اتخاذ كرده و اين اقدام چه آثاري براي كش��ور دارد. 
رييس جمهورطرح توزيع عادلانه يارانه ها را مبتني بر 
سياست ها و قانون مصوب مجلس و ضرورت امروز كشور 
دانست كه ساعت ها مورد بحث و بررسي كارشناسي قرار 
گرفته است و ديگر قوا و دستگاه ها، رسانه ها، صاحبان 
تريبون هاي عمومي و آحاد ملت را به همراهي و ياري 

دولت در اجراي اين كار مهم دعوت كرد.

براي انقلاب از آبرو مايه بگذاريم
رييس مجل��س ش��وراي اس��لامي گف��ت: يكي از 
حركت هاي جنگ نرم كه توس��ط دش��منان انقلاب 
و در رأس آنها رژيم صهيونيس��تي صورت مي گيرد، 
جوس��ازي هايي اس��ت كه طي آن مي خواهند ذهن 
جامعه را آلوده كنند. محمدباقر قاليباف با بيان اينكه 
چنين نشست هايي نمادي از فعاليت هاي مستمر براي 
زنده نگه داشتن فرهنگ جهاد و شهادت است، اظهار 
كرد: يكي از حركت هاي جنگ نرم كه توسط دشمنان 
انق��لاب و در رأس آنه��ا رژيم صهيونيس��تي صورت 
مي گيرد، جوسازي هايي است كه طي آن مي خواهند 
ذهن جامعه را آلوده كنند. ولي اين يادواره نشان داد كه 
علما در سختي ها و مشكلات كجا بودند و چه نقشي ايفا 
كرده اند.وي افزود: اين نشست نمونه اي است تا نشان 
دهيم روحانيت اهل فكر و انديشه و مبتني بر سنت هاي 
الهي و پيش��تاز در ميدان جهاد و شهادت است. وي با 
اشاره به فعاليت هاي يكي از روحانيون جان باخته در 
حادثه حرم رضوي در دوران جنگ، يادآور شد: يكي 
از روحانيون، ش��هيد ميثمي در زم��ان دفاع مقدس، 
نماينده ام��ام راحل در قرارگاه بود و با رفتار و عملش، 
اخلاق فرماندهي و آرامش داشتن در لحظات سخت و 
حساس را به ما آموخت و در بحراني ترين نقطه جبهه 
همواره حضور داشت. قاليباف ادامه داد: شهداي دفاع 
مقدس تربيت شده مكتب اسلامي امام راحل بودند و 
امروز اين ما هستيم كه وظيفه داريم از فرهنگ جهاد و 
شهادت حراست و حفاظت كنيم. رييس مجلس افزود: 
منتظران شهادت همواره در مسير جهاد، مردم داري 
و س��نت هاي الهي گام برمي دارن��د و در ميدان عمل 
حضوري پررن��گ دارند. وي تاكيد كرد: در گذش��ته 
جهاد تبيين، رسالت پيامبران الهي بود اما امروز علما و 
روحانيون وارثان اين پيامبران هستند و جهاد تبيين 
بر دوش آنهاس��ت و بايد طبق بيانات رهبري انقلاب 
اس��لامي در اين عرصه به درستي عمل كنند. رييس 
مجلس شوراي اسلامي با بيان اينكه در ميدان جهاد 
بايد هرچه داريم به ميدان بياوريم، اظهار كرد: جان و 
آبرو فاني است اگر مي خواهيم به رضوان الهي دست 
پيدا كنيم بايد براي انقلاب از جان و آبرو بگذريم و در 
بطن مبارزه باشيم. وي يادآور شد: شرط پيروزي در اين 
مسير صبر و انتظار است كه در سوره احزاب هم به آن 
اشاره شده است. قاليباف در بخش ديگري از سخنانش 
با اشاره به مشكلات اقتصادي كشور تصريح كرد: جهاد 
امروز، مبارزه با گراني است و بايد در برابر اين موضوع 
مهم، جهاد تصميم با اراده درست داشته باشيم و براي 
منفعت و حل مشكل مردم تحت هيچ شرايطي نبايد 
از هيچ حرفي تاثير بگيري��م. وي تاكيد كرد: نبايد از 
خدمت به مردم لحظه اي غافل ش��ويم. امنيت ملي و 
حل مش��كلات اقتصادي بايد هدف اصلي ما باشد و 
در اين مس��ير نبايد وارد جناح بندي و اختلاف افكني 
شويم. رييس مجلس شوراي اسلامي ادامه داد: امروز 
با مديريت جهادي و تصميم جهادي مي توانيم از چالش 
اقتصادي عبور كنيم و كشور را به يك ثبات اقتصادي 
برسانيم. قاليباف با تاكيد بر اينكه بايد در برابر دشمن 
ايستادگي داشته باش��يم، اظهار كرد: اگر ترديد پيدا 
كنيم هر تلاشي بي فايده خواهد بود. اين مسير حتما 
سختي دارد اما نبايد منحرف بشويم يا ترديدي پيدا 
كنيم. امروز اگر مي خواهيم راه شهدا را ادامه بدهيم و 
به دشمن سيلي بزنيم و جواب غربزده هاي داخلي را 
بدهيم بايد كار خ��ود را رها نكنيم و وظايف خود را به 
درستي انجام بدهيم و به حاشيه نرويم. وي افزود: بايد 
بايستيم و كار خود را پيش ببريم، بايد اثرگذار باشيم. 
امروز بدون شك دشمن مي خواهد روي اراده، تصميم 
و كارآمدي ما اثر بگذارد ت��ا ما را در عمل دچار ترديد 
كند. اما باي��د با همه زاويا و اب��زار لازم، درايت و دقت 
لازم تصميم بگيري��م و ترديد نكنيم. رييس مجلس 
اظهار كرد: اگر دشمن نتواند در تصميم ما ترديد ايجاد 
كند مطمئن باشيد سعي مي كند كارهاي بزرگ ما را 
كوچك و آلوده نش��ان دهد. اين كار دشمن است و از 
آنها جز اين نمي شود و نبايد توقع داشت. اما بايد دقت 
كنيم با همه اينها لحظه اي جز براي خدمت به مردم 
كار نكنيم و از تصميمات و وظايف خود غافل نشويم. 
قاليباف با بيان اينكه نبايد اسير فرقه گرايي و اختلافات 
دروني شويم، اظهار كرد: اين خواسته قطعي دشمن 
است و دشمن مي خواهد هم در جبهه انقلاب تزلزل 
ايجاد كند و هم اعتماد را به عنوان سرمايه اجتماعي 
نظام به خطر بيندازد. مي خواهد بين دولت، ملت و امام 
و امت فاصله بيندازد اما ما هرگز نبايد چنين اجازه اي 

بدهيم و بايد با همين باورها در ميدان پيش برويم.

حلاوت 10 برابر شدن يارانه
تلخ نشود

نماينده مردم تهران در مجلس گفت: تقريبا با ۱۰ برابر 
شدن يارانه ها وارد اجراي اين فاز شده ايم بايد همه ما براي 
موفقيت كامل دولت تلاش كنيم. غلامحسين رضواني در 
جلسه مجلس شوراي اسلامي در نطق ميان دستور خود 
گفت: از دولتمرداني كه با وجود ياوه گويي غربگرايان در 
مذاكرات جاري با صلابت از منافع ملي حفاظت مي كنند، 
تشكر مي كنم. توصيه مي كنم كه در گزارش اقدامات به 
مردم به هيچ وجه از ادبيات سياسي دشمن قدار استفاده 
نكنند. هر چند وطن فروشاني زشت كلام از آن ادبيات 
اس��تفاده كنند از قبيل »بازگش��ت ايران به برجام «. ما 
خارج نشده ايم كه برگرديم، شيطان بزرگ خارج شده و 
براي برگشت بايد تحريم ها را بردارد. نماينده مردم تهران 
در مجلس تاكيد كرد: عقل و منطق و ش��رع همچنين 
مقررات بين المللي حكم مي كند كه رضايت ايران جلب 
شود هر چند به مذاق غربگرايان خوش نيايد. ترديد نكنيد 
كه با هياهو مي خواهند ما را از پافشاري از حق خودمان 
منصرف كنند. رضواني با بيان اينكه وزير ارتباطات موظف 
است گردانندگان شركت مخابرات را مكلف به اهتمام 
توسعه امكانات و تجهيزات شركت ها كند، از از گردانندگان 
شركت مخابرات خواست تا بر اساس تعهدات كتبي، با 
بازنشستگان رفتار كنند. اين عضو كميسيون برنامه و 
بودجه مجلس ضمن اعلام مجدد حمايت از سيد ابراهيم 
رييسي اظهار كرد: رييس جمهور دولت سيزدهم ريل 
خدمتگزاري دولت را تغيير دادند و به ريل انقلاب حتي 
به طور نس��بي برگرداندند، بيش از دو سوم مجلس ما از 
ايشان درخواست ورود كردند. دوران رياست جمهوري 
ايشان در تمام چهارس��ال پيش رو با فضاي انتخاباتي 
استمرار خواهد داشت چرا كه با وجود حضور انبوه مديران 
قبل در اين دولت با توجه به جهت گيري هاي اساسي، اين 
دولت مورد پسند غربگرايان نيست.  اين عضو كميسيون 
تلفيق بودجه ۱۴۰۱ ضمن اع��لام مخالفتش با حذف 
اينچنيني ارز ترجيحي گفت: اجماع مس��وولان و قوا، 
اقناع مردم و آمادگي س��امانه ها را شرط لازم و ضروري 
مي دانستم اما اكنون كه اين كار كليد خورده است، تقريبا 
با ۱۰ برابر شدن يارانه ها وارد اجراي اين فاز شده ايم بايد 
همه ما براي موفقيت كامل دولت تلاش كنيم، اين امر 
به اين معني است كه مراقبت كنيم حلاوت آن تبديل 
به تلخي نش��ود. به ياد دارم وقتي عمليات ثامن الائمه 
كه بسيار استراتژيك و بن بست شكن بود انجام شد و با 
موفقيت در سال ۶۰ به اتمام رسيد منافقين و ضد انقلاب 
براي كاس��تن از اهميت آن در ته��ران اعلام كردند كه 
خرمشهر آزاد شده، تا به خيال خودشان كام مردم را بعد 
از اينكه معلوم شد خرمشهر آزاد نشده، تلخ كنند. رضواني 
ادامه داد: به ياد داريم مسوولان دولت قبل يارانه ۴۵ هزار 
توماني را »مصيبت عظمي« مي ناميدند. اكنون كه تقريبا 
۱۰ برابر شده نبايد با حركات نسنجيده و غير دقيق از قبيل 
تغيير قيمت آرد صنف و صنعت يك هفته قبل از اعلام 
رياست جمهوري، آن را اجرايي مي كرديم. كافي بود يك 
هفته صبر مي كرديم و بعد از اعلام رياست جمهوري اين 
كار انجام مي شد. در اقناع افكارعمومي در اين كار عظيم 
نبايد غفلت كنيم. س��رمايه اصل ما به گواهي دوست و 
دشمن، مردم هستند بدون مردم همه ما هيچ هستيم، 
دوست و دش��من مي دانند كه س��رمايه اساسي ما اين 
است، بنابراين براي حصول موفقيت كامل بايد از مردم و 
نمايندگان مردم كمك بگيريم. اين عضو كميسيون برنامه 
و بودجه مجلس در پايان گفت: رييس جمهوري محبوب 
و مردمي بايد با گام هاي اس��توار و اقناع مردم و تضمين 
جلوگيري از حركات نسنجيده اين امر مهم را به پيش 
ببرند. به كوري چشم  »غربگرايان امريكا پرست « نظام 
ما با وجود پنج دهه دشمني سرپا مانده و به پيش مي رود.

   نظام يارانه قبلي فسادزا بود
با توجه به آغاز تغييرات در نظام يارانه اي ايران و تاكيد 
دولت بر حمايت قطعي از معيشت مردم، يك اقتصاددان 
از اص��لاح نظام پرداخت يارانه ه��ا و تغيير در پرداخت 
يارانه ها به عنوان يك بهبود اقتص��ادي ياد كرد و روند 
پيشين تخصيص يارانه ها را فسادزا دانست. علي سرزعيم 
اظهار كرد: يارانه به سه شكل نقدي، قيمتي و كالايي قابل 
پرداخت است كه در ايران تاكنون به صورت قيمتي بوده 
است؛ به اين صورت كه پولي پرداخت مي شده كه كالا در 
نهايت به قيمت كمتر از قيمت واقعي خود برسد اما اين 
روند، فساد و ناكاآرايي زيادي در زنجيره ايجاد كرد.  وي 
با بيان اينكه روند قبلي تخصيص يارانه ها ناعادلانه بوده 
و تبديل آن به يارانه نقدي يا كالابرگ بهتر است، گفت: 
بنابراين، با اصلاح نظام يارانه اي كشور موافق هستم ولي 
اينكه آيا زمان مناسبي براي اين كار انتخاب شده است 
يا خير؟ بايد بگويم از آنجا كه كنار گذاشتن ارز ترجيحي 
اقدام سختي اس��ت، هر زمان ديگري براي اجراي اين 
تغيير نيز س��ختي هاي خود را به همراه مي آورد.  اين 
كارش��ناس اقتصادي ادامه داد: البته اگر احياي برجام 
محقق و تكليف آن مشخص مي شد و پس از اين موضوع، 
نسبت به اصلاح نظام پرداخت يارانه اقدام مي شد، خيلي 
بهتر بود. س��رزعيم، جايگزين كردن يارانه نقدي با ارز 
۴۲۰۰ توماني را مناسبت تر از كالابرگ دانست و گفت: 
معتقد نيستم كه تخصيص يارانه نقدي در قبال حذف 
ارز ترجيحي داراي اثرات تورمي باشد، زيرا اين منابع قبلا 
هم بوده و در جايي ديگر مصرف مي شده است. اكنون 
فقط نحوه مصرف اين منابع تغيير كرده است. البته تورم 
بايد در س��طح اقتصاد كلان مديريت شود.  وي تاكيد 
كرد: پيشنهاد من اين است كه دولت حتما ابتدا از مردم 
حمايت هاي مالي و پولي انجام و س��پس روند يارانه را 
تغيير دهد. اينگونه نباشد كه روند پرداخت يارانه متوقف 
شود و مردم معترض شوند.  به گزارش ايسنا، در راستاي 
اصلاح نظام پرداخت يارانه ها قرار است منابع ارز ۴۲۰۰ 
توماني كه به صورت ارزان در اختيار تجار قرار مي گرفت، 
در قالب كالابرگ به مردم اختص��اص پيدا كند. البته 
طبق اعلام مسوولان، از آنجا كه اين روند بايد به صورت 
تدريجي و به دور از انتقال شوك رواني به مردم انجام شود، 
تعيين شده كه مبلغي به صورت نقد به حساب مردم واريز 
شود كه براي دهك هاي پايين )يكم تا سوم( ۴۰۰ هزار و 
دهك هاي بالا )چهارم تا نهم( ۳۰۰ هزار تومان است. در 

ادامه، تخصيص كالابرگ  آغاز خواهد شد.

رهبر انقلاب در ديدار معلمان:

تعيين تكليف برداشت ها تا پايان ارديبهشت

دانش هاي بي فايده را شناسايي و حذف كنيد

كالابرگ جديد در كارت يارانه
با برداشتن نخستين گام از اصلاح نظام هدفمندي يارانه ها 
در دولت س��يزدهم، اعضاي تي��م اقتصادي توضيحات 
جدي��دي درباره نحوه اجراي اين سياس��ت و چگونگي 

استفاده مردم از حمايت هاي تازه ارايه كردند.
دول��ت چن��د روز قب��ل حمايت هايي جدي��د را در دو 
گروه بندي متفاوت به حس��اب سرپرستان خانوار واريز 
كرد. در اين طرح س��ه دهك كم درآم��د، به ازاي هر نفر 
۴۰۰ هزار تومان و براي ديگ��ر گروه ها نفري ۳۰۰ هزار 
تومان واري��ز كرد. در اين چارچوب دول��ت براي دو ماه 
يارانه به حساب مردم واريز كرده اما بناست در ماه هاي 
بعد كالابرگ الكترونيك جايگزين اين حمايت ها شود. 
در برنامه ري��زي انجام ش��ده، ارز ۴۲۰۰ توماني برخي 
كالاها حذف مي شود اما دولت اعلام كرده كه برنامه اي 
براي افزايش قيمت نان و دارو ندارد. در كنار آن با وجود 
اصلاحات، بنا نيست قيمت سوخت نيز تغيير كند و فعلا 
خبر ديگري در اين حوزه وجود ندارد. دولت همچنين در 
اين گام تمام يارانه ها را تجميع كرده است. به اين ترتيب 
ديگر خبري از يارانه ۴۵ هزار و ۵۰۰ توماني و يارانه سبد 
معيشت خانوار نخواهد بود و تمام يارانه ها در قالب همين 
طرح دولت اجرايي مي ش��ود. آنچه ك��ه باعث ابهام در 
جامعه شده اما دستور دولت براي بلوكه شدن پول هاي 
واريزي است. با وجود اينكه پول دو ماه يارانه به حساب 
سرپرستان خانوار واريز شده است اما فعلا امكان برداشت 
ان وجود ندارد و دولت اعلام كرده كه در روزهاي آينده 
تكليف اين پول ها روشن خواهد شد و آنطور كه رييس 
سازمان برنامه و بودجه گفته تا پايان ماه جاري تكليف 

اين پول روشن مي شود. 
مسعود ميركاظمي رييس س��ازمان برنامه و بودجه در 
حاشيه جلسه هيات دولت گفت: از شهريور ۱۴۰۰ به اين  
طرف بين ۴۰ تا ۸۰ درصد كالاها تغيير قيمت داشتند و 
مجبور شديم كه مبلغ يارانه ها را بيشتر كنيم كه پوشش 
قانوني تا حدودي داده ش��ود. وي در پاسخ به اين سوال 
كه چند ميليون خانوار يارانه دريافت كرده اند؟ گفت: با 
پرداختي كه انجام مي ش��ود از لحاظ دهك درآمدي، ۹ 
دهك يارانه دريافت مي كنند. ميركاظمي در ارتباط با 
تدابير اتخاذ شده در خصوص اتباع خارجي نيز تصريح 
كرد: در اين مرحله كه روي كالاهاي اساسي، يارانه داده 
مي شود تصميمي درخصوص اين اتباع گرفته نشده است 
و تصميمات تنها مربوط به مردم خودمان است. در مورد 
نان و دارو احتمالا بايد برنامه اي ديده ش��ود كه تا اطلاع 
ثانوي يارانه آنها قطع نخواهد شد و همان روند سابق براي 
نان هاي خبازي و دارو ادامه دارد. اگر روش جايگزين بيايد 
براي آنها يك فكري مي شود، اما در اين مرحله براي اتباع 

بيگانه چيزي در نظر گرفته نشده است. رييس سازمان 
برنامه و بودجه در پاسخ به سوالي راجع به مسدود شدن 
حساب يارانه هاي واريزي و صحت اين مساله گفت: اين 
حساب بانكي كساني است كه قبلا يارانه مي گرفتند و اين 
يارانه نيز در همان جا رفته است و اين مبلغ نگاه داشته 
شده است و هروقت طرح اجرا شود ماه به ماه آزاد مي شود. 
وي درباره حذف يارانه معيشتي و يارانه ۴۵ هزار توماني 
نيز يادآورش��د: اين يارانه اي كه واريز شده است تجميع 
يارانه معيشتي و ۴۵ هزار توماني است كه در يك حساب 
جمع شده است. ميركاظمي درباره كساني كه يارانه تا به 
حال دريافت نمي كردند نيز بيان كرد: وزارت رفاه، طبق 
قانون بودجه سه ماه فرصت داشته تا دهك ها را پالايش 
كند و آنهايي كه درآمد بالا داشتند را تعيين تكليف كند و 
كمك كند افراد جديد از دهك هاي پايين را كه جا مانده 
بودند به اين طرح وارد كند و وزارت رفاه اين كار را انجام 
مي دهد و اگر از خودشان سوال كنيد اطلاعات دقيق تري 

به شما مي دهند.
رييس سازمان برنامه و بودجه در پاسخ به سوالي راجع 
به اينكه ۶ ماه بررسي جامانده ها زمان مي برد؟ گفت: من 
چنين چيزي را نشنيدم و قائدتا بايد با وزارت رفاه صحبت 
شود كه اگر چنين چيزي هست اصلاح شود و اين روند 
تسريع شود و به سرعت بررسي كنند. هر زماني هم كه 
جواب دادند بايد ما به التفاوت به آنها پرداخت شود. وي 
راجع به يارانه نان نيز اع��لام كرد: تا زماني كه اطمينان 
حاصل نكنيم، هيچ اتفاقي براي مردم نمي افتد همين 
يارانه خبازي ها ادامه دارد و ممكن اس��ت تا پايان سال 

نيز اين روند ادامه داشته باشد.ميركاظمي درباره زمان 
احتمالي برداشت يارانه ها نيز گفت: اين موضوع بايد در 
همين ماه تعيين تكليف ش��ود. نحوه هزينه كرد يارانه 
كالابرگي كه بناست در ماه هاي آينده انجام شود ديگر 
ابهامي است كه براي مردم به وجود آمده است. مجلس 
براي سال جاري با توجه به مجوزي كه براي اصلاح نرخ 
ارز ترجيحي به دولت داد، آن را موظف به ارايه كالابرگ 
الكترونيك براي تامين كالاهاي اساسي كرد. اما اخيرا با 
ورود دولت به اجراي قانون بودجه در رابطه با تغيير رويه 
تامي��ن ارز واردات و اصلاح نظام يارانه اي، موضوع نحوه 
حمايت ها مطرح است كه اعلام مسوولان دولتي از اين 
حكايت داش��ت كه براي ش��روع اين جريان، دو مرحله 
يارانه نقدي ۳۰۰ تا ۴۰۰ توماني به حساب خانوارهايي 
كه توسط وزارت رفاه تعيين و دهك بندي شده اند، واريز 
خواهد كرد كه اين اتفاق افتاد و حساب يارانه بگيران شارژ 
شد. موضع دولت اين بود كه تا زماني كه بخواهد در مورد 
كالابرگ الكترونيك زيرساخت هاي لازم را مهيا و اجرايي 
كند، با توجه به زمانبر بودن آن فعلا پرداخت نقدي انجام 
داده است. دولت در حال راه اندازي سامانه اي براي همين 
موضوع است كه طي آن شخص دارنده كارت مي تواند 
با ورود به فروشگاه و با توجه به دستگاه هاي پوزي كه در 
آن تعبيه شده، كالاي اساسي خود را خريد كند. براي هر 
كالاي اساسي يارانه مشخصي در نظر گرفته مي شود كه 
امكان خريد را با آن كارت بانكي خواهد داش��ت. دولت 
فعلا در حال برنامه ري��زي براي اجرايي كردن كالابرگ 
الكترونيك است و اگر آن را به مرحله اجرا درآورد، ديگر 

افراد نمي توانند پولي كه داخل حساب آنها شارژ شده، 
براي م��وارد غير از كالاي اساس��ي هزينه كنند. رييس 
سازمان برنامه و بودجه نيز با تاكيد بر همين موضوع گفته 
كه از م��ردم مي خواهند يارانه اي كه در هر ماه براي آنها 
شارژ مي شود را فقط براي تامين مواد غذايي خرج كنند. 
نگراني ديگري كه در ميان اقشار مختلف جامعه به وجود 
آمده، ايجاد موج جديدي از گراني كالا پس از تغييراتي 
اس��ت كه دولت در دستور كار قرار داده است، موضوعي 
كه وزير اقتصاد مي گويد براي آن برنامه ريزي هاي ويژه اي 
انجام شده است. احسان خاندوزي در حاشيه جلسه امروز 
هيات دولت درباره اصلاح نظام پرداخت يارانه ها گفت: 
با توجه به اينكه اين سياست ابعاد مختلفي دارد، دولت 
اساسا قبل از اينكه وارد مساله ارز ترجيحي و تغيير يارانه 
كالاهاي اساسي شود، مصوبات مربوط به ساير بخش ها 
و اقلامي كه مي توانند تحت تاثير قرار بگيرند مثل بازار 
خودرو، مسكن، بهداشت و... پيش از اين تصميم گيري 
كرده است. وي ادامه داد: اگر به مصوبات دولت در دو هفته 
گذش��ته نگاه كنيد در مورد مسكن، بهداشت و درمان، 
خودرو و... وزرا مصوباتي را آورده بودند تا مطمئن شويم 
ابعاد اين افزايش قيمت ها بر روي س��اير كالاها از طريق 
سياست هاي خنثي كننده جبران خواهد شد.وزير اقتصاد 
بيان كرد: اما در مورد افزايش قيمت ساير كالاها بايد بگويم 
به هرحال اين اقلام، كالاهايي هستند كه اقلام مشتقه 
دارند و با افزايش قيمت آنها، مش��تقات آنها نيز بايد به 
لحاظ اقتصادي تغيير قيمت متناسب داشته باشد. براي 
اينكه اين اتفاق كنترل و مهار شود و يك باره در فضاي 
رواني جامعه اضطراب ايجاد نكند، از پيش وزارت صمت 
يعني سازمان حمايت از توليدكننده و مصرف كننده 
مكلف شده است هم براي اقلام و هم براي مشتقاتشان 
قيمت گذاري اعلام كند و فكر كنم دس��تور جلس��ه 
امروز است كه قيمت اين اقلام نهايي شود و رسما به 
اتحاديه ها و اصناف اعلام شود و امروز ستاد تنظيم بازار 
آنها را مصوب خواهد كرد. وي در پايان گفت: اميدواريم 
با تلاش هاي وزراي بهداشت و راه و شهرسازي و غيره 
و سياست هايي كه در حوزه بهداشت، مسكن و... اتخاذ 
مي ش��ود خنثي كننده اثر قيمتي باشد. با وجود آنكه 
دولت گفته تنها افزايش قيمت مرغ، تخم مرغ، روغن 
و لبنيات مورد تاييد است و قيمت ها در ديگر حوزه ها 
نبايد افزايش پيدا كن��د اما بايد ديد در روزهاي آينده 
اقتصاد ايران به اين تحولات چه واكنشي نشان خواهد 
داد و آيا دولت مي تواند در كنار اصلاح يارانه ها به هدف 
كاهش تورم خود نيز دست پيدا كند يا روند جديدي 

در اين حوزه كليد خواهد خورد.



گروه بانك و بيمه |
 رييس كل بانك مركزي گفت: خبر مسدود شدن حساب 
مردم بعد از واريز يارانه هاي معيشتي به هيچ وجه صحت 
ندارد. صرفا رقم واريزي بابت يارانه قابل برداشت نيست.

علي صالح آبادي ضمن تبيين آسيب هاي ارز ترجيحي 
و آث��ار اجراي سياس��ت هاي جديد دولت س��يزدهم در 
مردمي سازي و عادلانه كردن يارانه ها اظهارداشت: بانك 
مركزي از طريق بانك ها به حساب همه واجدان شرايط 
يارانه واريز كرده است.رييس كل بانك مركزي جزييات 
پرداخت يارانه جديد حمايتي را اعلام كرد و گفت: وضعيت 
ارزي كشور بسيار بهتر از گذشته است و اكنون بيشترين 
ذخاير اسكناس ارز تاريخ بانك مركزي را داريم.براساس 
دهك بندي كه سازمان هدفمندي يارانه ها اعلام كرده، 
بانك مركزي از محل حساب سازمان هدفمندي يارانه ها، 
مناب��ع را در اختيار بانك ها قرار داده و از طريق بانك ها به 
حساب ها واريز شده است كه بر اين اساس دو نوبت يارانه ها 
بر مبناي هر نوبت براي سه دهك آخر درآمدي ۴۰۰ هزار 
تومان و ۶ دهك بعدي ۳۰۰ هزار تومان به حساب ها واريز 
شده است كه در آينده براس��اس اطلاعيه هاي سازمان 
هدفمندي قابل برداشت خواهد ش��د.وي با بيان اينكه 
اسامي را سازمان هدفمندي مشخص كرده است گفت: 
افراد در صورت اعتراض بايد درخواست خود را به سازمان 
هدفمندي و وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي اعلام كنند 
تا بررسي و اسامي جديد اعلام ش��ود و در صورت اضافه 
شدن اسامي هر مقداري كه از تاريخ اجراي طرح گذشته 
باشد، محاس��به و از همين ابتدا به آنها پرداخت خواهد 
شد.رييس كل بانك مركزي درباره ميزاني كه در برخي 
واريزي ها از حساب كسر شده بود، توضيح داد: سال هاي 
پيش يارانه بگيران يك ميليون تومان وام كرونا دريافت 
كرده بودند كه به صورت اقس��اطي بايد پرداخت مي شد 
و اعدادي كه كم شده اقس��اط اين تسهيلات بوده است.

صالح آبادي درباره موارد مطرح شده درخصوص مسدود 
شدن برخي حساب ها، يادآور شد: مسدود شدن حساب ها 
به هيچ وجه صحت ن��دارد و صرفا رقم واريزي بابت يارانه 
قابل برداشت نيست و چنانچه مشكلي وجود داشت افراد 
مي توانند به بانك مربوطه يا سازمان هدفمندسازي اعلام 

كنند و اصلاح مي شود.

    اختصاص ارز ۴۲۰۰ توماني  به هيچ وجه 
قابل دفاع نبود

صالح آبادي همچنين با اشاره به تغيير روش پرداخت ارز 
۴۲۰۰ توماني اظهار كرد: روش��ي كه در گذش��ته وجود 
داشت به هيچ وجه قابل دفاع نبود چرا كه عوارض متعددي 
داشت. تفاوت روش جديد اين است كه فقط شكل و روش 
پرداخت اين ارز تغيير يافته است.در روش قبلي ارز ۴۲۰۰ 
توماني ب��ه واردكننده تخصيص داده مي ش��د اما در حال 
حاضر واردكننده ارز نيمايي دريافت مي كند و مابه التفاوت 
آن به حلقه آخر يعني خود مردم پرداخت مي ش��ود.يك 
عارضه روش قبلي تخصي��ص دلار ۴۲۰۰ توماني اين بود 
كه واردكننده ارز ارزان تري نسبت به نيما دريافت مي كرد 
و با توجه به مابه التفاوت قيمتي كه داشت باعث مي شد كه 
بيش از آن چيزي كه نياز كشور است واردات انجام شود. در 
نتيجه با اصلاح تخصيص ارز ۴۲۰۰ توماني خواهيم ديد كه 
ميزان واردات نسبت به گذشته كمتر خواهد شد.اين بيش 

واردات باعث قاچاق به كشورهاي ديگر نيز مي شد چرا كه 
مازاد نياز كشور بود و چون كالاهايي كه ارز ۴۲۰۰توماني 
مي گرفتند ارزان تر از كشورهاي ديگر تمام مي شد بنابراين 
به كشورهاي ديگر قاچاق مي شد.با توجه به بحران اوكراين 
قيمت كالاهاي اساس��ي در جهان گران ش��ده و برخي از 
كش��ورها تعرفه واردات خود را صفر كردند و از سوي ديگر 
با توجه به ارزان تمام ش��دن قيمت كالايي كه دلار ۴۲۰۰ 
توماني مي گرفت، انگيزه ايجاد مي ش��د كه مازاد واردات 
داشته باشيم و اين ميزان به كشورهاي ديگر قاچاق شود. 
در نتيجه ارز اضافه اي را هم از كشور خارج مي كرد.عارضه 
بعدي ضربه اي بود كه به بخش توليد وارد مي ش��د كه در 
واقع اين ارز ترجيحي به فضاي رقابتي و توليد داخلي ضربه 
مي زد.صالح آبادي با بيان اينكه در روش قبلي تخصيص ارز 
۴۲۰۰ توماني، تنها بخش كمي از عايدي ارز ترجيحي به 
مصرف كننده مي رسيد، تاكيد كرد: سود تخصيص ارز ۴۲۰۰ 
توماني به دست مردم نمي رسيد و حتي كالا گران تر به دست 

مردم مي رسيد و فقط به جيب واسطه  و دلالان مي رفت.

    افزايش قيمت كالاها  در قالب يارانه 
جبران مي شود

وقتي واردكننده براساس نرخ نيما واردات خود را انجام 
مي دهد، يك اصلاح قيمتي اتفاق مي افتد كه جبران آن به 
مردم پرداخت خواهد شد. دو ماه اول پرداخت شده و پس 
از آماده شدن كالابرگ الكترونيك از اين طريق حمايت 
صورت مي گيرد و چنانچه اين اتفاق روي ندهد، به شكل 

نقدي جبران خواهد شد.
وي درباره ساز و كار واردات افزود: واردات مثل روال قبل 
است تفاوت آن در اين است كه در گذشته بانك مركزي 
از محل ارز دولت ارز ۴۲۰۰ توماني تامين مي كرد و اتفاقي 
كه مي افتد اين است كه به دليل آنكه نرخ، نرخ نيما خواهد 
بود هم دولت و بانك مركزي تامين كننده خواهند بود و 
هم از سامانه نيما از صادرات غيرنفتي خريداري و تامين 
خواهد ش��د بنابراين كانال تامين ارز نسبت به گذشته 
متنوع تر خواهد شد.صالح آبادي در رابطه با بحث كالابرگ 
الكترونيكي تصريح كرد: در حال حاضر براي نان به صورت 
آزمايشي در يكي از اس��تان ها در حال آزمون است و در 
صورتي كه موفق باش��د مي تواند ب��ه كالاهاي ديگر هم 

تس��ري پيدا كند، آن هم به اين شكل است كه خريدار 
بخشي از قيمت كالا را پرداخت مي كند و بقيه آن از محل 
سازمان هدفمندسازي يارانه ها پرداخت مي شود.رييس 
كل بانك مركزي درباره زير س��اخت اين اق��دام يادآور 
شد: زير س��اخت جديدي براي اين كار لازم است، البته 
فرض بر اين است از محل كارت هاي مردم اين كار انجام 
شود، منتها به زيرساخت هاي فني نياز دارد. براي اينكه 
كار به تعويق نيفتد، هر زمان كه زيرساخت فراهم شد با 
اطلاع رساني و آموزش و توضيحات لازم اجرايي مي شود.

وي درخصوص متولي اين زيرساخت ها تاكيد كرد: متولي 
وزارت امور اقتصاد ودارايي است و بانك مركزي و سيستم 
بانكي هم به صورت مشترك اين پروژه را پيش مي برند. 
برآوردهاي اوليه براي ش��روع كار حدود دو ماه است كه 
اين زمان براي نان و ساير كالاها در نظر گرفته شده است.

   تامين ارز به مراتب از گذشته
 بهتر خواهد بود

رييس كل بانك مركزي درباره عرضه ارز در سامانه نيما 
ابراز كرد: كار ما در گذشته مشكل تر بود زيرا به هرحال 
ميزان واردات كشور مشخص بود و صرفا يك نهاد به نام 
بانك مركزي از محل ارز حاصل از نفت بايد آن را تحويل 
مي داد. اتفاقي كه در آينده روي مي دهد، اين است كه 
وضع ما نسبت به گذشته بهتر خواهد شد زيرا ارز كه به 
روش قبلي وجود دارد زماني كه ارز نيمايي مي ش��ود، 
طبيعتا بيشتر هم شده زيرا قيمت نفت و پتروشيمي و 
فرآورده ها بالاتر رفته است. بنابراين در وضعيت جديد 
تامين ارز به مراتب از روش گذشته بهتر خواهد، حتي 
چنانچه فرض را ب��ر اين گذاريم كه در آينده نياز ارزي 
بيشتر شود بايد توجه داشت كه درآمد ارزي هم زيادتر 
شده است. نفت هايي كه در اسفند و بهمن فروخته شده 
اس��ت، وصولي آن در حال انجام است. به عنوان نمونه 
روز گذشته براس��اس تقاضا حدود ۲۳۰ ميليون دلار 
تامين ارز در سامانه نيما صورت گرفت. البته عرضه ارز 
در سامانه نيما از تقاضا بالاتر است، در همين مدت در 
اين سامانه ۴.۳ دهم ميليارد دلار ارز معامله شد كه در 
مقايسه با دوره مشابه سال گذشته در همين دو ماهه 
اول سال صد در صد از رشد معاملات برخوردار بوده ايم.

    ذخاير اسكناس ارز بانك مركزي
به بيشترين حد تاريخ رسيد

رييس كل بانك مركزي در پاس��خ به اين سوال كه دليل 
افزايش نس��بي قيمت ارز ناشي از چيست؟ اظهار داشت: 
در بازارهاي رسمي به اندازه كافي تامين ارز داريم. برنامه 
ما اين است نيازهاي بازار را پاسخ دهيم. دو نوع نياز در بازار 
تعريف مي شود؛ يكي براي واردات كشور چه كالاي اساسي 
و چه غير از آن و دوم مربوط به اسكناس ارز.سال گذشته ۵۵ 
ميليارد دلار به طور كلي تامين ارز براي كالاهاي اساسي و 
ساير واردات داشتيم و امسال با شرايط ارزي كه وجود دارد 
قطعا بيشتر از سال گذشته خواهد بود. بنابراين نياز ارزي 
كش��ور را براي واردات تامين مي كنيم.بخش دوم در واقع 
مربوط به تامين نياز اسكناس ارز در كشور است، از جمله 
افرادي كه نياز خدماتي، دانشگاهي، مسافرتي و .... دارند كه 
ما تامين ارز آن را انجام مي دهيم.سال گذشته ۱.۶ ميليارد 
دلار و ۲ ميليارد دلار معادل يورويي در بازار متشكل ارزي 
معامله داشتيم. بنابراين التهابي اگر در بازار بيرون وجود 
دارد با تاميني كه در بازارهاي رسمي انجام مي دهيم التيام 
پيدا مي كند.صالح آبادي در خصوص ب��ازار ارز گفت: آثار 
رواني در جامعه وجود دارد، ولي واقعيت اين اس��ت كه بر 
اساس محاسبات ارزي كه بانك مركزي انجام داده است، 
نرخ واقعي ارز پايين تر از آن چيزي است كه در بازار ممكن 
است وجود داشته باشد. آنچه مهم اس��ت تعادل در بازار 
است كه حاكم شود. حتما بانك مركزي تامين ارز را انجام 
خواهد داد و آرامش در بازار حاكم خواهد شد.بانك مركزي 
به عنوان بازارساز، هم در بازار نيما حضور موثر دارد و حسب 
نياز بازار عرضه را انجام مي دهيم. در بازار متشكل ارزي نيز 
بانك مركزي حضور دارد و هرجا نياز باشد عرضه مي كنيم.

وي با بيان اينكه ذخاير اسكناسي بانك مركزي بيشترين 
ذخاير اسكناس ارزي در تاريخ بانك مركزي است، گفت: 
بانك مركزي در فضاي رس��مي حضور دارد و در فضاي 
غيرسمي نيز بانك مركزي حسب نيازي كه وجود داشته 

باشد، برنامه خاص خودش را دارد.

   تامين ۸.۳  ميليارد دلار ارز  در سامانه نيما 
از ابتداي سال

با وزارت صمت جلسات متعددي را برگزار مي كنيم و وزارت 
صمت هم ثبت سفارش ها را براي بانك مركزي مي فرستد و 
با توجه به اينكه وضعيت منابع ارزي كشور بهتر شده است، 
ثبت سفارش هاي مختلفي را در چارچوب هايي كه وزارت 
صمت تعيين مي كند )كه در واقع بحث سياست هاي تجار 
كشور است(، تامين ارز آن را انجام مي دهيم. سياست هاي 
ارزي و سياست هاي تجاري كشور با هم كاملا هماهنگ 
است و جلس��ات منظم بين بانك مركزي و صمت وجود 
دارد كه در واقع اين دو سياست متناسب و متوازن با هم جلو 
برود. لذا اينكه حجم معاملات بيشتر شده ناشي از اين است 
كه با توجه به اينكه منابع ارزي بانك مركزي بهتر شده، در 
نتيجه ثبت سفارش هاي بيشتري به سمت بانك مركزي 
آمده است. در كنار ۴.۳ ميليارد دلاري كه در سامانه نيما 
معامله شده است، ۴ ميليارد دلار هم براي كالاهاي اساسي 
عرضه كرديم. به عبارت ديگر براي دارو يك ميليارد دلار و 
براي ساير كالاهاي اساسي ۳ ميليارد دلار تامين ارز صورت 
گرفته است. كه در مجموع در سامانه نيما، از ابتداي سال ۸.۳ 

ميليارد دلار تامين ارز صورت گرفته است.
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توضيح وزير اقتصاد درباره 
افزايش قيمت برخي كالاها

وزير اقتصاد و امور دارايي با اشاره به موضوع اصلاح نظام 
پرداخت يارانه ها، گفت: در مورد افزايش قيمت س��اير 
كالاها بايد بگويم به هرحال اين اقلام، كالاهايي هستند 
كه اقلام مشتقه دارند و با افزايش قيمت آنها، مشتقات 
آنها نيز بايد به لحاظ اقتصادي تغيير قيمت متناسب 
داشته باشد. براي اينكه اين اتفاق كنترل و مهار شود و 
يك باره در فضاي رواني جامعه اضطراب ايجاد نكند، از 
پيش وزارت صمت يعني سازمان حمايت از توليدكننده 
و مصرف كننده مكلف ش��ده است هم براي اقلام و هم 
براي مشتقاتشان قيمت گذاري اعلام كند و فكر كنم 
دستور جلسه امروز است كه قيمت اين اقلام نهايي شود 
و رس��ما به اتحاديه ها و اصناف اعلام شود و امروز ستاد 
تنظيم بازار آنها را مصوب خواهد كرد. احسان خاندوزي 
در حاشيه جلسه هيات دولت درباره اصلاح نظام پرداخت 
يارانه ها گفت: با توجه به اينكه اين سياست ابعاد مختلفي 
دارد، دولت اساسا قبل از اينكه وارد مساله ارز ترجيحي 
و تغيير يارانه كالاهاي اساسي شود، مصوبات مربوط به 
س��اير بخش ها و اقلامي كه مي توانند تحت تاثير قرار 
بگيرند مثل بازار خودرو، مسكن، بهداشت و... پيش از 
اين تصميم گيري كرده است.اگر به مصوبات دولت در 
دو هفته گذشته نگاه كنيد در مورد مسكن، بهداشت و 
درمان، خودرو و ... وزرا مصوباتي را آورده بودند تا مطمئن 
شويم ابعاد اين افزايش قيمت ها بر روي ساير كالاها از 

طريق سياست هاي خنثي كننده جبران خواهد شد.

شناسايي تراكنش هاي بانكي 
غيرمعمول توسط بانك مركزي 

برخي از روس��اي ش��عب بانكي و مدي��ران مناطقي 
كه ب��دون رعايت ضوابط قانوني اقدام به كارس��ازي 
تراكنش هاي هاي بانكي غيرمعمول كرده اند، از كار 
بركنار ش��دند. بانك مركزي اعلام كرد اين بانك در 
آخرين اقدام با نظارت هوشمند و قرائن قوي قانوني بر 
تراكنش هاي بانكي، برخي از تراكنش هاي غيرمعمول 
كه هدف قانوني يا اقتصادي مش��خصي نداش��تند و 
داراي معيارها و قرائن قوي دال بر وقوع تخلف و انجام 
معاملات غيرمجاز و غيرقانوني بوده اند شناس��ايي و 
ضمن مس��دود كردن وجوه مربوطه، مديران خاطي 
را بركنار كرد. در همين راستا برخي از روساي شعب 
بانكي و مديران مناطقي كه بدون رعايت ضوابط قانوني 
اقدام به كارسازي آن تراكنش ها كرده اند، از كار بركنار 
شدند.بررسي هاي بانك مركزي حاكي از آن است كه 
تعداد قابل ملاحظه اي از حس��اب هاي سپرده بانكي 
داراي تراكنش هاي مشكوك به پولشويي، در شمول 
حساب هاي اجاره اي قرار دارند. در اين حساب ها، افراد 
كلاهبردار با فريب صاحبان حساب هاي بانكي اقدام 
به اجاره حساب بانكي اشخاص كرده و متعاقباً اقدام 
به تسويه وجوه مربوط به فعاليت هاي غيرمجاز خود از 
طريق آنها مي كنند. از اين رو، بانك مركزي ضمن اعلام 
مجدد اينكه مسووليت تمام تراكنش ها و مبادلاتي 
كه از طريق حس��اب و كارت بانكي انجام مي شود بر 
عهده دارنده آن اس��ت، متذكر مي شود كه صاحبان 
حس��اب هاي اجاره اي علاوه بر اينكه بايد نزد مراجع 
قانوني، مالياتي، انتظامي و قضايي پاس��خگو باشند، 
ممكن اس��ت از برخي حمايت هاي اجتماعي نظير 

دريافت يارانه هاي نقدي و غيرنقدي محروم شوند.

نقدينگي در بلندمدت 
نمي تواند باعث تورم شود

علل تورم مبتني بر اصول متع��ارف امروز و فكت هاي 
موجود در نشستي با حضور استاد اقتصاد دانشگاه علامه 
طباطبايي مورد بررسي قرار گرفت. عباس شاكري در 
سخنراني با عنوان »رمزگش��ايي از علل تورم موجود و 
ترسيم تمايز ميان علل واقعي و توجيهات غير واقعي« 
كه توسط شاخه اقتصاد گروه علوم انساني فرهنگستان 
علوم برگزار ش��د، درباره اهداف اين جلسه توضيح داد: 
موضوع بحث، تورم اس��ت كه همه افراد از جمله مردم، 
مسوولان، سياس��ت گذاران، محققان و ... مبتلا به آن 
هستيم. ولي برخي اوقات در بعضي سطوح جامعه و در 
زبان سياست گذاران طوري تورم ريشه يابي مي شود كه 
باعث تعجب است. در جلسه امروز علل تورم مبتني بر 
اصول متعارف امروز و فكت هاي موجود مورد بررس��ي 
قرار مي گيرد. وي در ادامه با اشاره به روند تغييرات نرخ 
تورم در جهان گفت: در بررسي روند نرخ متوسط تورم در 
جهان مي بينيم كه از سال ۱۹۸۰ تا سال ۲۰۱۵، متعاقب 
سال بحران سال ۲۰۰۷ و ۲۰۰۸، سال هاست كه تورم در 
جهان تك رقمي شده ولي تورم در كشور ما هم به صورت 

نوساني و تغييرپذير است.
   نقدينگي در بلندمدت

 نمي تواند باعث تورم شود
استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبايي ادامه داد: جالب 
اين جاس��ت كه حتي نرخ تورم در منطقه خاورميانه و 
ش��مال آفريقا روندي نزولي داشته اس��ت. اين تورم در 
دولت هاي مختلف متفاوت بوده و در دولت پنجم شاهد 
پيك بوديم و در دولت هشتم و نهم نيز افزايش داشتيم 
و از سال ۱۳۹۶ نيز اين تغييرات بسيار واگرا شده است. 
عضو پيوسته فرهنگستان علوم با بيان اينكه در ادبيات 
اقتصادي علل تورم در سه گروه طبقه بندي مي شوند، 
گفت: اين سه گروه شامل »تورم مبتني بر جاذبه تقاضا«، 
»تورم مبتني بر فش��ار هزينه« و »تورم س��اختاري« 
هستند. تورم مبتني بر جاذبه تقاضا زماني اتفاق مي افتد 
كه پول بيشتر از قبل در دستان عوامل اقتصادي و مردم 
قرار بگيرد. در اين شرايط قدرت خريد آنها بالاتر مي رود 
و تقاضا را نسبت به قبل افزايش مي دهد و افزايش تقاضا 
منجر به افزايش تورم مي شود. وي افزود: سازوكار آن از 
پول و نقدينگي شروع مي شود كه در كتاب هاي پايه هم 
عنوان مي ش��ود كه زماني كه پول جديد به دست افراد 
اضافه مي شود، به جاي اينكه پول را نگه دارند، تقاضاي 
كالا مي كنند.شاكري درباره دسته دوم تورم كه »تورم 
مبتني بر فشار هزينه« است، توضيح داد: برخي تورم را 
به فشار هزينه هاي توليد منتسب مي كنند و مي گويند 
افزايش قيمت نهاده ها به صورت افزايش هزينه توليد 
باعث افزايش تورم مي شود و عنوان مي شود كه با افزايش 
هزينه توليد، قيمت تمام شده بيش��تر مي شود و تورم 
افزايش مي يابد.وي درب��اره نظريه ديگري كه در مورد 
تورم وجود دارد گفت: گروه ديگري، تورم را ساختاري 
مي دانند. آنها معتقدند كه براي شناخت صحيح تورم 
بايد به عوامل س��اختاري و نهادي نيز توجه داش��ت و 
تعامل آنها را با عوامل پول��ي و هزينه اي در نظر گرفت. 
در اين ش��رايط بايد توجه داشت كه تورم ممكن است 
در نتيجه قيمت گذاري بر اساس اضافه قيمت دلخواه، 
تضادهاي توزيعي يا شاخص بندي  باشد.استاد اقتصاد 
دانش��گاه علامه طباطبايي با اش��اره به رقابتي نبودن 
بازار در كشورهاي در حال توسعه، خاطرنشان كرد: در 
كشورهاي در حال توسعه چون بازارهاي عميق رقابتي 
شكل نگرفته، وجود انحصارات رايج است و افراد قيمت 
تعيين مي كنند.وي ادامه داد: ولي ديدگاهي وجود دارد 
كه مي گويند علت تورم در ايران صرفاً نقدينگي است. 
يكي از دوستان مطرح كردند كه نقدينگي باعث شد كه 
در س��ال ۱۳۹۶ ناپايداري ارزي اتفاق بيفتد ولي من در 
مقاله مفصلي نشان دادم كه حداقل اين دليل، تنها دليل 
نبوده است.شاكري در رد ارتباط بين افزايش نقدينگي 
و تورم توضيح داد: اگ��ر در اقتصاد خودمان بگوييم كه 
نقدينگي باعث تورم ش��ده، اگر اين افزايش نقدينگي 
همراه با بالاتر رفتن قدرت خريد افراد، باشد و مازاد تقاضا 
شكل بگيرد و باعث مازاد تقاضا بشود، اين ممكن است 
باعث تورم ش��ود.وي ادامه داد: قدرت خريد كارگران، 
كارمندان و حقوق بگيران بايد افزايش پيدا كند تا باعث 
افزايش تورم شود، ولي مي بينيم كه اين طور نيست.او با 
تاكيد بر اينكه بايد ساختار تاثير افزايش نقدينگي بر تورم 
تشريح ش��ود، ادامه داد: افزايش تورم بر اساس افزايش 
تقاضا اتفاق مي افتد و نمي توان گفت كه افزايش نقدينگي 
بدون افزايش تقاضا باعث افزايش تورم مي شود.شاكري 
با تاكيد بر اينكه نياز است به صورت دقيق گفته شود كه 
نقدينگي چطور باعث افزايش تورم مي شود، ادامه داد: 
بايد ميزان رش��د نقدينگي عنوان شود. رشد نقدينگي 
گاهي كم تر از دهه هاي قبل بوده است. اين رشد نمي تواند 
باعث افزايش قدرت خريد شود كه تورم را در پي داشته 
باشد.اس��تاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبايي به تاثير 
ورود نفت به بودجه در سال ۱۳۵۳ و همچنين باز شدن 
دست س��ودگران به بازار ارز در سال ۱۳۷۲ اشاره كرد و 
گفت: از سال ۱۳۵۲ تا الان، جايگاه ارز و تغييرات آن از 
عواملي بوده كه نقدينگي را بي ثبات كرده است.وي در 
خصوص تاثير سوداگري ارزي توضيح داد: وقتي متغير 
ارز تغيير مي كند، هزينه هاي توليد به شدت بالا مي رود 
و انتظارات تورمي نيز به شدت افزايش مي يابد. اگر همه 
مجاري كه باعث سوداگري ارزي مي شود را ببنديم، هر 
زمان تا كمبود موقتي در بازار ايجاد مي شود، سوداگران 
به بازار هجوم مي آورند و تورم نيز افزايش مي يابد.وي در 
بخش هايي از سخنراني گفت كه بررسي ها نشان داده 
كه پرش هاي ارزي و نقدينگي خيلي با يكديگر مرتبط 
نيستند.در اين نشست شاكري در پاسخ به سوال يكي 
از حاض��ران در خصوص اينكه آيا تغيي��ر افراد تاثيري 
در اقتص��اد دارد يا خير و چرا با وج��ود افراد مختلف، با 
ديدگاه هاي متفاوت، نتيجه تغييري نكرده، گفت: بحث 
افراد نيس��تند و ما نياز به برنامه اصلاحي داريم، از زمان 
جنگ مي خواهيم اين كار را انجام دهيم. به واقع بيني 
مبتني بر منابع و امكانات و محيط در زمان و مكان 
نياز داريم و بايد از يك جايي شروع كنيم. از برنامه اول 
تاكنون اين را مي خواستيم ولي روي ريلي حركت 

كرديم كه ما را از هدفمان دور كرده است.

 صالح آبادي: تورم اصلاح نظام يارانه ها كمتر از ۱۰ درصد است

التهاب ارزي با بيشترين ذخاير اسكناس ارزي در تاريخ به زودي رفع مي شود

دلار در كانال 3۰ هزار، سكه به مرز ۱4 ميليون تومان رسيد

بااصلاحارز۴۲۰۰،دسترسيبهارزافزايشمييابد

بازار ارز زير ذره بين پليس امنيت اقتصادي
گر وه بانك و بيمه | محسن شمشيري| 

عصر روز چهارشنبه ۲۱ ارديبهشت ۱۴۰۱، قيمت دلار 
در بازار آزاد بين ۲۹۰۰۰ تا ۳۰ هزار تومان معامله ش��د. 
همچني��ن با اعلام اونس جهاني ط��لا به قيمت ۱۸۵۲ 
دلار، س��كه به مرز ۱۴ ميليون تومان رسيد.  در ساعات 
صبح چهارشنبه، قيمت سكه طرح جديد با ۲۲۰ هزار 
تومان افزايش نسبت به روز گذشته به ۱۳ ميليون و ۶۷۰ 
هزار تومان رسيد.س��كه تمام بهار آزادي طرح قديم نيز 
با قيمت ۱۳ ميليون و ۲۵۰ تومان معامله شد.همچنين 
نيم سكه بهار آزادي هفت ميليون و ۷۵۰ هزار تومان، ربع 
سكه چهار ميليون و ۵۰۰ هزار تومان و سكه يك گرمي ۲ 
ميليون و ۷۰۰ هزار تومان قيمت خورد.علاوه بر اين، در 
بازار طلا نيز نرخ هر گرم طلاي ۱۸ عيار به يك ميليون و 
۳۴۰ هزار تومان رسيد و قيمت هر مثقال طلا پنج  ميليون 
و ۸۰۵ هزار تومان ش��د.اونس جهاني طلا نيز با قيمت 
يك هزار و ۸۵۱ دلار و ۳۰ سنت معامله شد.نرخ دلار در 
صرافي هاي بانكي )چهارشنبه، ۲۱ ارديبهشت ۱۴۰۱( 
با ۲۶ تومان افزايش نسبت به روز گذشته ۲۵ هزار و ۷۳۱ 
تومان معامله شد.قيمت فروش يورو با ۱۲ تومان افزايش 
نسبت به روز كاري گذشته برابر با ۲۸ هزار و ۴۴۶ تومان 
بود.قيمت خريد هر دلار ۲۵ ه��زار و ۴۷۵ تومان و نرخ 
خريد هر يورو نيز ۲۸ هزار و ۱۶۳ تومان اعلام شد.علاوه 
بر اين، بهاي خريد دلار در بازار متشكل ارزي ۲۵ هزار و 
۵۱۳ تومان و نرخ فروش آن ۲۵ هزار و ۷۴۵ تومان بود.

اين در حالي است كه نرخ خريد يورو در اين بازار ۲۶ هزار 
و ۸۶۷ تومان و نرخ فروش آن نيز ۲۷ هزار و ۱۱۱ تومان 
اعلام شد.همچنين، در سامانه نيما در معاملات، حواله 
يورو به قيمت ۲۶ هزار و ۲۹۵ تومان فروخته و حواله دلار 

به بهاي ۲۴ هزار و ۹۷۰ تومان معامله شد.

    دستگيري سرشاخه هاي قاچاق بازار ارز
 بازار ارز زير ذره بين پليس امنيت اقتصادي

پليس امنيت اقتصادي، بازار ارز را تحت رصد داشته 
و طي انجام چند عمليات در هفته گذشته، تعدادي از 

قاچاقچيان ارز را دستگير و ارز اين دسته افراد را مصادره 
كرده است.بعد از ابلاغ قانون جديد مبارزه با قاچاق كالا 
و ارز، خريد، فروش و نگه��داري ارز به ميران ۱۰ هزار 
يورو و بالاتر كه فاقد خريد فاكتور از بانك ها، موسسات 
مالي و صرافي هاي مجاز باشد قاچاق تلقي مي شود و 
پليس موظف به ضبط و توقيف اين ميزان ارزها است.

در همين راس��تا پليس امنيت اقتصادي ضمن رصد 
كامل بازار ارز و شناس��ايي سرشاخه هاي قاچاقچيان 
و دلالان ارزي، مقادير قابل توجهي ارز كه طبق قانون 
فاقد فاكتور رس��مي خريد از صرافي هاي مجاز است 
مصادره كرده است.گفتني است، رييس جمهور ۲۳ 
فروردين ماه، قانون اصلاح قانون مبارزه با قاچاق كالا 
و ارز را ابلاغ كرد در قانون جديد صراحتاً عنوان ش��ده 
است داشتن ارز تا سقف ۱۰ هزار يورو بلامانع است ولي 
بيش از اين مبلغ به شرط داشتن صورت حساب خريد 
از صرافي ها، بانك ها، موسسات اعتباري يا اظهارنامه 
گمركي تا مدت زمان شش ماه از اظهارنامه گمركي 

منعي ندارد و تا قبل از اين مهلت فرد موظف است كه 
اين ارز را به واحدهاي بانكي و صرافي ها بفروشد تا نزد 

آنها در حسابي به نام خود نگهداري كند. 

    معاون پارلماني رييس جمهور:
دولت مصمم به حذف ارز ترجيحي است

معاون رييس جمهور گفت: دولت قبل توجهي به نظرات 
كارشناسان و الزامات قانوني مجلس در حذف ارز ترجيحي 
نداشت، اما دولت مردمي مصمم است در راستاي مصالح 
كشور و اجراي قانون مجلس، اين كار را به رغم هزينه هايي 
ك��ه دارد، در راس��تاي توزيع عادلانه يارانه ه��ا، مبارزه با 
فس��اد و رفع مش��كلات مردم انجام ده��د. زماني كه در 
زمينه ارز ترجيحي تصميم گيري شد خيلي از دلسوزان 
و متخصصان اقتصاد به اش��تباه ب��ودن آن تاكيد كرده و 
خواستار حذف آن بودند اما دولت وقت هيچ توجهي به آن 
نداشت اما اين دولت براي اصلاح رويه غلط كه منشأ رانت 
و فساد شده، مصمم است و بي ترديد با روحيه خودباوري و 

»ما مي توانيم« غلبه بر سختي ها امكان پذير و شدني است.
معاون پارلماني رييس جمهور گفت: دولت به هيچ عنوان 
قصد ندارد توجهي به حاشيه سازي مخالفين داشته باشد 
و فرصت كار و خدمت را هدر دهد و در مقابل تمركز خود 
را بر ايجاد تحول و رفع مش��كلات مردم گذاش��ته است. 
حسيني با اشاره به اقدام دولت در مردمي سازي و توزيع 
عادلانه يارانه ها به نفع مردم، گفت: هيچ دولتي حاضر نبود 
در سال اول و حتي دوره اول دولت در اين حوزه وارد شود اما 
اين دولت داوطلبانه وارد اين عرصه شده تا شرايط را به نفع 
مردم تغيير دهد و يارانه ها مستقيما در اختيار مصرف كننده 
قرار بگيرد و از طرف ديگر از قاچاق محصولات يارانه اي به 

كشورهاي اطراف جلوگيري شود.

    طلا در بازار جهاني، همچنان بازنده
قيمت طلا چهارشنبه كاهش يافت و به پايين ترين حد در 
سه ماه اخير رسيد زيرا افزايش دلار همچنان به فشار طلا 
ادامه مي دهد در حالي كه سرمايه گذاران منتظر آمار ماهانه 
تورم ايالات متحده هستند كه مي تواند بر موضع سياست 
پولي فدرال رزرو تاثير بگذارد.بهاي هر اونس طلا تا ساعت 
۷ و ۴۰ دقيقه صبح به وقت ش��رقي با ۰.۹ درصد كاهش 
به ۱۸۳۷ دلار و ۱۰ سنت رسيد و در ساعت اوليه ۱۸۳۲ 
دلار و ۶ سنت بود و بهاي طلا در بازار معاملات آتي امريكا 
با ۰.۰۵ درصد كاهش به ۱۸۳۸ دلار و ۱۰ سنت رسيد كه 
در ساعات اوليه ۱۸۳۲ دلار و ۱۰ سنت بود.مقامات فدرال 
رزرو روز سه شنبه استدلال هاي خود را براي سريع ترين 
افزايش نرخ بهره حداقل از دهه ۱۹۹۰ براي مبارزه با تورم 
تقويت كردند، در حالي كه جو بايدن، رييس جمهور امريكا 
از بانك مركزي ايالات متحده خواست تا افزايش قيمت ها را 
كه به گفته او به خانواده هاي امريكايي آسيب مي زند، مهار 
كند.بر اساس گزارش رويترز، طلا به عنوان محافظي در 
برابر تورم و ذخيره ايمن ارزش در زمان بحران هاي سياسي 
و اقتصادي تلقي مي شود اما نسبت به افزايش نرخ هاي بهره 
كوتاه مدت امريكا كه هزينه فرصت نگهداري شمش با بازده 

صفر را افزايش مي دهد، بسيار حساس است.

واردات خودرو آزاد شد
وزير صنع��ت، معدن و تج��ارت از تصويب كليات 
واردات خ��ودرو در هيات دولت خب��ر داد و گفت: 
جزيي��ات و چگونگي آيين نام��ه واردات خودرو به 
زودي اطلاع رساني مي ش��ود. رضا فاطمي امين از 
تصويب كليات واردات خودرو در هيات دولت پيرو 
پيگيري هاي اين وزارتخانه خبر داد و گفت: جزييات 
و چگونگي آيين نامه واردات خودرو به زودي اعلام و 
اطلاع رساني مي شود. وزير صمت افزود: از روزهاي 
نخست بر عهده گرفتن مسووليت، باور به لزوم ايجاد 
بازار رقابتي و پاسخگويي مناسب به نياز خريداران 
داشتيم و لغو ممنوعيت واردات خودرو را به عنوان 
يكي از برنامه هاي جدي ساماندهي صنعت خودرو 
در دس��تور كار قرارداديم. وي تصريح كرد: با توجه 
رفع موانع صادراتي و افزايش صادرات كه به برطرف 
شدن مش��كل تراز ارزي كش��ور كمك كرد، ديگر 
ضرورتي براي اس��تمرار ممنوعيت واردات خودرو 
نبوده و خواس��تار آزادسازي واردات آن براي ايجاد 
بازار رقابتي در كشور ش��ديم؛ با برگزاري چندين 
جلسه در مراجع ذي ربط و هيات دولت، آزاد شدن 
واردات خ��ودرو را به دور از هياهوهاي رس��انه اي 
به صورت جدي پيگيري كرديم. وزير صمت ادامه 
داد: سرانجام با ارايه گزارش هاي كارشناسي و بيان 
استدلال هاي منطقي، پيگيري هاي مستمر نتيجه 
داد و پيشنهادهاي اين وزارتخانه در هيات دولت به 
تصويب رسيد. وي افزود: روش هاي متعدد واردات 
خودرو در آيين نامه اي كه هم اكنون در مراحل نهايي 
تصويب قرار دارد، مشخص شده است. فاطمي امين 
گفت: در ش��رايط كنوني با توجه ب��ه اينكه توليد 
خودرو بس��يار كمتر از تقاضاي بازار است، واردات 
براي تنظيم و كنترل بازار آزاد خودرو ضروري است.

وي افزود: در آيين نامه پيشنهادي واردات خودرو 
به انتقال فناوري براي بهبود كيفيت صنعت خودرو 
توجه ويژه اي شده است. وزير صمت بيان كرد: يكي 
از ويژگي هاي آيين نامه جديد واردات خودرو توجه 
به واردات خودروهاي اقتص��ادي بوده و رويكرد ما 
تأمين خودروي قش��ر كمتر برخ��وردار جامعه در 
سبد محصولات خودرويي اس��ت. وي همچنين 
اضافه كرد: در سال هايي كه واردات خودرو آزاد بود، 
بيشتر خودروهاي لوكس و تجملاتي وارد مي شد و 
ازآنجايي كه خودروهاي داخل از كيفيت نامطلوبي 
برخوردار است در رويكرد جديد واردات خودرو به 

جبران اين نقص توجه ويژه اي شده است.



اگر چه از شتاب رشد نرخ تورم اقتصاد آمریکا کاسته شده 
اما نرخ این شاخص مهم و تعیین کننده همچنان بالا است 
و در بیشترین میزان طی ۴۰ سال گذش��ته قرار دارد. بر 
همین مبنا چندی است فدرال رزرو در چارچوب کنترل 
سیاست های پولی و با هدف کاهش نرخ تورم، سیاست های 
انقباضی شدیدی را اتخاذ کرده و به صورت مرحله ای، نرخ 
بهره را افزایش داده اس��ت. در جدیدترین تغییر اما جروم 
پاول رییس فدرال رزرو چهارشنبه اعلام کرد که این بانک 
نرخ بهره را این بار به یکباره ۰/۵ درصد افزایش خواهد داد 
که به معنای شکستن رکورد ۲۲ساله تغییرات نرخ بهره 
در این کشور اس��ت. اعلام این تصمیم از سوی فد، بازارها 
را به شدت متلاطم کرد. به نحوی که وال استریت پس از 
یک شوک افزایشی به سرعت در مسیر نزولی قرار گرفت 
و ریزش کرد. این روند نزولی تا روز گذشته نیز پایدار بوده 
است. به تبع این تصمیم اثرگذار، بازارهای سهام اروپا هم 
که خود با تورم افزایش��ی روبه رو هستند،  در مسیر نزولی 
قرار گرفتند. این تکانه همچنین به بازار رمزارزها سرایت 
کرد تا کریپتو ها هم با شوک ریزشی مواجه شوند. در این 
میان اما همانگونه که انتظار می رفت، روند بازدهی اوراق 
قرضه آمریکا و برخی کشورهای اروپایی در سررسیدهای 
مختلف،  صعودی شد. افزایش نرخ تورم و انتظارات تورمی 
در جهان، در کنار سیاس��ت های پولی فدرال رزرو و رشد 
ریسک های اقتصادی، سرمایه گذاران را به سمت بازارهای 
کم خطرتر هدایت کرده است. در همین حال روز گذشته 
آمار تازه ای از وضعیت اشتغال در آمریکا منتشر شد که نشان 
از تداوم تقاضا برای دستمزدهای ساعتی بالاتر داشت. این 
روند می تواند نشانه بارزی از رشد انتظارات تورمی و به تبع 
آن افزایش تورم باش��د. به نظر می رسد افزایش انتظارات 
تورمی در کنار واکنش های سختگیرانه بانک های مرکزی 
کشورهای پیشروی اقتصادی، در نهایت منجر به افزایش 
ریس��ک گریزی و افول بازارها طی ماه های آینده خواهد 
شد. آن گونه از اظهارات رییس فد به دست می آید، به نظر 
می رسد که رشد نرخ تورم در آمریکا همچنان ادامه دارد و 
پاول هم در س��خنان خود تاکید کرده است که باید با این 
روند مقابله شود. این تاکید به معنای آن است که همچنان 
احتمال افزایش نرخ بهره در اقتصاد آمریکا بالاست. بر همین 
اساس پیش  بینی می شود انتظارات تورمی همچنان روند رو 
به رشد خود را حفظ کند. نظرسنجی های کمیسیون اروپا 
از انتظارات تورمی سال ۲۰۲۲ هم نشان می دهد که در دو 
بخش شرکت ها و خانوارها، انتظارات تورمی با شیب تند رو 
به صعود است، به نحوی که بر اساس نمودارها، انتظارات 
تورمی در بخش خانوارها با فاصله بیشتری از تورم واقعی قرار 
گرفته است. این فاصله در شرکت ها کمتر شده به نحوی که 
تورم و انتظارات تورمی با فاصله کمتری شیب تند صعودی 
را طی می کنند. اما آنچه در هر دو حوزه مش��ترک است 
هم مسیر شدن تورم و انتظارات تورمی در مسیر صعودی 
بی سابقه ای است. این روند در صورت عدم کنترل می تواند 
به رشد افسارگسیخته نرخ تورم منجر شود. طی ماه های 
اخیر در آمریکا فدرال رزرو با ابزار نرخ بهره تلاش کرده تا از 
شتاب رشد نرخ تورم بکاهد و تا حدی نیز در این مسیر موفق 
عمل کرده است. با این حال اما افزایش نرخ بهره می تواند به 
رشد ریسک گریزی در سرمایه گذاری منجر شود؛ روندی 
که در صورت تشدید در نهایت به افول بازارهای مولد ختم 
خواهد شد. طی ماه های اخیر بازارهای سهام تحت تاثیر 
سیاست های فدرال رزرو فشار زیادی را متحمل شده اند. 
معاملات آتی سهام کاهش یافته و معاملات اوراق قرضه 
بالا رفته است. در همین حال اگرچه دارویی ها همچنان 
پر سود ظاهر شده اند اما اغلب شرکت ها چشم اندازی 

ضعیف تر از حد انتظار را برای سود تمام سال خود منتشر 
کرده و دست به تعدیل کاهشی پیش بینی سود زده اند.

    اوراق قرضه رشد کرد
نرخ بازده اوراق قرضه آمریکا طی روزهای گذشته و پس از 
سخنرانی پاول رشد کرده است، به نحوی که روز گذشته 
تا لحظه تنظیم این گزارش نرخ بازدهی اوراق پنج س��اله 
آمریکا به ۳/۳ درصد رسیده بود. نرخ بازده اوراق ۱۰ ساله 
نی��ز ۳/۰۶ و نرخ ب��ازده اوراق ۲۰ س��اله ۳/۳ درصد کرد. 
همچنین نرخ بازده برای اوراق ۳۰ ساله در روز گذشته به 
۳/۱ درصد رسید. در اروپا هم بازار اوراق قرضه داغ بود و نرخ 
بازدهی اوراق افزایش یافت، به نحوی که بازده اوراق قرضه 
۱۰ ساله فرانسه در مسیر صعودی از ۱/۶ درصد عبور کرد 
و اوراق قرضه ۱۰ ساله آلمان نیز به ۱/۰۶ درصد رسید، اما 
اوراق ۱۰ ساله بریتانیا با افت مواجه بود. بررسی نمودارها 
نشان می دهد میانگین بازدهی اوراق ۱۰ ساله اروپا رکورد 
۱۰ ساله را شکسته است و شاخص کسب و کار نیز از سال 
۲۰۲۰ کمترین تحرک را داشته است. بدین ترتیب به نظر 
می رسد نشانه هایی از رکود اقتصادی در حال ظاهر شدن 
است. بازار سهام اما مسیری متفاوت از بازار اوراق را در پیش 
گرفته است. پس از اظهارات پاول، بازارهای سهام با نوسان 
مواجه شدند. اگرچه شاخص S&P یک جهش را تجربه 
کرده بود اما پس از اظهارات رییس فد در روز چهارش��نبه 
)چهارم می( با شوک مواجه شد و در مسیر نزولی قرار گرفت. 
 S&P روز گذشته نیز تا لحظه تنظیم این گزارش، شاخص
دست کم ۳/۵ درصد افت را تجربه کرده بود. شاخص نزدک 
نیز که ابتدا یک جهش را تجربه کرده بود پس از فروکش 
هیجاناتی که به دنبال تصمیمات فدرال رزرو ایجاد شده 
بود، به سرعت در مدار نزولی قرار گرفت، به نحوی که روز 
گذشته نیز این شاخص با اهمیت وال استریت دست کم ۴/۹ 
درصد سقوط کرده بود. داوجونز نیز پس از جهش هیجانی 
روز چهارم مه در مدار نزولی قرار گرفت و در ادامه افت سه 
روز،  اخیر، روز گذشته هم ۳/۱ درصد فرو ریخت. شاخص 
فوتسی بریتانیا هم روز گذشته را منفی سپری کرد و تا لحظه 

تنظیم این گزارش ۰/۸ درصد عقب نشینی کرده بود. در 
آلمان شاخص دکس در ادامه روند نزولی که از ابتدای ماه 
می  آغاز کرده است، روز گذشته نیز سرخپوش بود و افت 
۰/۹۷ درصدی را ثبت کرد. شاخص کک فرانسه هم ۱/۱ 
درصد پایین رفت تا روند نزولی یک هفته اخیر خود را ادامه 
دهد. شاخص استاکس ۶۰۰ اروپا هم که طی هفته گذشته 
در سراشیبی قرار داشته است، روز گذشته نیز نزولی شد و 

۱/۲ درصد افت را ثبت کرد.

    روند کاهشی در آمریکا
اداره آمار کار ایالات متحده روز گذش��ته گزارش تازه ای 
ارائه داد. بر اساس این گزارش اقتصاد ایالات متحده در ماه 
آوریل با وجود افزایش تورم و ترس از کاهش رشد، اندکی 
بیش از انتظار شغل ایجاد کرده است. حقوق و دستمزدهای 
غیرکشاورزی در این ماه افزایش یافته است. همچنین نرخ 
بیکاری ۳/۶ درصد اعلام شد که کمی بالاتر از برآورد ۳/۵ 
درصدی بوده است. بر اساس جدیدترین آمار کار در ایالات 
متحده که روز گذشته منتشر شد، میانگین دستمزد ساعتی 
در ماه آوریل همچنان صعودی بوده است. با این حال اما این 
مسیر تا سطح ۰/۳ درصد طی شد که اندکی کمتر از برآورد 
۰/۴ درصدی بوده است. بر اس��اس این داده های آماری، 
سال به سال درآمدهای ساعتی ۵/۵ درصد افزایش داشته 
است؛ این رقم تقریبا مشابه ارقام ماه مارس است. اگرچه 
باید توجه داشت که همچنان پایین تر از نرخ تورم ایستاده 
است. بر همین اساس به دلیل رشد نرخ تورم و عدم کفایت 
دستمزدها برای مهار هزینه ها، به نظر می رسد همچنان 
درخواست برای مزدهای بالاتر ساعتی ادامه داشته باشد. 
این روند به خالی ماندن تعداد زیادی از مشاغل منجر خواهد 
ش��د. وزارت کار آمریکا روز سه شنبه گزارش داده بود که 
فرصت های شغلی در ماه مارس از کارگران موجود فراتر رفته 
است اما در همین حال تعداد بی سابقه ای کار خود را ترک 
كرده اند. بر اساس نظرسنجی فرصت های شغلی و گردش 
کار، س��طح آگهی های ش��غلی در ماه به ۱۱/۵۵ میلیون 
رسید که رکورد جدیدی محسوب می شود. این رقم نسبت 

به ماه فوریه ۲۰۵۰۰۰ عدد افزایش داشته است. افزایش 
درخواست دستمزدهای بالاتر و خالی ماندن مشاغل به 
تدریج کارفرمایان را برای تایید درخواست ها مجاب می کند. 
بدین ترتیب چرخه ای از تورم مجددا شکل خواهد گرفت. 
داده های جدید همچنین نشان می دهد که معیار جایگزینی 
از بیکاری که شامل کارگران دلسرد شده و کسانی است 
که به دلایل اقتصادی مش��اغل پاره وق��ت دارند، و گاهی 
اوقات به عنوان نرخ بیکاری »واقعی« نامیده می شود، به ۷ 
درصد افزایش یافته است. همچنین نرخ مشارکت نیروی 
کار- معیاری کلیدی برای مشارکت کارگران- ۰/۲ واحد 
درصد در ماه آوریل کاهش یافته و به ۶۲/۲ درصد رسیده 
است که با کاهش ۳۶۳۰۰۰ نفری نیروی کار در پایین ترین 
میزان سال قرار گرفته است. با این حال اما افزایش تفریحات 
و سفرها که به دلیل قرنطینه های کووید کاهش یافته بود، 
در ماه آوریل دوباره افزایش داشته و منجر به رشد مشاغل 
در این حوزه شده است. بر این اساس ۷۸۰۰۰ نفر به افراد 
مشغول در این حوزه افزوده شد. نرخ بیکاری در این بخش 
که بیشترین ضربه را از همه گیری کووید متحمل شده بود، 
پس از رسیدن به اوج ۳۹/۳ درصدی در آوریل ۲۰۲۰، حالا 
به ۴/۸ درصد رسیده است که پایین ترین میزان از سپتامبر 
۲۰۱۹ است.بر اس��اس آمارهایی که از ماه آوریل منتشر 
شده است، معاملات آتی سهام با هضم گزارش وال استریت 
کاهش یافته و بازده اوراق قرضه دولتی عمدتا بالاتر بوده 
است. با این حال اما گفته می شود که این گزارش احتمالا 
تاثیر چندانی بر سیاس��ت های فدرال رزرو و رویگردانی از 
افزایش نرخ بهره نخواهد داشت. پل اشورث، اقتصاددان 
ارش��د آمریکایی در کپیتال اکونومیکس، گفته است 
به طور کلی و با توجه به ش��رایط بازار کار به ویژه رشد 
بسیار سریع دستمزدها به نظر نمی رسد که فدرال رزرو 
از برنامه های خود مبنی بر افزایش نرخ بهره برای کنترل 
تورم دست بکشد. گفتنی است اقتصاد ایالات متحده 
بدترین سه ماهه رشد خود را از زمان شروع همه گیری 
کرونا تجربه کرده و تولید ناخالص داخلی این کشور برای 
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سهام عدالت متوفيان
تا پایان شهریور منتقل مي شود

سنا| واریز سود سهام عدالت سهامداران حقوقي كه 
در سامانه س��جام ثبت نام كرده اند در هفته گذشته 
واریز شده و تنها سود سبدهاي اختصاصي سهام باقي 
مانده كه با پیگیري هاي شركت سپرده گذاري مركزي 
)سمات( به زودي واریز مي شود. نكته قابل توجه دیگر 
آنكه سهامداران توجه داشته باشند براي دریافت سود 

سهام عدالت ثبت نام در سامانه سجام ضروري است.
مشاور رییس س��ازمان بورس و اوراق بهادار پیرامون 
موضوع سود سهام عدالت بیان كرد: سود سهام عدالت 
افراد حقیقي اسفند ماه س��ال گذشته پرداخت شد، 
در این میان س��ود س��هامداران حقوقي شركت هاي 
سرمایه گذاري استاني باقي مانده بود كه آن هم هفته 
گذشته توسط شركت سپرده گذاري مركزي )سمات( 
واریز شد. براین اساس، سهامداران حقوقي كه تاكنون 
س��ود خود را دریافت نكرده اند، حتما باید در سامانه 
سجام ثبت نام كنند تا در پایان هر ماه شركت سمات 
س��ود آنها را پرداخت كند. پیمان ح��دادي افزود: از 
اسفند ماه سال گذشته تاكنون حدود ۱۰۰ هزار نفر 
از سهامداران حقیقي كه پیش از این در سامانه سجام 
ثبت نام نكرده و شماره حس��اب خود را اعلام نكرده 
بودند، در س��ایت سجام اقدام به ثبت نام كردند؛ سود 
س��هام عدالت این افراد نیز در پایان م��اه جاري واریز 
خواهد ش��د. او تاكید كرد: طبق هماهنگي هایي كه 
با شركت سپرده گذاري مركزي )سمات( انجام شده 
است، در پایان هر ماه سهامداران سهام عدالت كه به 
تازگي در سایت س��جام ثبت نام كنند و سود خود را 
نگرفته باشند، در پایان ماه ثبت نام خود، سود سهام 
عدالتشان را دریافت خواهند كرد. حدادي در خصوص 
سود سهام عدالت »سبدهاي اختصاصي سهام« بیان 
كرد: تعدادي از سهامداران شركت هاي سرمایه گذاري 
استاني سبدهاي اختصاصي سهام هستند، سود این 
سبدها هنوز واریز نش��ده، اما با پیگیري هاي شركت 
س��پرده گذاري مركزي قرار است س��ود این سبدها 
نی��ز طي چند روز آین��ده واریز ش��ود. او توضیح داد: 
برخي شركت هاي سبدگردان اختصاصي امكان دارد 
كه بخش��ي از سبد سهام مش��تریان خود را به سهام 
شركت هاي اس��تاني س��هام عدالت اختصاص داده 
باش��ند، و چون به این شركت ها در تاریخ یكم اسفند 
سال گذشته سود تعلق گرفته است. اما از آن جایي كه 
این سبدها نمي توانند در سامانه سجام ثبت نام كنند، 
واریز سودشان امكان پذیر نشد، براین اساس شركت 
سپرده گذاري مركزي در حال اجراي رویه و برنامه اي 

است تا به زودي سود آنها نیز واریز شود.

روند جدید معاملات بورس
علي س��اماني فرد، دبیر كمیته بورس كمیسیون بازار 
پول و سرمایه اتاق بازرگاني ایران در گفت وگو با پایگاه 
خبري بازار سرمایه ایران )سنا( ضمن حمایت از اقدامات 
سازمان بورس در دوره مدیریتي جدید به جلسه اخیر 
اتاق بازرگاني با رییس سازمان بورس اشاره كرد و گفت: 
در این جلس��ه اقدامات انجام شده از س��وي سازمان 
بورس در راس��تاي بهبود وضعیت ب��ازار مورد ارزیابي 
قرار گرفت.علي ساماني فرد با مثبت خواندن اقداماتي 
كه در چند ماه اخیر در دس��تور كار سازمان بورس قرار 
گرفت است، گفت: تعلق و نیز تدبر درست در این دوره 
از مدیریت سازمان بورس كاملًا مشهود است به گونه اي 
كه نتیجه این تدابیر در بهبود روند معاملات بازار نمایش 
داده شده اس��ت.وي با اشاره به اینكه عدم شفافیت در 
تصمیم گیري ها باعث كاه��ش پیش بیني پذیري در 
بازار مي شود كه این رویه خوشایندي براي اهالي بازار 
و فعالان اقتصادي نیست، اظهار داشت: پیشنهاد ما در 
این زمینه به مسوولان، طراحي یك پنل براي بازار است 
تا به همراه تقویم زماني رویدادها و برنامه ها اعلام شود 
كه بازار بتواند خود را با سیاست هاي سازمان هماهنگ 
و همراه كند.س��اماني فرد با بیان اینكه این اتفاق قطعاً 
كمك كننده به فعالان بازار خواهد بود تا بتوانند از این 
طریق پیش بیني بهتري از وضعیت بازار داشته باشند، 
گفت: در كل اقدامات سازمان بورس براي عموم فعالان 
بازار جزو تصمیمات بسیار خوبي بود كه رگه هایي از خرد 
و تدبر در آن تصمیمات قابل مشاهده است.دبیر كمیته 
بورس كمیسیون بازار پول و سرمایه اتاق بازرگاني ایران 
با تأكید بر اینكه افزایش دامنه نوسان از جمله اقدامات 
مثبت سازمان بورس بود كه در دستور كار قرار گرفت، 
گفت: به نظر مي رس��د اقدام مربوط به افزایش دامنه 
نوسان تنها راه ممكن فراروي سازمان بود، این موضوع 
از جمله تصمیمات سختي اس��ت كه بارها قرار بود در 
بازار اتخاذ ش��ود اما در هیچ دوره اي از ریاست سازمان 
بورس، جرأت اجرایي شدن این تصمیم سخت وجود 
نداشت.وي با اش��اره به اینكه اكنون سازمان بورس در 
دو راهي س��ختي مبني بر وجود دامنه نوسان یا عدم 
وجود آن قرار گرفته اس��ت، افزود: ع��دم وجود دامنه 
نوسان منجر به كارایي بازار خواهد شد، زیرا یك بازار كارا 
بازاري است كه محدودیتي به اسم دامنه نوسان براي 
آن وجود نداشته باشد، قفل بودن سهم در صفوف خرید 
و فروش به عنوان یكي از اشكالات اصلي ناكارایي بازار 
تلقي مي شود.ساماني فرد به تبعات حذف یك باره دامنه 
نوسان تاكید كرد و گفت: حذف یك باره دامنه نوسان 
مي تواند در شرایط امروز آسیب زا باشد، زیرا در این میان 
برخي حضور دارند كه در بازار به صورت هیجاني رفتار 
مي كنند و ممكن است این رفتار، دست برخي از افراد را 
براي سواستفاده باز بگذارد.دبیر كمیته بورس كمیسیون 
بازار پول و سرمایه اتاق بازرگاني ایران خاطرنشان كرد: 
پیشنهاد مكرر ما به سازمان بورس وجود دامنه نوسان 
پویا بود، چیزي كه نه بازار را دچار صفوف خرید و فروش 
مي كند و نه معایب حذف یك باره دامنه نوسان مبني بر 
تش��دید هیجانات را دارد. وي ادامه داد: در جلسه چند 
وقت گذش��ته، مدیرعامل فرابورس ایران مطرح كرد 
كه این اقدام نیازمند زیرساخت فناوري است كه فعلا 
در دسترس نیستند؛ بنابراین با توجه به وجود چنین 
مشكلي افزایش تدریجي دامنه نوس��ان تا ١٠ درصد 
بهترین تصمیمي بود كه سازمان بورس آن را اتخاذ كرد.

صعود؛ حكم لازم شد
بورسنيوز| حمزه قوچي فرد مدیر س��رمایه گذاري 
شركت س��بدگردان كاریزما در گفت وگو با بورس نیوز 
در این خصوص بیان كرد: مهم ترین محرك رشد بازار 
س��رمایه در ماه هاي اخیر جنگ روسیه و اوكراین بوده 
است. به سبب جنگ بین روسیه و اوكراین، قیمت نفت 
و گاز و محصولات فلزي و معدني و اوره و... در بازارهاي 
جهاني افزای��ش یافت و افزایش قیم��ت این كالاها به 
سایر محصولات هم س��رایت كرد و در مجموع موجي 
از تورم بازاره��اي جهاني را در بر گرف��ت.وي افزود: در 
نتیجه افزایش قیمت  جهاني فرآورده هاي نفتي، صنعت 
پالایشي و برخي صنایع مرتبط با قیمت هاي جهاني هم 
اس��تارت حركت زدند. ضمن اینكه برخي اخبار مانند 
حذف ارز ۴۲۰۰ توماني هم س��هم هاي گروه غذایي را 
تحت تاثیر قرار داد و مي توان گفت رشد بازار سرمایه در 
هفته هاي اخیر، دلایل بنیادي داشته و منطقي بوده است. 
البته كه با توجه به افزایش قیمت هاي جهاني، صنایع 
بورسي بالاخص پالایشي ها پتانسیل رشد بیش از این را 
هم دارند؛ اما حركت بازار سرمایه تحت تاثیر چند اتفاق 
دیگر هم قرار دارد. نكته اینجاست كه بازار سرمایه ما در 
حال حاضر ۳ معماي حل نشده پیش روي خود دارد و 
جالب اینجاست كه این سه معما با یكدیگر ارتباط دارند. 
معماي اول، س��رانجام جنگ روس��یه و اوكراین است.

قو چي فرد تاكید كرد: مش��خص نیست جنگ روسیه 
و اوكراین تا چه زماني ادام��ه دارد و آیا در صورت توقف 
جنگ بین این دو كش��ور، تحریم هاي روسیه برداشته 
مي شود یا تداوم خواهد داشت. روسیه تاثیر بسیار زیادي 
روي قیم��ت جهاني گاز دارد. در ص��ورت تداوم جنگ 
روسیه و اوكراین، با شروع فصل سرما قیمت گاز جهش 
بي سابقه اي تجربه خواهد كرد و این افزایش قیمت گاز، 
تاثیر شدیدي روي برق و كامودیتي ها خواهد داشت. در 
این صورت افزایش قیمت جهاني گاز، نه فقط بازارهاي 
جهاني كه بازار سرمایه ما را هم تحت تاثیر قرار خواهد 
داد. این كارش��ناس بازارس��رمایه گفت: معماي دوم، 
نتیجه مذاكرات و فرجام برجام است. به نظر مي رسد روند 
مذاكرات به نتیجه جنگ روسیه و اوكراین گره خورده و 
روسیه تاثیر بسیار زیادي روي مذاكرات ایران دارد. روسیه 
به عنوان یك بازیگر بس��یار تاثیرگذار در سیاست هاي 
كشور ما، تا این لحظه مانع از به سرانجام رسیدن مذاكرات 
شده و بعید است در صورت تحریم هاي روسیه، این اجازه 
داده شود كه ایران به توافقي دست یابد كه در نتیجه آن 
بدون قید و شرط، امكان صادرات نفت و گاز و... را داشته 
باش��د و موقعیت استراتژیك روس��یه را تضعیف كند. 
اكثر كارشناسان هم معتقدند روسیه در روند مذاكرات 
كارش��كني مي كند. س��ومین معماي پیش روي بازار 
سرمایه، سیاس��ت هاي اقتصادي دولت است. طبیعي 
اس��ت كه رفتار اقتصادي دولت ارتباط بسیار زیادي با 
نتیجه مذاكرات و احیاي برجام دارد و اگر دولت با كمبود 
نقدینگي مواجه شود و اوضاع اقتصادي كشور مساعد 
نباشد، قیمت گذاري هاي دستوري و مداخله هاي دولت 
در بازارها ادامه خواهد داشت. اما در صورت احیاي برجام 
و رفع تحریم ها، دولت امكان انجام برخي جراحي هاي 
اقتصادي را خواهد داشت. ضمن اینكه در صورت عدم 
توافق، شاهد جهش نرخ ارز هم خواهیم بود و نوسان نرخ 
ارز، بازار هاي مالي كشور را در تاثیر قرار خواهد داد.وي 
اضافه كرد: با این وضعیت آینده بازار سرمایه به راحتي 
قابل پیش بیني نیست و مي توان اینطور نتیجه گیري 
كرد كه یا در ماه هاي آینده جنگ روسیه و اوكراین ادامه 
داشته باشد و در نتیجه تداوم تحریم هاي ایران، اقتصاد 
ما تورمي سنگین را تجربه كند و این تورم بازار سرمایه 
را هم به حركت وا دارد یا اینكه جنگ روسیه و اوكراین 
خاتمه یافته و مذاكرات ایران هم به نتیجه برسد كه در 
این صورت اقتصاد ما شرایط با ثبات تري خواهد داشت 
و در اثر كاهش قیمت كامودیتي ها در بازارهاي جهاني 
و نیز كنترل نرخ ارز )رشد نرخ ارز با شیب ملایم تر( بازار 
سرمایه رشد آرامي داشته باشد. علاوه بر تمام این موارد 
در نظر داشته باشید كه متغیرهاي پولي ما هم حاكي 
از افزایش تورم در كش��ور است نقدینگي رشد داشته و 
حتي در صورت توافق نرخ ارز افزایش خواهد داش��ت. 
همچنین این نكته را هم باید در نظر داشت كه دو سال 
دیگر از ریاست جمهوري بایدن باقي مانده و ممكن است 
در انتخابات بع��دي امریكا، جمهوري خواهان روي كار 
آمده و شرایط سیاسي كش��ور ما به كلي تغییر كند. با 
در نظر گرفتن جمیع جوانب بازار س��رمایه ما محكوم 
به رشد اس��ت؛ اما در صورت رفع تحریم ها و نیز خاتمه 
جنگ روسیه و اوكراین بازار سرمایه رشد ملایم تري را 
در پیش خواهد داشت؛ ولي اگر جنگ روسیه و اوكراین 
چند ماه دیگر به طول بیانجامد و مذاكرات ایران هم به 
نتیجه مثبتي نرسد، این بازار جهش خواهد داشت. البته 
رفع تحریم ها و بهبود وضعیت اقتصادي كشور، ریسك 
بازار سرمایه محسوب نمي شود؛ چرا كه در این صورت 
شركت ها و صنایع امكان افزایش حجم صادرات، اجراي 
طرح هاي توسعه اي، كاهش یا حذف تخفیفات ناشي 
از تحریم و... را خواهند داش��ت. در نظر داش��ته باشید 
كه واكنش بازار س��رمایه به تورم، همواره مثبت بوده و 
بیش از سایر بازارها رشد كرده است. از سال ۹۷ تاكنون 
اگرچه نرخ ارز تقریباً ۷ برابر شده، اما بازار سرمایه رشد 
۱۵ برابري داشته است. جریان هاي اقتصادي هم با علم 
به این نكته، معمولًا قبل از ش��روع جهش هاي تورمي 
در كش��ور با ورود نقدینگي به این بازار و گردش آن در 
بازار سرمایه به منظور كسب بازدهي، به رشد این بازار 
دامن مي زنند.این كارش��ناس بازار سرمایه در معرفي 
گزینه هاي مناسب براي س��رمایه گذاري اظهار كرد: 
استراتژي سرمایه گذاري هر شخص با توجه به میزان 
ریسك پذیري وي مش��خص مي شود. اما به طور كلي 
بهتر است سرمایه گذاران ریسك گریز، سهم هایي را در 
سبد خود داشته باشند كه ریسك هایي كه به آن اشاره 
شد پوشش بدهد. براي این منظور مي توان بخشي از 
پرتفوي را به سهم هایي كه فروش داخلي دارند و از تداوم 
تحریم ها و افزایش قیمت كامودیتي ها تاثیر چنداني 
نمي پذیرد، اختصاص داد. برخي س��هم هاي صنعت 
دارو، صنایع غذایي و شركت هاي توزیع و پخش و حتي 
سیماني ها كه حاشیه سود مناسبي دارند مي تواند تا 

حدودي ریسك تداوم تحریم ها را پوشش دهند. 

»تعادل« بررسی می کند

نرخ  بهره به بورس های جهانی رسید

بورس  ركوردشكن شد
شاخص كل بورس تهران در پایان معاملات دیروز یعني 
چهارش��نبه، ۲۱ اردیبهش��ت ماه با ۲۴ هزار و ۹۱۸  واحد 
افزایش، در ارتفاع یك  میلی��ون و ۵۶۴ هزار واحدي قرار 
گرفت. براساس گزارش ایرنا معامله گران در دو بازار بورس و 
فرابورس بیش از ۱۴ میلیارد و ۵۴۲ میلیون سهم، حق تقدم 
و اوراق بهادار را ب��ه ارزش ۱۰۰ هزار و ۳۹۷ میلیارد ریال 
معامله شد. ش��اخص كل بورس تهران در پایان معاملات 
دیروز با ۲۴ هزار و ۹۱۸  واحد افزایش، در ارتفاع یك  میلیون 
و ۵۶۴ هزار واحد ایستاد. شاخص هم وزن با ۹ هزار و ۵۴۰ 
واحد افزایش به ۴۳۸ هزار و ۴۰۹ واحد و ش��اخص قیمت 
با پنج هزار و ۹۱۶ واحد رش��د به ۲۷۱  ه��زار و ۸۸۰ واحد 
رسید. ش��اخص بازار اول، ۲۱ هزار و ۳۷۱ واحد و شاخص 
ب��ازار دوم ۴۰  هزار و ۵۲۶ واحد افزایش را ثبت كردند. روز 
چهارش��نبه و در ادامه معاملات بورس تهران، بیش از ۱۱ 
میلیارد و ۳۶۲ میلیون س��هم، حق تقدم و اوراق بهادار به 
ارزش ۶۵ ه��زار و ۲۰۳ میلیارد ریال و در ۶۲۸ هزار و ۷۳۷ 
نوبت معامله شد. علاوه بر این در بین همه نمادها، شركت 
فولاد مباركه اصفهان با نماد »ف��ولاد« با یك هزار و ۶۹۴ 
واحد، شركت سرمایه گذاري غدیر با نماد »وغدیر« با یك 
هزار و ۲۴۹ واحد، شركت سرمایه گذاري تامین اجتماعي 
با نماد »شستا« با یك هزار و ۱۵۱ واحد، معدني و صنعتي 
گل گهر با نماد »كگل« با یك هزار و پنج واحد، پالایش نفت 
اصفهان با نماد»شپنا« با یك هزار و سه واحد، پتروشیمي 
پردیس با نماد »شپدیس« با ۹۴۴ واحد و گسترش نفت 
و گاز پارسیان با نماد »پارسان« با ۹۲۶ واحد با تاثیر مثبت 
بر شاخص بورس همراه شدند. در مقابل بانك سینا با نماد 
»وسینا« با ۶۱ واحد، پلي پروپیلن جم پیلن با نماد »جم 
پیلن« با ۴۷ واح��د، كارت اعتباري ای��ران كیش با نماد 
»ركیش« با ۱۵ واحد و پتروشیمي فناوران با نماد »شفن« 
با ۱۵ واحد تاثیر منفي بر شاخص بورس داشتند. بر پایه این 
گزارش، روز چهارش��نبه نماد انتقال داده هاي آسیاتك با 
نماد »آسیاتك«، شركت سرمایه گذاري تامین اجتماعي 
با نماد »شستا«، ایران خودرو با نماد »خودرو«، سایپا با نماد 
»خساپا«، صنعتي زر ماكارون با نماد »غزر«، پالایش نفت 

اصفهان با نماد »شپنا« و خوراك دام پارس با نماد »غدام« 
در نمادهاي پرتراكنش قرار داشتند. گروه خودرو هم در 
معاملات امروز صدرنشین برترین گروه هاي صنعت شد و 
در این گروه یك میلیارد و ۷۴۵ میلیون برگه سهم به ارزش 

پنج هزار و ۶۴۳ میلیارد ریال داد و ستد شد.

   آخرین وضعيت شاخص فرابورس
ش��اخص فرابورس نیز روزچهارشنبه بیش از ۳۰۶ واحد 
افزایش داشت و به ۲۱ هزار و ۳۹۶ واحد رسید. در این بازار 
سه میلیارد و ۱۸۰ میلیون برگه سهم و اوراق مالي به ارزش 
۳۵ هزار و ۱۹۴ میلیارد ریال داد و ستد شد، تعداد دفعات 
معاملات امروز فرابورس بیش از ۳۴۱ هزار و ۸۲۲ نوبت بود.

نمادهاي پتروشیمي مارون با نماد »مارون«، پتروشیمي 
تندگویان با نماد »شگویا«، ش��ركت سرمایه گذاري صبا 
تامین با نماد »صبا«، صنعتي مینو با نماد »غصینو«، فولاد 
هرمزگان جنوب با نماد »هرمز«، شركت سرمایه گذاري 
مالي س��پهر ص��ادرات با نماد »وس��پهر« و س��نگ آهن 
گهرزمین با نماد »كگهر« با تاثیر مثبت بر شاخص فرابورس 

همراه بودند. همچنین تولید نیروي ب��رق دماوند با نماد 
»دماوند«، نفت پاسارگاد با نماد »شپاس«، توسعه فناوري 
اطلاعات خوارزمي با نم��اد »مفاخر« و جنرال مكانیك با 
نماد »رنیك« تاثیر منفي بر ش��اخص فرابورس داشتند. 
در بورس روز چهارش��نبه حقیقي ها حدود ۲۷۰میلیارد 
تومان وارد بازار س��هام كردن��د. ارزش كل معاملات خرد 
۶هزار و ۲۴۰میلیارد تومان ب��ود، افراد حقیقي ۸۳درصد 
یعني پنج هزارو ۱۵۰میلیارد تومان سهام خریدند و مازاد 
خریدشان چهار درصد از كل معاملات شد. بیشترین ورود 
پول حقیقي به بورس و فرابورس در سه گروه »محصولات 
غذایي و آش��امیدني«، »محصولات شیمیایي« و »مواد و 
محصولات دارویي« رقم خورد در حالي كه برآیند معاملات 
گروه هاي »فعالیت هاي كمكي به نهادهاي مالي واسط« 
و »شركت هاي چندرشته اي صنعتي« به نفع حقوقي ها 
تمام شد.س��ه نماد »ملت«، »وغدیر« و »حكشتي« لقب 
بیشترین افزایش سهام حقیقي را به خود اختصاص دادند، 
توجه حقوقي ها نیز بیشتر به »شستا«، »شبندر« و »فولاد« 
معطوف بود. مالكیت حقیقي در تركیب سهامداري شركت 

بیمه ملت معادل ۳۷میلیارد تومان افزایش یافت و از سوي 
دیگر سهامداران حقوقي سرمایه گذاري تأمین اجتماعي با 
برتري ۳۲میلیارد توماني ابتكار عمل را در دست گرفتند. 
در این روز افزایش سهام حقیقي ها در ۱۰۲نماد و افزایش 
سهام حقوقي ها در ۷۱نماد به بیش از یك میلیارد تومان 
رسید كه جمع تغییر مالكیت دسته اول ۵۵۰میلیارد تومان 
و تغییر مالكیت دسته دوم ۳۰۰میلیارد تومان بود.براساس 
مجوز سازمان بورس و اوراق بهادار، صندوق سرمایه گذاري 
كیان در فهرست صندوق هاي سرمایه گذاري قابل معامله 
در فرابورس ایران با نماد »هم وزن« درج شد. این صندوق 
از نوع قابل معامله ETF است و سرمایه گذاران آن به سادگي 
مي توانند از طریق سامانه معاملات آنلاین همه كارگزاري ها 
در آن سرمایه گذاري كنند. پذیره نویسي واحدهاي عادي 
صندوق س��هامي »هم وزن« از روز شنبه ۲۴ اردیبهشت 
ماه ۱۴۰۱ به مدت ۱۰ روز كاري آغاز مي ش��ود. واحدهاي 
سرمایه گذاري این صندوق از نوع قابل معامله یا ETF بوده 
و از طریق سامانه معاملات آنلاین تمامي كارگزاري ها قابل 
خرید اس��ت. تعداد واحدهاي سرمایه گذاري قابل انتشار، 
۷۵۰ میلیون واحد در نظر گرفته ش��ده است. همچنین، 
تعداد واحدهاي س��رمایه گذاري ممتاز ۷ میلیون و ۵۰۰ 
واحد و حداقل تع��داد واحدهاي س��رمایه گذاري عادي 
قابل پذیره نویسي ۶۷ میلیون و ۵۰۰ هزار واحد و حداكثر 
تعداد واحدهاي سرمایه گذاري عادي قابل پذیره نویسي ۷۴۲ 
میلیون و ۵۰۰ هزار واحد عنوان شده است. ارزش مبناي 
هر واحد سرمایه گذاري ۱۰ هزار ریال قید شده است.طبق 
شرایط اعلام شده براي پذیره نویسي صندوق »هم وزن« 
محدودیتي براي خرید هر كد حقیقي یا حقوقي وجود ندارد 
و خرید واحدهاي ETF مستلزم وجود كد معاملاتي فعال در 
سیستم شركت سپرده گذاري مركزي است. موضوع فعالیت 
صندوق، س��رمایه گذاري در اوراق بهادار ب��ا درآمد ثابت، 
سپرده ها و گواهي هاي  سپرده بانكي، سهام پذیرفته شده 
در بورس تهران و فرابورس ایران است. ویژگي  دارایي هاي 
موضوع سرمایه گذاري و حدنصاب سرمایه گذاري در هریك 

از آنها در امیدنامه صندوق ذكر شده است.



مجيد اعزازي|
آن طور كه مديران و فعالان ساختماني گزارش كرده اند، 
»ميزان فعاليت هاي ساختماني انجام شده اعم از توليد، 
اراي��ه خدمت و...« در نخس��تين ماه از ق��رن نوبه طور 
چشمگيري دچار افت شده است، به گونه اي كه شامخ 
كل ساختمان از عدد 58.72 در اسفند سال 1400 در 
فروردين سال جاري به عدد 35.32 كاهش يافته است. 
اگ��ر چه علت عمده اين اف��ت را مي توان در تعطيلات 
دو هفته اي نوروز س��راغ گرفت اما در عين حال، نبايد 
از اثرگذاري برخي شاخص ها از جمله رشد 9 واحدي 
قيمت نهاده ه��اي توليد و همچني��ن كاهش ميزان 
صادرات توليدات و خدمات ساختماني در فروردين، در 
اين افت چشم پوشي كرد. از سوي ديگر، مقايسه عدد 
شامخ كل س��اختمان در فروردين سال جاري با عدد 
اين ش��اخص در فروردين سال 1399 و 1400، نشان 
مي دهد، عوامل بيرون از بازار ساخت و ساز روي اين بازار 

نقش پررنگي دارند.
ع��دد ش��امخ س��اختمان در فروردين س��ال 1399 
)نخستين فرورديني كه اين شاخص اندازه گيري شده 
است( 18.75 و در فروردين سال 1400 اين شاخص 
40.5 ثبت شده است. اگر چه هر دوي اين اعداد كمتر 
از 50 و به نوع��ي نمايانگر رك��ود ماهانه فعاليت هاي 
ساختماني به شمار مي رود اما بيشتر بودن عدد شامخ 
كل ساختمان در فروردين سال گذشته از ماه مشابه قبل 

و بعد از خود متضمن معناي خاصي است.
اول اينكه عدد 18.75 ش��امخ ساختمان در فروردين 
س��ال 1399 بدون ترديد تحت تاثير ش��يوع كرونا در 
كشور اس��ت. در تاريخ 30 بهمن 1398 به طور رسمي 
ورود كرون��ا در اي��ران تاييد ش��د و در پ��ي آن، برخي 
محدوديت هاي كرونايي براي مشاغل طي اسفند و به 
ويژه در فروردين 99 به اجرا گذاش��ته شد و عملا براي 
برخي مشاغل از جمله مشاغل مربوط به ساخت و ساز 
ساختمان، تعطيلات دو هفته اي نوروز به تعطيلات 3 
هفته اي تبديل ش��د. در بازار خريد و فروش ملك نيز، 
در فروردين 1399 به دليل تعطيلي بيشتر اصناف و از 
جمله بنگاه هاي ملكي، تعداد معاملات مسكن نيز به كف 
تاريخي خود )1200 فقره در ماه( برخورد كرد. از سوي 
ديگر، در فروردين س��ال 1400 كه از سويي تب كرونا 
افتاده بود و از س��وي ديگر، اميد به »توافق هسته اي« 
به اوج خود رسيده بود، انگيزه فعالان ساختماني بيشتر 
بود، از همين رو، عدد شامخ ساختمان به بالاي 40.5 
رسيد. در فروردين سال جاري، اما همچون ماه مشابه 
سال قبل، ريسك كرونا، از فعاليت مشاغل حذف شده 
است، اما مساله ريسك غيراقتصادي همچنان روي سر 
بازارها و از جمله بازار ساخت و ساز سايه انداخته است. 
از همين رو است كه عدد اين شاخص نسبت به عدد ماه 

مشابه سال قبل، حدود 5 واحد دچار افت شده است.

    رشد قيمت مواد اوليه ساختماني
آنگونه كه اتاق تعاون ايران گزارش كرده است، شامخ كل 
ساختمان در فروردين سال جاري به عدد 35.32 رسيد 

كه بيانگر وضعيت ركودي اين صنعت است. چه آنكه 
شاخص زير عدد 50 قرار دارد و به معني حالت ركودي 
است. در اين حال، مولفه »قيمت خريد مواد اوليه يا لوازم 
مورد نياز« با عدد 79.34 نسبت به ماه قبل )70.34( با 

افزايش قابل توجهي مواجه بوده است.
مولفه ه��اي »مي��زان فعاليت ه��اي انجام ش��ده« )با 
عدد35.32(، »ميزان فروش كالاها و خدمات« )با عدد 
35.86(، »سرعت انجام و تحويل سفارش يا فرآيند كار« 
)با عدد44.02( و »ميزان سفارشات جديد مشتريان« 
)با عدد 38.58( نسبت به ماه قبل كاهش قابل توجهي 
داشتند. در اين ميان نكته قابل توجه رشد اندك مولفه 
»ميزان اس��تخدام نيروي انس��اني« علي رغم شوك 
نوروزي به فعاليت هاي ساختماني است به طوري كه 
عدد اين شاخص كه در اسفند س��ال گذشته 45.93 
بوده اس��ت، در فروردين س��ال جاري به 46.19 رشد 

يافته است. 
افزايش عدد شاخص»انتظار بهبود فعاليت هاي كسب و 
كار« از 37.2 در اسفند 1400 به 59.78 در نخستين ماه 
سال جاري حاكي از افزايش اميدواري فعالان اقتصادي 
حوزه ساختمان، به سرعت گرفتن رشد فعاليت ها در 

ماه جاري است.
ثابت بودن عدد مولفه ه��اي »موجودي مواد و مصالح 
خريداري شده«، »ميزان استخدام نيروي كار جديد«، 
»مص��رف حامل هاي ان��رژي« و همچنين تعطيلات 
ابتدايي س��ال از علل ركود صنعت س��اختمان از ديد 
فعالان اقتصادي اين صنعت در فروردين سال 1401 
اس��ت. اتاق تعاون ايران براي نخستين بار در كشور از 
مهرماه 1398 نسبت به اجراي طرح شامخ ساختمان 
اقدام كرد و نتيجه آن به صورت ماهانه توسط مركز آمار 

اتاق تعاون ايران منتشر مي شود.
به گزارش »تعادل«، در طرح شامخ، از پاسخ دهندگان 
خواسته مي شود به 12 پرس��ش مطرح شده در قالب 
سه معيار وضعيت نسبت به ماه پيش )بهتر شده، بدتر 
شده يا تغييري نكرده است( پاس��خ دهند. در صورت 

انتخاب گزينه بيش��تر از ماه قبل: عدد 1، گزينه بدون 
تغيير: عدد 0.5 و گزينه كمتر از ماه قبل: عدد صفر براي 
آن پرسش ثبت مي شود. مجموع حاصل ضرب درصد 
پاسخگويان به هر يك از گزينه هاي در عدد همان گزينه، 
مبين عدد شامخ درآن پرسش است. در نهايت، معيار 
سنجش اين شاخص عددي بين صفر و 100 است كه 
به ترتيب به معناي آن است كه 100 درصد پاسخگويان 
گزينه »بدتر شده است« و »بهتر شده است« را انتخاب 
كرده اند. عدد 50 نش��ان دهنده ع��دم تغيير وضعيت 
نسبت به ماه قبل، بالاي 50 نشانه بهبود وضعيت نسبت 
به ماه قبل و زير 50 به معناي بدتر شدن وضعيت نسبت 

به ماه قبل است.

    جاي خالي انبوه سازي دولتي در شامخ
به گزارش »تع��ادل«، اگر چه انتق��ادات و ترديد هاي 
بسياري درباره تحقق طرح انبوه سازي دولتي وجود دارد، 
اما حتي اگر تحرك كوچكي در طرح س��اخت مسكن 
دولت ايجاد شود، انتظار مي رود، اين تحرك در شامخ 
كل ساختمان بازنمايي شود. از مهر و آبان سال گذشته، با 
توجه به آغاز ثبت نام براي مسكن دولتي آغاز شد، چنين 
انتظاري در جامعه فعالان ساختمان شكل گرفت، اما در 
عمل تاكنون به فعليت نرس��يده است. پس از گذشت 
چند ماه از آغاز انبوه سازي دولتي و انجام مقدمات توليد 
4 ميليون مسكن در 4 س��ال، در اسفند سال گذشته 
پيش��رفت اندك اين پروژه در نظرات مديران وفعالان 
س��اختماني منعكس شد. چه آنكه رش��د شامخ كل 
ساختمان برخلاف ايست قيمت اسمي مسكن و رشد 
منفي معاملات ملك در بهمن ماه سال گذشته صورت 
گرفت. افزون بر اين، شرايط اقتصاد كلان و همچنين 
شرايط دروني بازار مسكن از جمله اضمحلال توان مالي 
متقاضيان مصرفي در كوران جهش هاي تورمي سال 
اخير، نشانه اي از رشد تقاضاي »موثر« مسكن در سال 
و حتي سال هاي آينده به دست نمي دهد. اين در حالي 
است كه به گفته كارشناسان مسكن و همچنين تحليل 

آماري مبتني بر علم جمعيت شناسي حاكي از »نياز« 
به ساخت سالانه 1.2 ميليون واحد مسكوني در كشور 
است. در چنين شرايطي است كه عامل طرح ساخت 4 
ميليون مسكن طي 4 سال در تحليل علت افزايش شامخ 
كل ساختمان برجسته مي شود. البته بايد منتظر ماند و 
ديد كه آيا در ماه هاي پيش رو نيز شامخ كل ساختمان 
ركوردهاي بالاي 50 خواهد داشت و آنها را تكرار خواهد 
كرد يا نه؟ از آنجا كه فروردين، ماه نيمه تعطيل قلمداد 
مي شود، افت شامخ كل س��اختمان در اين ماه در اين 
چهارچوب، معنادار نيست و انتظار مي رود در ماه هاي 

آتي، روندي متفاوت را شاهد باشيم.

    مرور وضعيت بازار معاملاتي
 در فروردين 1401

قيمت مسكن در نخستين ماه از قرن نو، در مسير نزولي 
قرار گرفت، به گونه اي كه قيمت اسمي و قيمت واقعي 
)تعديل شده با تورم( آپارتمان در شهر تهران به ترتيب 
رشد منفي 2.4 درصد و منفي 5.7 درصد را تجربه كرد. 
متوسط قيمت يك مترمربع واحد مسكوني در تهران 
طي ماه گذشته 34 ميليون و 270 هزار تومان ثبت شده 
كه در مقايسه با متوسط قيمت ثبت شده 35 ميليون و 
120 هزار تومان به ازاي هر متر مربع مسكن طي اسفند 
1400 بالغ بر 2.4 درصد كاهش يافته است. در عين حال 
اين قيمت نسبت به فروردين سال گذشته 16.9 درصد 
افزايش داشته است. تعداد معاملات بازار مسكن تهران 
نيز با كاهش 49.9 درصدي از 6834 فقره در اسفنده 
سال گذش��ته به 3400 فقره در فروردين سال جاري 
رسيده است. اين ميزان در مقايسه با فروردين 1400 

حاكي از رشد 63.7 درصدي دارد.
به گزارش »تعادل«، شوك »حمله روسيه به اوكراين و 
متعاقب آن تعويق دستيابي به توافق هسته اي و در نتيجه 
صعود دوباره نرخ دلار و افزايش انتظارات تورمي« يكي 
از علل اصلي پرواز 5 درصدي قيمت واقعي مسكن در 
اسفند سال گذشته به شمار مي رود. در اين حال، با توجه 
به تداوم شرايط جنگي در شرق اروپا و همچنين »مكث« 
در مذاكرات هسته اي و به تبع تعويق پيامدهاي مثبت 
آن براي اقتصاد ايران، اين سئوال مطرح مي شود كه چرا 
روند قيمت مسكن تهران در نخستين ماه سال جاري 
كاملا برعكس و در جهت مخالف روند آن در اس��فند 
سال گذشته است؟ در پاسخ بايد اذعان كرد كه تحولات 
بازار مس��كن در فروردين سال جاري دقيقا منطبق با 
روند اين بازار در 11 ماهه نخس��ت سال 1400 است، 
و تحولات ملك در اسفند 1400، در اين بافت تاريخي 
چندين ماهه همچون وصله ناجور به شمار مي رود. در 
عين حال، شوك جنگ روسيه عليه اوكراين با تداوم و 
طولاني شدن اين جنگ، در شرايطي كه اقتصاد جهان 
هنوز غبار ركود كرونا را از رخ خود پاك نكرده اس��ت، 
منجر به رشد بيشتر قيمت كاموديتي ها و افزايش قابل 
توجه تورم جهاني شده است. مساله اي كه يكي از علل 
اصلي رش��د بازده 10.61 درصدي شاخص كل بورس 

تهران طي نخستين ماه سال جاري ارزيابي مي شود.
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واكنش پليس به ادعاي »سرقت 
سريالي تجهيزات شهري«

رييس پليس پايتخت به اظهارات يك عضو ش��وراي 
شهر كه از سرقت هاي سريالي تجهيزات شهري خبر 
داده بود، واكنش نش��ان داد و با رد اين موضوع گفت: 
ايش��ان از آمارها اطلاعي ندارد و نبايد چنين حرفي 
بزند.18 ارديبهش��ت ماه امس��ال بود كه ناصر اماني، 
عضو شوراي شهر تهران در تذكري از نهادهاي پليس 
و امنيتي خواست كه پشت پرده سرقت هاي سريالي 
تجهيزات ش��هري را كش��ف كنند. او ب��ا بيان اينكه 
نگهداري از سرمايه هاي شهر يكي از وظايف شوراي 
شهر اس��ت، گفته بود: چندي پيش در مورد سرقت 
از اموال عمومي ش��هر به ويژه پل حكيم تذكر دادم و 
از ش��هرداري خواستم كه با هماهنگي پليس عوامل 
سرقت را شناس��ايي و معرفي كنند و ان شاءالله حتما 
اين موضوع در دستور كار است اما امسال در تعطيلات 
س��ال نو س��رقتي ديگر در پل صدر رخ داد و روكش 
تزريق بتوني ربوده شد.اين عضو شوراي شهر گفته بود: 
متاسفانه سرقت به ايستگاه هاي بي آر تي نيز رسيده 
و حتي برخي خانواده ش��هدا نيز در تماس با ما عنوان 
كردند كه در بهش��ت زهرا تابلوي مزار شهدا در يكي 
از قطعات به طور كامل كنده شده اين در حالي است 
كه اين سرقت هاي دنباله دار نشان مي دهد كه انگيزه 
سارقان غير از مسائل مادي است و مي خواهند ايجاد 
ناامني و القاي ترس كنند و اين كار سازماندهي شده و 
به صورت باندي است. لازم است شهرداري در خصوص 
جلوگيري از تداوم سرقت در سطح شهر تدبيري كند 
و در راس��تاي رفع القاي ترس و ناامني با سازمان هاي 
امنيتي و پليس هم��كاري كند تا اين س��رقت هاي 
سريالي كشف شود.سروري نايب رييس شوراي شهر 
نيز در واكنش به اين تذكر گفته بود: احساس مي شود 
اين س��رقت ها يك جريان سياسي براي ايجاد رعب، 
وحشت و نااميدي است و مديريت شهري با هماهنگي 
پليس بايستي اين مساله را رفع كند.بنابراين گزارش، 
اين البته اولين باري نبود كه اماني نسبت به امنيت در 
شهر هشدار داده و پيش از اين نيز درباره سرقت از يك 
پل، حمله معتادان متجاهر با سنگ و گلوله به مردم و 
... سخن گفته بود.اين اظهارات در حالي بيان شده كه 
پليس كه متولي تامين نظم و امنيت در تهران است، 
آن را تاييد نمي كند. سردار حسين رحيمي، فرمانده 
انتظامي تهران بزرگ در گفت وگو با ايسنا، درباره اينكه 
آيا آمار سرقت تجهيزات شهري در تهران افزايش يافته 
يا خير؟ اظهار كرد: فردي كه اين اظهارات را بيان كرده 
در جايگاهي نيست كه درباره اين موضوعات نظر بدهد. 
حالا ممكن است سرقت در جايي رخ دهد، اما معنايش 
افزايش سرقت نيست. رحيمي با بيان اينكه ايشان از 
اين آمارها اطلاعي ندارند و نبايد بدون اطلاع حرفي زد، 
ادامه مي دهد: ما مسوول امنيت شهريم، پليس مسوول 
امنيت شهر اس��ت و به ش��ما اعلام مي كنم كه ما در 
بهترين شرايط امنيتي هستيم. بالاخره در يك شهر با 
حدود 13 ميليون نفر جمعيت سرقت و سارق هم وجود 
دارد و ما هم با آنها برخورد مي كنيم، اما نبايد اين موضوع 
را تعميم دهيم و اين موارد به معناي افزايش سرقت و 
... نيست. فرمانده انتظامي تهران بزرگ در عين حال 
تاكيد كرده است كه اگر حتي يك مورد نيز از چنين 
م��واردي رخ دهد، پليس خود را ملزم به برخورد با آن 
مي داند، درباره اينكه گفته شده پشت پرده اين اقدامات 
موارد مالي نبوده و هدف هاي سياسي و ... وجود دارد نيز 
افزود: من صراحتا در مورد تهران مي گويم و هركسي 
هم بايد در اندازه مسووليت و اطلاعاتش صحبت كند، 
ما جرايم سازمان يافته نداريم و با طرح هايي كه اجرا 
كرده ايم سازمان جرم و جرايم سازمان يافته را از بين 
برده ايم. وي ادامه داد: اينها مواردي نيست كه مشكل 
آنچناني ايجاد كند. يكسر ي از جرايم عاملش بيكاري 
و تورم و فقر است كه خب بايد حل و فصل شود. پليس 
هم با مجرمان و افرادي كه بخواهند امنيت شهروندان 

را به مخاطره بياندازد، برخورد جدي مي كند.

جراحت شهردار ناحيه 3 
منطقه 1۹ زير ذره بين

سخنگوي شهرداري تهران با اشاره به نظريه پزشكي 
قانوني درخصوص ش��هردار ناحيه سه منطقه 19 
گفت: در صورت تاييد اين نظريه، برخورد قاطعي با 
هرنوع بي صداقتي صورت خواهد گرفت. به گزارش 
فارس، عبدالمطهر محمدخاني در خصوص ادعاي 
مطرح ش��ده در رابطه با احتمال خودزني شهردار 
ناحيه سه منطقه 19 در جريان درگيري پنجشنبه 
گذشته در صفحه شخصي خود در توئيتر اظهار كرد: 
هرچند با توجه به جراحت وارده به آقاي هاشمي، 
احتمال اوليه پزشكي قانوني خيلي عجيب به نظر 
مي رسد، اما شهردار دستور پيگيري دقيق و قاطع 
موضوع را تا رسيدن به نتيجه نهايي صادر كرد. وي 
افزود: در صورت تاييد اي��ن نظريه، حتما برخورد 
قاطعي با هرگونه بي صداقتي صورت خواهد گرفت.

توليد روزانه 110 تن
پسماند بيمارستاني در تهران

مديركل محيط زيست و توسعه پايدار شهردارى تهران 
گفت: در شهر تهران در ايام كرونا بالغ بر 110 تن توليد 
پسماند بيمارس��تاني در روز بوده است كه در صورت 
عدم اعمال مديريت مناس��ب مخاطرات زيادي براي 
محيط زيست، بهداشت محيط و سلامتي شهروندان 
ايجاد مي كنند. ب��ه گزارش فارس، ش��ينا انصاري 
مديركل محيط زيست و توس��عه پايدار شهرداري 
تهران گف��ت: با توجه به اهميت موضوع س��لامت 
شهري، طي سال هاي گذشته ش��هرداري تهران و 
به طور مشخص سازمان مديريت پسماند نسبت به 
جمع آوري، دفع و امحاي پسماندهاي پزشكي اقدام 
كرده، درحالي كه طبق قانون و آيين نامه هاي اجرايي 
مترتب بر آن مي بايست پس از تبديل اين پسماندها به 
پسماندهاي عادي شهرداري آنها را جمع آوري كند.

افزايش 300 درصدي اجاره
در برخي از مناطق تهران

عب��دالله اوتادي، عضو هيات مديره اتحاديه مش��اوران 
املاك اظهار كرد: دولت سه سال است كه سقف افزايش 
اجاره بها را به 25 درصد رسانده كه در مجموع سه سال 
اين ميزان افزايش اجاره بها به طور رسمي به 75 درصد 
رسيده است كه به اين نرخ رسمي، نرخ تورم و انتظارات 
تورمي هم اضافه شده به طوري كه نرخ اجاره در برخي 
از مناطق تهران تا 300 درصد ه��م افزايش پيدا كرده 
اس��ت.اوتادي در گفت وگو با ايلنا درباره وضعيت بازار 
اجاره در آستانه آغاز فصل پيك نقل و انتقالات مسكن 
اظهار كرد: پيش از اينكه دول��ت در قيمت گذاري بازار 
اجاره دخالت داشته  باشد، متوسط و ميانگين افزايش 
اجاره بها در تهران بين 9 تا 13 درصد بوده و بين مستاجر 
و موجر براي اين ميزان افزايش اجاره بها توافق صورت 
مي گرفت. طبق قراردادهاي امضا شده حدود 80 درصد 
قراردادهاي اجاره با افزايش 13 درصدي منعقد مي شد.

عضو هيات مديره اتحاديه مشاوران املاك تهران افزود: 
بزرگ ترين مالكان در كشور دولتي ها و بانك ها هستند، 
هر بار اين نهادها و مجموعه ها دست به تنظيم و اعلام 
ترازهاي مالي خود مي زنند براي پوشش كسري ها اقدام 
افزايش اجاره بهاي املاك استيجاري خود مي كنند و 
شاهد آن هستيم كه بانك مركزي آمار عجيبي از افزايش 
قيمت مس��كن در بخش فروش اعلام مي كند.اوتادي 
گفت: بانك مركزي آمار ميزان معاملات و قيمت ها را از 
مش��اوران املاك دريافت مي كند و خرداد ماه سال 99 
وقتي اعلام كرد كه قيمت مس��كن 40 درصد افزايش 
يافته، در واقعيت اين ميزان حدود 10 الي 12 درصد بود 
اما همين آمارهاي بانك مركزي از افزايش قيمت مسكن 
منجر به رشد قابل توجه اجاره بها در بازار شد.وي با تاكيد 
بر اينكه قيمت گذاري دستوري در بازار اجاره هيچ كمكي 
به مستاجران نكرد و حتي باعث افزايش كرايه خانه شد، 
اظهار كرد: دولت به جاي دخالت در بازار مسكن بايد به 
افزايش توليد مس��كن كمك كند. در حال حاضر فقط 
اخذ جواز ساخت مسكن بيش از 1.5 سال زمان مي برد 
و در اين شرايط روند توليد مسكن بسيار كند خواهد بود 
و مي دانيم كه عامل موثر براي كاهش اجاره بها افزايش 
عرضه و توليد مسكن است.عضو هيات مديره اتحاديه 
مش��اوران املاك تهران با اشاره به كاهش 10 ميليون 
توماني وام وديعه براي امسال گفت: امروز افرادي كه در 
دور ترين نقاط كش��ور و بدون داشتن امكانات ارتباطي 
در حال زندگي هس��تند مي دانند نرخ اجاره تا چه حد 
افزايش يافته، چطور كارشناسان و تصميم گيران دولتي 
در اين ش��رايط افزايش نرخ تورم دس��ت به كاهش وام 
وديعه زده اند؟وي ادامه داد: همين وام وديعه هم تا 80 
درصد نصيب مالكان و موجران مي شد چراكه به راحتي 
مي توانس��تند با دريافت كد رهيگيري از دفاتر املاك 
غيرمج��از در تهران يا دفاتر املاك در شهرس��تان ها و 
قراردادهاي صوري اجاره، به اين وام دسترس��ي داشته 
باش��ند. جالب اينجاس��ت كه برخ��ي از دفاتر املاك 
غيرفعال از فروش و رانت كد رهگيري به درآمد ميلياردي 
رسيده اند. اوتادي درباره ميزان افزايش اجاره بها گقت: در 
حال حاضر شاهد درخواست افزايش اجاره و ثبات رهن ها 
هستيم و بيش��تر موجران به دنبال افزايش نرخ اجاره 
ماهانه هس��تند به طوري كه قراردادهاي 100 ميليون 
رهن با 3 ميليون اجاره به 100 ميليون رهن با 8 ميليون 
اجاره رسيده است. عضو هيات مديره اتحاديه مشاوران 
املاك تاكيد كرد: در اين شرايط افزايش بي سابقه اجاره، 
مستاجران بايد در عقد قراردادها، ماليات بر ارزش افزوده 
را بپردازند. دولت و مجلس اگر كاري براي كاهش و كنترل 
اجاره بها انجام نمي دهند حداقل مي توانند الزام پرداخت 
ماليات بر ارزش افزوده در قراردادها را حذف كنند يا اينكه 

پرداخت اين هزينه ها را از سوي موجر اجباري كند.  

  ورود سامانه بارشي جديد
 به كشور از امروز

كارشناس سازمان هواشناسي گفت: سامانه بارشي 
جديدي امروز وارد كشور شده و در پي آن بارش هاي 
بهاري در نيمه شمالي كشور مجدد آغاز مي شود. 
كبري رفيعي در گفت وگو ب��ا ايرنا درباره وضعيت 
آب و هوا ي كشور افزود: روز پنجشنبه بارش ها در 
اردبيل، خراسان شمالي، شمال آذربايجان شرقي، 
ش��مال آذربايجان غربي و شمال خراسان رضوي 
تقويت مي ش��ود.به گفته اين كارشناس سازمان 
هواشناسي، اخلال در تردد جاده اي، آب گرفتگي 
معابر، ب��الا آمدن ناگهاني س��طح آب رودخانه ها، 
جاري ش��دن روان آب، برخورد صاعقه، لغزندگي 
جاده ها، شكستن درختان فرسوده، سقوط اشيا  از 
ارتفاعات و آسيب به سازه هاي موقت در پي تشديد 
فعاليت س��امانه بارشي پيش بيني مي شود.وي به 
اجتناب از س��فرهاي غير ضروري، پرهيز از توقف 
در حاشيه رودخانه ها، احتياط در تردد از حاشيه 
مس��يل ها، اجتناب از فعاليت هاي كوهنوردي و 
جابه جايي عش��اير كوچ رو، پاكسازي دهانه پل ها 
و آبروها، عدم پارك خودروها در اطراف درختان 
فرسوده و ساختمان هاي نيمه كاره و محدوديت 

در فعاليت هاي كشاورزي توصيه كرد.

هدفگذاري جذب ۲0 ميليون تن 
كالاي ترانزيتي تا پايان سال

معاون وزير راه و شهرس��ازي از هدفگذاري جذب 20 
ميليون تن كالا تا پايان سال جاري در راستاي تقويت 
و توسعه ترانزيت كش��ور خبر داد. به گزارش تسنيم، 
شهريار افندي زاده اظهار كرد: با توجه به تصميمات دو 
نشست كارگروه روانسازي و توسعه ترانزيت كه از ابتداي 
سال جاري تاكنون برگزار شده است، اهميت و نقش 
موثر تدوين سياست راهبردي اقتصاد، پايش وضعيت 
زيرس��اخت ها، فعال ش��دن ترانزيت از كريدورهاي 
شرقي- غربي و ش��مالي- جنوبي، اعمال اصلاحاتي 
در قان��ون مبارزه با قاچ��اق كالا و ارز و ني��ز تدوين و 

شفاف سازي فرآيندها در اولويت برنامه ها قرار دارد. 

مديران صنعت ساختمان پيش بيني كردند، فعاليت هاي ساختماني در ارديبهشت بهبود يابد 

مديريت پروازهاي خروجي ورودي همسايه شرقي در كشور انجام مي شود

شوك نوروزي به ساخت وساز

سكان آسمان افغانستان در دست ايران
يك مقام مسوول شركت فرودگاه ها و ناوبري هوايي 
ايران با اعلام اينكه پروازهاي خروجي ورودي افغانستان 
توسط ايران مديريت مي ش��ود، از راه اندازي سكتور 
جديد براي افزايش ضريب ايمني پروازهاي 6 فرودگاه 

ايران براي جام جهاني قطر خبر داد.
اميرحسين صادقچه، مديركل كنترل ترافيك هوايي 
ش��ركت فرودگاه ها و ناوبري هوايي ايران با اش��اره به 
اقدامات سال گذش��ته اين اداره كل گفت: بازبيني و 
تأسيس مسيرهاي هوايي جديد، بازبيني طرح هاي 
تقرب جديد، طراحي و اجراي سامانه GRF به كمك 
اداره كل مخابرات و اطلاعات هوانوردي و فرودگاه هاي 
كش��ور، نظم بخش��ي و مديريت پروازهاي ورودي و 
خروجي از افغانستان، امضاي تفاهمنامه تبادل ترافيك 
هوايي با مراكز كنترل تركمانباشي و دوحه )به دنبال 
بهره مندي اين كشور از FIR مستقل(، بهره برداري از 
سكتور VFR مركز كنترل ترافيك هوايي از آبان ماه 
سال گذشته از جمله اقداماتي بود كه در سال 1400 

انجام شد.
وي در خصوص برنامه ريزي هاي صورت گرفته براي 
سال 1401 نيز گفت: رفع موانع جذب نيروي انساني، 
عملياتي كردن تقرب فرودگاه  هاي اهواز، ارايه سرويس 
نظارتي در پايانه بندرعباس، افزايش دو تا سه سكتور 
VFR ديگر براي پوشش پروازهاي آموزشي، تفريحي 
و امدادي، بهره  ب��رداري اتوماس��يون AIM در اداره 
اطلاعات هوانوردي براي سرعت عمل و دقت بيشتر، 
پيگيري طرح  هاي نوين ناوبري ماهواره اي PBN براي 

فرودگا ه  هاي خاص از جمله اين اقدامات است.
مديركل ترافيك هوايي با اش��اره به مناطق ممنوعه 
آس��مان ايران گفت: استفاده از اين مناطق در اختيار 
واحدهاي نظام��ي بوده و نياز اس��ت ب��ا تعامل بين 

واحدهاي كش��وري و نظامي استفاده حداكثري را از 
ظرفيت هاي موجود داشته باش��يم. براي تحقق اين 
مهم در م��اه جاري با برگزاري يك كارگاه آموزش��ي 
با هماهنگي س��ازمان هواپيمايي كشوري جمهوري 
اسلامي ايران و توسط نمايندگان سازمان هواپيمايي 
كشوري بين المللي برپا مي شود كه اميدواريم به فصل 

مشتركي با واحدهاي نظامي دست پيدا كنيم.
او در گفت وگو با تسنيم، با اش��اره به آمادگي آسمان 
جمهوري اسلامي ايران براي افزايش ترافيك هوايي 
اظهار كرد: آسمان ايران از منظر ارايه سرويس ترافيك 
هوايي نه تنها هيچ گونه مشكلي از بابت افزايش ترافيك 
هوايي ندارد بلكه از ظرفيت بسيار مطلوبي براي اين 
موضوع برخوردار است كه اين مهم نيازمند بروز شدن 
تجهيزات بر اس��اس فناوري روز دنيا، افزايش نيروي 
انساني و آموزش هاي اس��تاندارد و مستمر در حوزه 

كنترل ترافيك هوايي است.
وي افزود: متخصصان م��ا براي تداوم برقراري ايمني 
و رعايت اس��تانداردها با تمام ت��وان مقابل تحريم ها 
ايستادگي كرده و ايمني آسمان ايران و ارايه سرويس 

كنترل ترافيك هوايي گواه اين موضوع است.

    سرويس دهي مطمئن كنترلرهاي ايراني
وي ادامه داد: با وج��ود افزايش ترافيك هوايي پس از 
عبور از شرايط كرونا سهم ايران از جذب ترافيك هوايي 
در منطقه خاورميانه قابل توجه بوده كه اين امر حاكي 
از ارايه سرويس استاندارد و مطمئن توسط كنترلرهاي 

ترافيك هوايي است.
وي يادآور ش��د: نخس��تين مقوله  اي كه شركت هاي 
هواپيمايي براي انجام پرواز و عبور از آسمان كشورها 
در نظر مي گيرند، ايمني و ارايه سرويس هاي مناسب 

و بهره مندي از تجهيزات به روز است و ابراز خرسندي 
ايرلاين هاي بزرگ از ايران، گواهي بر اين ادعاست.

مديركل كنترل ترافيك هوايي شركت فرودگاه ها و 
ناوبري هوايي ايران با اش��اره به موقعيت ژئوپولوتيك 
ايران و ابراز تمايل اغلب ش��ركت هاي هواپيمايي به 
استفاده از آسمان ايران، برنامه هاي اقتصادي جهت 
جذب پروازهاي عبوري را مورد توجه قرار داد و گفت: 
با ايجاد س��از وكار مناس��ب مي توان شاهد پروازهاي 
عبوري به مراتب بيشتري از آسمان كشور بود. در اين 
خصوص اقدامات خوبي انجام ش��ده تا طرفين از اين 

شرايط منتفع شوند.

    رايزني براي بي اثر كردن تحريم 
صنعت هوانوردي

صادقچه ب��ا بيان اينك��ه در حال رايزني با س��ازمان 
هواپيمايي كش��وري بين الملل��ي و دفتر منطقه  اي 
خاورميان��ه ب��راي بي اثر ك��ردن تحريم هاي صنعت 
هوانوردي در حوزه خدمات ناوبري هوايي عليه ايران 
هس��تيم گفت: در صنعت هوان��وردي ايمني حرف 
نخست را مي زند و طبيعتا تحريم مي تواند در آن باعث 
بروز اختلال شود و از آنجا كه صنعت هوانوردي ارتباط 
مستقيمي با جان انس��ان ها دارد، به دنبال راه حلي با 
سازمان هواپيمايي كشوري بين المللي براي دريافت 

تجهيزات به روز هستيم.
وي در خصوص آخرين وضعيت نيروي انساني شاغل 
در ح��وزه كنترل ترافي��ك هوايي گف��ت: باتوجه به 
تخصصي بودن اين حوزه و عدم وجود اتوماسيون  هاي 
روز دنيا نياز به اس��تفاده از نيروي انساني متخصص 
بيشتري در اداره كل كنترل ترافيك هستيم لذا با توجه 
به بازنشستگي نيروهاي متخصص در آينده نه چندان 

دور، بايد تدبير لازم براي خروج تجربه، دانش و مهارت 
انديشيد. مديركل كنترل ترافيك هوايي كمبود نيروي 
انس��اني را يكي از چالش ��هاي بزرگ اداره كل كنترل 
ترافيك هوايي خواند و از پيگيري براي احياي مجدد 

بورسيه در اين حرفه خبر داد.

    استفاده از شركت هاي دانش بنيان 
در صنعت هوانوردي

وي با اش��اره به نقش مهم ش��ركت هاي دانش بنيان 
افزود: در حوزه خدمات پش��تيباني در ارايه سرويس 
ترافيك هوايي سعي كرده  ايم از ظرفيت شركت هاي 
دانش بنيان به نحو احس��ن استفاده كنيم. در شرايط 
تحريم با تكيه بر توانمندي شركت هاي دانش بنيان يك 
برج كنترل ترافيك هوايي سيار مطلوب و استاندارد 
به اداره كل كنترل ترافيك هوايي تحويل شده است 

و چهار برج كنترل ديگر نيز در دستور كار قرار دارد.
صادقچه يادآور شد: امنيت با افزايش ترافيك هوايي 
در فضا رابطه مستقيم دارد لذا ترافيك هوايي بيشتر، 
امنيت بيشتري را به دنبال خواهد داشت. براي رسيدن 
به اين هدف در سال جاري براي كشورهاي همسايه 
مثل كويت و عراق مسيرهاي جديدي در دستور كار 

اين اداره كل قرار دارد.
مديركل كنترل ترافيك شركت فرودگاه ها و ناوبري 
هوايي ايران با تاكيد بر اينكه تاكنون به بهانه تحريم از 
هيچ استانداردي تخطي نكرده ، اضافه كرد: با حداقل 
امكانات س��عي بر ايجاد حداكثر كيفيت داشته ايم و 
با بهره گيري از نيروي انس��اني متخصص و متعهد در 
اين حوزه به نتايج مطلوبي دس��ت يافته  ايم اما نقش 
فناوري هاي روز دنيا را در پيش��رفت و توسعه كنترل 

ترافيك هوايي نمي توان انكار كرد.



بيت كوين از صبح روز گذش��ته توانس��ته خود را از 
قيمتي زي��ر ۳۰هزار دلار به نزديك��ي ۳۲هزار دلار 
برساند و هم زمان با آن، وضعيت بازار هم آرام تر شده 
است. اكنون برخي از تحليلگران مي گويند بيت كوين 
مي توان��د در روزهاي آينده خود را ت��ا ۳۵هزار دلار 

بالا بكشد.
صبح روز سه شنبه بيت كوين براي اولين بار در ۱۰ ماه 
گذشته به زير ۳۰هزار دلار سقوط كرد كه به عقيده 
برخي از كارشناسان دليل اصلي آن آشفتگي شبكه 
 »UST« و سقوط قيمت استيبل كوين )Terra( تِرا
است. قيمت بيت كوين روز سه شنبه در پايين ترين 
سطح به ۲9/7۰۰ دلار رسيد. آخرين باري كه قيمت 
بيت كوي��ن به زير ۳۰هزار دلار س��قوط كرده بود به 

ژوييه ۲۰۲۱ )تير ۱۴۰۰( بازمي گردد.
سقوط صبح روز سه شنيه قيمت هم در حالي اتفاق 
افتاد كه بازار جهاني س��هام س��قوط كرد و هم زمان 
با آن قيمت  UST، اس��تيبل كوين دلاري شبكه ترا 
هم با ريزش��ي غيرعادي به ۰.۶۵ دلار سقوط كرد، 
همچني��نUST اين هفت��ه با فروش گس��ترده اي 
مواجه ش��د كه بنياد لونا را مجبور كرد 7۵۰ ميليون 
دلار از ذخاير بيت كوين خود را براي حفظ ارزش اين 
استيبل كوين اس��تفاده كند. اين اقدامات اوليه كه 
در قالب افزايش نقدينگي پشتوانه UST بود، كافي 
نبود و قيمت اين استيبل كوين در پايين ترين سطح 

به ۰.۶۵ دلار رسيد.
 UST پس از اين اتفاق شايعات درباره سقوط قيمت
به سرعت در شبكه هاي اجتماعي پخش شد؛ با اين 
حال، دو كوان، هم بنيان گ��ذار تِرا، پس از اعلام خبر 
اس��تفاده از ذخاير بيت كوين بني��اد لونا براي حفظ 
ارزش UST، واكنش خاصي از خود نشان نداد. تنها 
واكنش او پس از انتشار اين خبر، اين بود كه توييت 
خوزه ماكدو، يكي از مديران موسس��ه دلفي ونچرز، 
درباره شرايط پيش آمده را ريتوييت كرد. مكادو گفته 
بود كه اقدامات اضط��راري ترا مي تواند در نهايت به 
تمركززدايي بيشتر UST، بزرگ ترين استيبل كوين 

غيرمتمركز دلاري بازار منجر شود.
او در توييت خود نوش��ته بود: »افراد مخالف، از اين 
اتفاق به خاطر تمركزگرايي ايجادشده انتقاد خواهند 
كرد و فعلًا حق با آنهاس��ت. ذخاير بني��اد لونا كه از 
بيت كوين، لونا، اولنچ، تتر و يو اس دي كوين تشكيل 
ش��ده اس��ت UST را قوي تر و البت��ه به طور موقت 

متمركزتر كرده است.
داده هاي مربوط به كيف پول بنياد لونا هم اين انتقال 
را تأييد مي كنند و آن طور كه پيداست موجودي اين 
كيف پول از 7۰هزار واحد بيت كوين )۲.۲۳ ميليارد 
دلار( به صفر رس��يده اس��ت. بنياد لونا گفته اس��ت 
هيچ يك از بيت كوين هايي را كه قبلًا خريداري كرده 
نفروخته و قول داده است كه جامعه اين ارز ديجيتال 

را در جريان جزييات قرار دهد.

    بيت كوين مي تواند در اين وضعيت 
تا ۳۵هزار دلار رشد كند؟

بيت كوين روز گذش��ته موفق ش��د خ��ود را از كف 
۲9/7۰۰ دلاري صب��ح روز گذش��ته ب��ه نزديك��ي 
۳۲هزار دلار برساند. برخي در اين كف قيمتي اقدام 
به خريد كردند كه يكي از آنها دولت السالوادور است. 
به گفته نجيب ابوكيله، رييس جمهور الس��الوادور، 
اين كش��ور ۵۰۰ بيت كوين در قيمت ۳۰/7۴۴ دلار 
خريداري كرده اس��ت. ماي��كل ون دپوپ، تحليلگر 
وب سايت كوين تلگراف، گفته است: »نمي دانم بازار 

قرار است تا چه اندازه اصلاح شود و UST دارد به نوبه 
خود روي سقوط قيمت تأثير مي گذارد. تنها چيزي 
كه مي دانم اين است كه افت قيمت UST يك مساله 
موقتي است و اين طور فكر مي كنم كه بيت كوين در 
۲۴ تا ۴۸ ساعت آينده با قيمتي حدود ۳۵هزار دلار 
معامله خواهد شد. مشكل UST تاكنون به طور كامل 
برطرف نش��ده است و اين استيبل كوين همچنان با 
۸ درصد اختلاف از دلار امريكا معامله مي شود. لونا 
هم كه در ۲۴ ساعت گذشته ۵۰ درصد از ارزش خود 
را از دس��ت داده است، اكنون حوالي ۳۳ دلار نوسان 
مي كند. نتايج يك نظرس��نجي توييتري با ۱۵هزار 
شركت كننده نشان مي دهد كه ۶۰ درصد افراد انتظار 

دارند ارزش UST مجدداً به يك دلار برسد.

    نگهداري بيت كوين در صرافي ها 
باعث كاهش قيمت مي شود

يكي از تحليلگ��ران ارزهاي ديجيت��ال ادعا كرده 
است كه اگر س��رمايه گذاران بيت كوين هاي خود 
را در صرافي ها نگهداري كنند، اين مراكز تبادلاتي 
مي توانند بيت كوين هاي آنها را به ش��خص ديگري 
بفروشند. در اين حالت با افزايش عرضه بيت كوين، 
قيم��ت اي��ن ارز ديجيتال كاه��ش مي يابد. هك و 
نقص هاي امنيت��ي از جمله خطراتي هس��تند كه 
نگهدارندگان بيت كوين در صرافي هاي متمركز را 
تهديد مي كنند. يكي از تحليلگران ادعا كرده است 
كه نگه��داري بيت كوين در صرافي ها باعث كاهش 
قيمت اي��ن ارز ديجيتال مي ش��ود. روفاس كامائو 
پژوهش��گر و تحليلگر ارزهاي ديجيتال در اسكوپ 
ماركتس كنيا، توضيح داده اس��ت ك��ه چگونه به 
نظر او نگه داش��تن بيت كوي��ن در صرافي ها باعث 
كاهش قيمت اي��ن ارز ديجيتال مي ش��ود. او باور 
دارد كه خريد بيت كوين در صرافي ها فقط نوعي از 
IOU   ،است IOU خريد هاي من به شما بدهكارم يا

ها اسنادي غيررسمي هستند كه بدهي يك فرد يا 

مجموعه را به ديگري تصديق مي كنند. كامائو اين 
نوع از بيت كوين ها را با نام »بيت كوين هاي كاغذي« 

توصيف مي كند. 
او در ارتباط با اين موضوع گفته است: »اگر بيت  كوين 
را از صرافي بخريد، در اصل داريد بيت كوين كاغذي 
مي خريد؛ نوع��ي خري��د IOU از صرافي ها كه به 
مح��ض آنكه تصمي��م مي گيري��د بيت  كوين خود 
را به خ��ارج از صرافي منتقل كنيد، آن را تس��ويه 
مي كنند. به همين دليل است كه كارمزد برداشت 
از صرافي ها بسيار زياد اس��ت.« كامائو به اين نكته 
اشاره كرده است كه صرافي ها از روش هاي زيادي 
استفاده مي كنند تا سرمايه گذاران بيت كوين هاي 
خود را برداشت نكنند. كارمزدهاي بالا هم يكي از 
اين روش هاست. از س��وي ديگر، صرافي ها با ارايه 
خدماتي مانند سهام گذاري، س��رمايه گذاران را به 
نگهداري بيت كوين هايش��ان در صرافي ها تشويق 
مي كنند. طب��ق گفته هاي كامائو، دليل تش��ويق 
س��رمايه گذاران اين اس��ت كه صرافي ه��ا بتوانند 
بيت كوين هاي معامله گران را ب��ه خريداران ديگر 
بفروشند. از طرفي صاحبان بيت كوين هاي كاغذي 
هم از دريافت بازدهي س��الانه خود راضي هستند. 
به  اي��ن دليل كامائو ادعا مي كند س��رمايه گذاراني 
كه بيت كوي��ن مي خرن��د و آن را در صرافي ها نگه 
مي دارند، دچار ضرر مي ش��وند؛ چراكه اين فرآيند 
باعث مي شود صرافي ها بتوانند بيت كوين كاغذي 
بيش��تري چاپ كنند و در نتيجه با افزايش عرضه 
بيت كوين، قيم��ت آن كاهش مي ياب��د. به همين 
دليل، او از كاربران خواسته  است كه دارايي هايشان 
را از صرافي ه��ا دور نگ��ه دارند. او عقي��ده دارد اگر 
سرمايه گذاران مي خواهند دنيا را با بيت كوين تغيير 
دهند بهتر است اين كار را با بيت كوين واقعي شان 
انج��ام دهند، نه ب��ا بيت كوي��ن كاغذي. ب��ا آنكه 
بسياري از صحبت هاي كامائو را در توييتر لايك و 
بازتوييت كرده اند، اما همه افراد نيز با گفته هاي او 

 موافق نبودند. يكي از كاربران توييتر با نام مستعار 
»Koning_Marc« به كامائو پاس��خ داده است 
كه صحبت هاي او در بهترين حالت تنها »حدس و 
گمان غيرواقع بينانه« محس��وب مي شود. علاوه بر 
اين، فيليپ انسيناس، يكي ديگر از كاربران توييتر، 

نيز به گفته هاي او پاسخ داده است.
اين كارب��ر مي گويد اگر چني��ن موضوعي حقيقت 
داشته باشد، صرافي ها مي توانند بيت كوين را بدون 
داشتن آن بفروش��ند به همين علت چنين چيزي 
نمي توان��د اتفاق بيفت��د. با اين ح��ال، صرافي هاي 
ارزهاي ديجيتال چنين اقدام��ي را انكار نكرده اند. 
اريك ه��ي، رييس ال بنك، به كوي��ن تلگراف گفته  
 اس��ت صرافي هايي كه اين عمل را انجام مي دهند، 
تنبي��ه خواهند ش��د. او توضيح داده  اس��ت: »بازار 
به صرافي هاي��ي كه بيت كوين هاي كاربرانش��ان را 
مي فروش��ند، درس عبرت خوبي مي دهد؛ زيرا آنها 
نمي توانند بيت كويني را ك��ه فروخته اند، بازخريد 
كنند. چنين مبادلاتي به طور قطع شكست خواهند 
خورد.« او همچنين توضيح داده  است كه صرافي هاي 
ارزه��اي ديجيتال كه در حال رش��د و ش��كوفايي 
هستند، از معتقدان راسخ ارزهاي ديجيتال هستند. 
آنها معتقدند بيت كوين مي تواند به قيمت ۱۰۰,۰۰۰ 
دلار برس��د و در نتيجه، به جاي كارهاي مش��كوك 
مانند فروش بيت كوين هاي ديگران، خودشان اين 
ارز ديجيتال را مي خرند. تاكنون تنها صرافي بايننس 
به اين موضوع واكنش نشان داده  است. سخن گوي 
اين صرافي در بيانيه اي به كوين تلگراف گفته  است 
كه صرافي هاي ارزهاي ديجيتال اجازه ندارند سرمايه 
كارب��ران خود را بدون رضايت آنه��ا انتقال دهند. او 
درباره صرافي بايننس گفته  اس��ت كه اين شركت با 
دارايي كاربران موقعيت هاي معاملاتي باز نمي كند 
و ارزهاي ديجيتال كارب��ران را در امنيت كامل و در 
كيف پول هاي س��رد آفلاين درون صرافي ذخيره و 

نگهداري مي كنند.
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بازبين هاي متا در كنيا 
شكايت كردند

يكي از بازبين هاي سابق متا در كنيا با ثبت شكايتي 
عليه شركت ادعا مي كند ش��رايط كاري نامساعد 
براي بازبين هاي پيماني برخلاف قوانين اين كشور 
آفريقايي اس��ت. به گزارش مهر ب��ه نقل از رويترز، 
اين شكايت عليه پيمانكار محلي متا در كنيا به نام 
Sama نيز ثبت و در آن اش��اره ش��ده بازبين هاي 
محتواي فيس بوك در كنيا در ش��رايط نامس��اعد 
كاري مانند پرداخت هاي غير منظم، پش��تيباني 
ذهني ناكافي و نقض حريم خصوصي و بي احترامي، 
فعاليت مي كردند. شكايت مذكور توسط يك فرد و 
از جانب گروهي ثبت شده است. شاكيان خواهان 
غرامت مالي، ارايه خدمات درماني و دس��تمزدي 
مانند بقيه كارمندان متا به كارمندان پيماني، حفظ 
حقوق تش��كيل اتحاديه و يك بررسي مستقل از 
رعايت حقوق انساني در محل كار شدند. سخنگوي 
متا در اين باره به رويترز گفته اس��ت: ما مسووليت 
خ��ود را در قبال بازبين هاي محت��واي متا، جدي 
مي گيريم و از شركاي خود مي خواهيم كه حقوق، 
مزايا و پشتيباني پيشرو در صنعت را ارايه دهند. ما 
همچنين بازبينان محتوا را تشويق مي كنيم تا زماني 
كه از مشكلاتي آگاه مي شوند آنها را مطرح كنند. 
ما مرتباً مميزي مستقل انجام مي دهيم تا اطمينان 
حاصل شود كه شركاي ما استانداردهاي بالايي را 

كه ما انتظار داريم رعايت مي كنند.

ممنوعيت ترامپ در توييتر 
لغو مي شود

ايلان ماس��ك مي گويد زماني كه ق��رارداد خريد 
توييتر را تكميل كند، مسدودي دسترسي دونالد 
ترامپ به شبكه اجتماعي توييتر را لغو خواهد كرد. 
رييس جمهور قبلي امريكا اوايل سال ۲۰۲۱ به دليل 
نقض مكرر قوانين به صورت دايمي از استفاده از اين 
پلتفرم محروم شد. مديرعامل تسلا در مصاحبه اي 
ويديويي در كنفرانس��ي مربوط به صنعت خودرو 
كه توسط فايننش��ال تايمز برگزار شده بود، گفت 
مس��دودي دايمي اكانت ترامپ را لغ��و مي كند. او 
ادامه داد: »باور دارم كه مسدودس��ازي دسترسي 
دونالد ترامپ درست نبوده است. فكر مي كنم اين 
اقدام اشتباه بوده. اين كار حس بيگانگي را در كشور 
افزايش داد و باعث نشد دونالد ترامپ تريبون خود 
را از دست بدهد. فكر مي كنم تصميم توييتر از نظر 
اخلاقي يك تصميم بد و فوق العاده احمقانه بود.« 
جك دورسي، هم بنيان گذار و مديرعامل سابق توييتر 
هم به تازگي در توييتي به صورت ضمني به همين 
موضوع اشاره كرد و نوشت: »مسدودسازي دايمي 
افراد شكستي از سمت ماست و فايده اي ندارد.« با اين 
حال، دونالد ترامپ قبلا به صورت عمومي گفته بود 
كه قصد بازگشت به توييتر را ندارد و ترجيح مي دهد 
 Truth ك��ه در ش��بكه اجتماعي خودش يعن��ي
Social به فعاليت ادامه دهد. ماس��ك همچنين 
با لحني مش��ابه منتقدان اذعان كرد كه كارمندان 
توييتر بيش از به س��مت جناح چپ گرايش دارند. 
او گفت بخش��ي از اين اتفاق تحت تاثير قرارگيري 
ساختمان اصلي شركت در سان فرانسيسكو است 
كه يكي از ليبرال ترين ش��هرهاي امريكا محسوب 
مي شود. مديرعامل اسپيس ايكس افزود: »توييتر 
بايد تعادل بيشتري پيدا كند. اين شركت در حال 
حاضر به سمت جناح چپ سوگيري دارد.« افزون 
بر اين، ايلان ماسك اعلام كرد كه خريد توييتر در 
بهترين حالت ظرف دو الي س��ه ماه آينده تكميل 
مي ش��ود، با اين حال او اين معامله را تمام شده در 
نظر نگرفته است. ديروز يك شركت سرمايه گذاري 
مدعي ش��ده بود كه ماس��ك مي تواند اين ش��بكه 

اجتماعي را با قيمت پايين تري خريداري كند.

 راه اندازي شبكه
 G ۵  همراه اول در جزيره كيش 

همزمان با كيتكس 2022
هشتمين سايت G ۵ همراه اول به عنوان سريع ترين 
شبكه اينترنتي كشور، در جزيره كيش به بهره برداري 
رسيد و از امروز قابل استفاده توسط كيشوندان است. 
به گزارش اداره كل ارتباطات ش��ركت ارتباطات سيار 
ايران، همزمان سومين روز از برگزاري رويداد بين المللي 
كيتكس ۲۰۲۲ با محوريت هوشمندسازي، هشتمين 
سايتG ۵ همراه اول در حضور فعالان اكوسيستم حوزه 
ديجيتال كشور و با پيام لمس جهان ديجيتال، در كيش 
به بهره برداري رسيد. همراه اول به عنوان اپراتور پيشرو در 
ديجيتالي سازي كه به همراه شركت ها و استارتاپ هاي 
زيرمجموعه خود در نمايش��گاه بين المللي كيتكس 
۲۰۲۲ حضور يافته است، با اين اقدام عزم راسخ خود در 
توسعه بسترهاي نوين ارتباطي در تمامي نقاط كشور را 
اعلام كرد. همراه اول كه از دو سال گذشته با بهره برداري 
رسمي از G ۵ روي ش��بكه واقعي خود، توانست براي 
اولين ب��ار به ركورد س��رعت ۳,۶۳۳ گيگابيت بر ثانيه 
دست يابد و لقب »ركورددار سرعت اينترنت در ايران« 
را از آن خود كند، از سال ۱۳9۵ ورود به فناوري G ۵ را 
آغاز كرده است. اپراتور اول تلفن همراه با استفاده از توان 
داخلي شامل تيم هاي فني اپراتور و شركت هاي ايراني، 
فرآيند بومي س��ازي اين فناوري )نسل پنجم( را پيش 
برده و تاكنون هفت سايت G ۵ را در شهرهاي مشهد و 
قم و همچنين تهران راه اندازي كرده است. حال با توجه 
 ،۵ G به تسلط كامل متخصصان همراه اول بر فناوري
قطار توسعه اين تكنولوژي با سرعتي بالاتر وارد ايستگاه 
»جزيره كيش« ش��ده اس��ت. لذا از امروز كيشوندان 
مي توانند از سرويس دهي جديدترين فناوري ارتباطي 
)G۵( كه تمامي مراحل نصب، راه اندازي و بهينه سازي 
آن در جزيره كيش با تلاش و همت متخصصان و نخبگان 
كشورمان در همراه اول صورت گرفته است، در محوطه 
فرودگاه و مركز دايمي نمايشگاه هاي بين المللي كيش 
بهره مند شوند. مش��تركاني كه علاقه مند به استفاده 
از س��ريع ترين شبكه G ۵ كشور هس��تند، در صورت 
داشتن گوشي G ۵  مي توانند در نقاط تحت پوشش، از 
جديدترين و سريع ترين اينترنت جهان بهره مند شوند؛ 
اما در صورتي كه گوشي نسل ۵ ندارند، مي توانند از طريق 
مودم و سرويس واي فاي به شبكه همراه اول متصل و 
از مزاياي اين فناوري بهره مند شوند. همراه اول ضمن 
توجه به ماهيت اين تكنولوژي و تلاش هاي گسترده در 
فرآيند بومي سازي، از كاربردهاي اصلي G ۵ نيز غافل 
نبوده و براي نخستين بار در كشور دموهاي مهمي نظير 
سه يوزكيس »جراحي از راه دور«، »واقعيت مجازي« 
و »تست گيمينگ« را در برابر اصحاب رسانه و گيمرها 
به نمايش گذاش��ت كه كيفيت اجرا م��ورد تأييد آنان 
قرار گرفت. برنامه توسعه اين نسل از تكنولوژي توسط 
نخستين و بزرگ ترين اپراتور تلفن همراه ايران در ديگر 
نقاط كشور نيز طراحي و برنامه ريزي شده است و به مرور 

ديگر نقاط نيز وارد مدار سرويس دهي مي شوند.

تشريح فعاليت هاي همراه اول در
G ۵ چالش ها و وظايف بخش هاي 

 مختلف اكوسيستم ارتباطي
در توسعه نقشه راه ملي ترسيم شد

معاون فني و توس��عه ش��بكه همراه اول در س��مينار 
تخصصي نس��ل پنجم ارتباطات كه در كيش برگزار 
شد، ضمن تشريح فعاليت هاي همراه اول روي شبكه 
راه اندازي شده G۵ توسط اين اپراتور، در حضور مديران 
ارتباطي كش��ور و رگولاتور ارتباطي ب��ه ظرفيت ها و 
چالش هاي پيش روي توس��عه اين فناوري به ش��كل 
تجاري تا اف��ق ۲۰۲۵ پرداخت. به گ��زارش اداره كل 
ارتباطات شركت ارتباطات سيار ايران، سمينار تخصصي 
»نس��ل پنجم ارتباطات ۵G، چش��م انداز پيش رو و 
چالش هاي توسعه آن در كشور« صبح امروز چهارشنبه 
۲۱ ارديبهش��ت ماه ۱۴۰۱ در حاش��يه سومين روز از 
برگزاري نمايش��گاه بين المللي كيتك��س ۲۰۲۲، در 
مركز همايش هاي بين المللي جزيره كيش با حضور 
صادق عباسي شاهكوه رييس سازمان تنظيم مقررات 
و ارتباطات راديويي، جمعي از مديران ارشد همراه اول 
و ديگر اپراتورهاي ارتباطي برگزار شد. طاهري بخش، 
معاون فني و توسعه ش��بكه همراه اول در اين نشست 
تخصصي در قالب ارايه اي به چشم انداز، استراتژي توسعه، 
موضوعات مرتبط با طيف فركانسي و چالش هاي پيش 
رو در نس��ل پنجم ارتباطات در كشور پرداخت.معاون 
شركت ارتباطات سيار ايران به ترندهاي مهم صنعت 
ارتباطات سيار تا ۲۰۳۰ اش��اره و اظهار كرد: تا آن افق 
زماني »يك شبكه بيشتر براي ۱۰۰ ميليارد كانكشن 
نخواهيم داشت«، »همكاري بسيار نزديك ماهواره و 
اينترنت زميني براي پوشش سه بعدي را كه بيشتر براي 
پوش��ش بحث هاي IOT   خارج شهرها مطرح است 
خواهيم داشت«، »ادغام در حوزه ارتباطات و IOT براي 
راهبري هوشمندسازي در ساير صنايع«، »راه اندازي 
شبكه هاي س��بز كه كمك كننده به كاهش آلودگي 
زمين هستند«، »تغيير كلي نسل آنتن هاي ارتباطي«، 
»محاسبات موبايلي و امنيت شبكه« و مواردي از اين 
دست، ترند را تشكيل مي دهند.وي عنوان كرد: صنعت 
ارتباطات سيار تقريبا هر ۱۰ سال با يك تغيير و جهش در 
نسل هاي تكنولوژيك مواجه شده است و از سال ۲۰۲۰ 
وارد مقوله G۵ كه پلتفرم يكپارچه ارتباطات آينده به 
حساب مي آيد، شديم. طاهري بخش به فعاليت هاي 
همراه اول در اين راس��تا اشاره كرد و گفت: همكاري با 
دانشگاه ها براي پياده سازي دموهاي مختلف بر بستر 
۵G نظير »جراح��ي از راه دور« و »خودروي متصل«، 
همكاري فعالانه با وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات 
براي توسعه نقشه راه ملي G۵ ، بهبود و توسعه شبكه 
end۲end براي پياده سازي تجاري شبكه نسل پنجم 
كه شامل مواردي نظير RA،Core  و انتقال مي شود و 
همچنين امضاي تفاهم نامه با دانشگاه ها، شهرداري ها و 
ديگر بازيگران اين اكوسيستم بخشي از فعاليت هاي ما در 

راهبري اين نسل جديد از فناوري بوده است.

تحليلگران: بيت كوين مي تواند در روزهاي پيش رو خود را به ۳۵ هزار دلار برساند

احياي نسبي ارزهاي ديجيتال

گلايه هاي نايب رييس كميسيون عمران
 از كم كاري ها در تحقق شعار سال در گفت وگو با »تعادل« :

متاسفانه گمرك به وظيفه خود براي حمايت 
از دانش بنيان ها عمل نكرده است

نايب رييس كميس��يون عمران مجلس مي گويد: هم من و 
هم سايرين با نمونه هايي از برخي از كم كاري هاي گمرك در 
خصوص بخش صادرات و واردات مواجه بوده ايم. در سال جديد 
كه مقام معظم رهبري توليد بر اساس دانش بنيان را مطرح 
كردند بايد اين بخش موانع ب��راي تحقق اين الزام و حمايت 
از شركت هاي دانش بنيان برطرف مي شد. سال گذشته كه 
س��ال رفع موانع بود بايد اين اتفاقات مي افتاد كه متاس��فانه 
هميشه همه چيز در حد شعار مي ماند. منصور آرامي، نماينده 
بندرعباس در گفت وگو با »تعادل« گفت:يكي از مشكلاتي كه 
ما در كشور با آن دست به گريبان هستيم، فرآيندهايي است كه 
در بخش توليد وجود دارد. سال قبل مقام رهبري سال را سال 
پشتيباني ها و مانع زدايي ها از بخش توليد نام گذاري كردند كه 
قطعا دانش بنيان را نيز شامل مي شد. يعني هرآنچه به توليد 
ارتباط دارد. يكي از بخش هايي كه مستقيم با صادرات و واردات 
سروكار دارد گمرك است. در اين خصوص چند مساله اساسي 
وجود دارد. اين نماينده مجلس در ادامه بيان كرد: ما جلسات 
مختلفي در كميسيون عمران و ساير كميسيون ها براي حل 
مشكلات در اين بخش داشته و داريم. غير از گمرك پايانه هاي 
حمل و نقلي، بنادر  و ساير بخش ها را نيز در نظر داريم و همواره بر 
اين مساله تاكيد كرده ايم كه گمرك بايد مساله توليد و حمايت 
از دانش بنيان را مساله خود بداند و براي مانع زدايي و حمايت 
از اين بخش در صف اول باشد كه متاسفانه اينگونه نيست. وي 
ضمن گلايه از روند كاري بخش هايي كه با توليد سر و كار دارند 
نيز اضافه كرد: اينكه كاري را به ما محول كنند و فقط به دنبال اين 
باشيم تا بيلاني فراهم و از خود سلب مسووليت كنيم بدون اينكه 
هدف گذاري و نتيجه كار مشخص باشد قطعا به اين صورتي 
كه اكنون هست، مي شود و همه چيز در حد شعار مي ماند و 
عملا توليد هيچ رونقي نخواهد گرفت. نماينده بندرعباس در 
ادامه ابراز كرد: در حال حاضر مشكلات اقتصادي اساسي ترين 

مساله كشور است. براي رفع اين مشكلات طي ساليان گذشته 
توليد راس شعارهاي سال بوده و امسال نيز عنصر دانش بنيان 
و اشتغال به آن اضافه شده است. در اين شرايط بايد ببينيم هر 
دستگاه به زعم خود چقدر در اين خصوص موفق عمل كرده 
است. مثلا گمرك براي واردات مواد اوليه براي شركت هاي 
دانش بنيان و توليد كننده ها براي چرخيدن چرخ صنايع چقدر 
فعاليت مفيد داشته است. در خصوص گمرك بايد اين نكته را 
بگويم كه نقشش در اين خصوص متاسفانه كمرنگ و حتي 
بي توجه بوده است. نايب رييس كميسيون عمران مجلس در 
ادامه گفت: متاسفانه ما اصلا احساس نمي كنيم كه قرار است 
به شركت هاي دانش بنيان و ايجاد شغل ارتقاي صنايع كمك 
كنيم. يعني كسي در اين خصوص مسووليت پذير نيست و 
اين نه در گمرك بلكه در همه بخش ها ديده مي شود. اگر ما 
خود را در راستاي سياست هاي كلي نظام و برنامه توسعه ششم 
ببينيم و نقش و وظيفه مان را درك كنيم قطعا شرايط توليد و 
در نهايت اقتصاد كشور تغيير مي كند. وي در ادامه توضيح داد: 
اگر قرار باشد، فقط صرفا لابه لاي كاغذ ها به دنبال آيين نامه 
بگرديم و به نحوي كار را گير بدهيم و بعد بگوييم وظيفه مان 
را انجام داده ايم، اين شدني نيست. ما نيازمند يك انقلاب در 
حوزه فرآيندها هستيم. درواقع بايد كار جهادي كنيم، بايد يك 
رويكرد تعاملي و انقلابي و هم تخصصي داشته باشيم، يعني با 
اين چند گزينه كار را جلو ببريم. ما چهار دهه مشغول فعاليت 
هستيم، چرا بايد امسال را سال دانش بنيان نام گذاري كنند؟ 
قطعا نقصي در اين بخش وجود دارد. آرامي سپس ادامه داد: در 
اين شرايط گمرك بايد ببيند در اين زمينه چقدر كمك كرده، 
وقتي مسوولان گمرك جايي اسم يك شركت دانش بنيان را 
مي شنوند، بايد كمك كنند، يعني مسوول گمرك خود در 
صحنه قرار بگيرد كه اگر قرار است كاري ده دقيقه اي انجام شود 

دو ساعت طول نكشد.

آگهي مزايده اموال غير منقول )اسناد ذمه( در پرونده 9904254
به موجب پرونده اجرايي كلاسه فوق شش دانگ يك باب پلاك 7563 فرعي از 19 اصلي بخش 97 ناحيه .. به شرح ذيل اعلام مي گردد. مشخصات ملك: يك قطعه مغازه 
نوع ملك طلق با كاربري تجاري به پلاك ثبتي 7563 فرعي از 19 اصلي مفروز و مجزا شده از )4644 – 4642( فرعي از اصلي مذكور، واقع در بخش 97 ناحيه دو استان 
كرمانشاه به مساحت 42.3 متر مربع، متن ملك شماره هفت هزارو پانصد و شصت و سه فرعي از نوزده اصلي مفروز و مجزي شده از شماره چهارهزار و ششصد و چهل 
و چهار- چهارهزارو ششصدو چهل و دو فرعي از اصلي مذكور واقع در بخش سه حومه حوزه ثبتي كرمانشاه ناحيه دو به مساحت )42/3( چهل و دو متر و سي دسيمتر، 
توضيحات ملك به حدود: شمالاً: بطول )8/00( هشت متر به شماره هفت هزار و پانصدو شصت و دو فرعي شرقا: درب و ديوار بطول )9/40( نه مترو چهل سانتيمتر به خيابان 
به عرض دوازده متر جنوباً: فاقد حد غرباً: در دو قسمت اول ديوار به ديوار بطول )12/00( دوازده متر به باقيمانده نوزده اصلي دوم ديوار مشترك بطول )0/70( هفتاد سانتيمتر 
به شماره هفت هزار و پانصد و شصت و دو فرعي، مشخصات مالكيت: مالكيت ظفر پدرام فرزند يعقوب شماره شناسنامه 216 تاريخ تولد 1354/01/01 صادره از اسلام آباد 
غرب داراي شماره ملي 3340853452 با جز سهم 6 از كل سهم 6 به عنوان مالك شش دانگ عرصه و اعيان با شماره مستند مالكيت 35072 تاريخ 1393/03/20 دفتر 
خانه اسناد رسمي شماره 71 شهر كرمانشاه استان كرمانشاه، موضوع سند مالكيت اصلي به شماره چاپي 455804 سري ج سال 91 كه در صفحه 220 دفتر املاك جلد 
319 ذيل شماره 554134 ثبت گرديده است. كه طبق نظريه مورخ 1400/10/01 كارشناس رسمي: ملك به آدرس: كرمانشاه شهرك جلاليه كوي 16 متري جنب نانوايي 
ماش�يني و يك ساختمان با كاربري تجاري )به صورت دو واحد( به مساحت كل اعيان و عرصه برابر سند مالكيت 42/3 متر مربع توسط كارشناس رسمي دادگستري 
بازديد به عمل آمد. داراي اسكلت آجري و سقف تيرآهن و طاق ضربي كه بدنه داخلي ساختمان تا ارتفاع يك متر كاشيكاري شده وما بقي سفيد كاري شده و كف واحد 
موزاييك 30*30 است . سيستم گرمايشي از نوع بخاري و سرمايشي از نوع كولر آبي بوده و همچنين نماي ساختمان به صورت پلاستر سفيد است و داراي قدمت ساخت 
سال 1380 است و قيمت آن به مساحت 42/3 به ارزش هرمتر 120/000/000 ريال )يك صدو بيست ميليون ريال( و قيمت كل 5/076/000/000 ريال )پنج ميليارد و هفتاد و 
شش ميليون ريال( ارزيابي شده است. برابر گزارش مامور اجرا به شماره وارده 450001093-1401/01/23 ملك مزبور تخليه و كليد در يد بستانكار مي باشد و پلاك فوق 
از س�اعت 9 الي 12 روز سه شنبه مورخ 1401/03/03 در كرمانشاه خيابان بنت الهدي روبروي فرمانداري، اداره اجراي اسناد رسمي كرمانشاه از طريق مزايده به فروش 
مي رسد . مزايده شش دانگ از مبلغ 5/076/000/000 ريال )پنج ميليارد و هفتاد و شش ميليون ريال( شروع و به بالاترين قيمت پيشنهادي نقداً فروخته مي شود . لازم 
به ذكراست پرداخت بدهي هاي مربوط به آب، برق، گاز اعم از حق انشعاب و يا حق اشتراك و مصرف در صورتي كه مورد مزايده داراي آنها باشد و نيز بدهي هاي مالياتي 
و عوارض شهرداري و غيره تا تاريخ مزايده اعم از اينكه رقم قطعي آن معلوم شده يا نشده باشد به عهده برنده مزايده است و نيز صورت وجود مازاد، وجوه پرداختي بابت 
هزينه هاي فوق از محل مازاد به برنده مزايده مسترد خواهد شد و نيم عشر و حق مزايده نقداً وصول مي گردد، شركت در مزايده منوط به پرداخت ده درصد از مبلغ پايه 
كارشناسي به حساب سپرده ثبت و حضور خريدار يا نماينده قانوني او در جلسه مزايده است، برنده مزايده مكلف است ما به التفاوت مبلغ فروش را ظرف مدت پنج روز 
از تاريخ مزايده به حساب صندوق ثبت توديع نمايد و درصورتي كه ظرف مهلت مقرر، مانده فروش را به حساب سپرده ثبت واريز نكند مبلغ مذكور قابل استرداد نبوده 
و به حساب خزانه واريز خواهد شد. دراين صورت، عمليات فروش از درجه اعتبار ساقط و مزايده تجديد مي گردد. ضمناً برابر اعلام وكيل بستانكار ملك بيمه نمي باشد.

تاريخ انتشار: 1401/02/22

آگهي مزايده اموال غير منقول )اسناد ذمه( 

اصلاحيه
 به استحضار می رساند در آگهی چهارشنبه مورخ1401/02/21 روزنامه تعادل با موضوع آگهی 
» تجديد مناقصه عمومی دو مرحله ای)شماره21/م ع/1401(شرکت آب و فاضلاب استان 
البرز« در خصوص » خريد، بارگيری،حمل، باراندازی و تحويل پکيج فيلتر سراميکی و آشغال 
گير مکانيکی اجراي  طرح پکيج تصفيه خانه آب شماره1 کرج« ،  به اشتباه» نوبت اول«  درج 

شده است که بدين وسيله اعلام می شود » نوبت دوم« صحيح است.

شرکت آب و فاضلاب  استان البرز

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي خود درمورد 
مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به اين سامانه پيامك نمايند. 



تعادل |
مركز پژوهش هاي ات��اق ايران در تازه ترين گزارش خود به 
بررسي تاثير سياست هاي بودجه ۱۴۰۱ و مصوبه حداقل 
دس��تمزد كارگران بر بخش توليد پرداخته و پيشنهاداتي 
براي تعديل اين اثرات ارايه داده اس��ت. در بخش��ي از اين 
گزارش آمده است: بر اساس مصوبه شوراي عالي كار مقرر 
شده كه حداقل دستمزدها ۵۷ درصد افزايش يابد، اگر چه 
اين ميزان افزايش در دستمزدها با هدف حفظ و ارتقاي قدرت 
خريد كارگران متناسب با شرايط تورمي اقتصاد تعيين شده، 
اما همه بنگاه ه��ا توانايي پرداخت اين مي��زان افزايش در 
دس��تمزدها را ندارند، لذا فش��ار هزينه اي تحميل شده از 
ناحيه اجراي همزمان اين تصميمات، علاوه بر اينكه افزايش 
قيمت كالاها و خدمات را موجب خواهد ش��ود و به شرايط 
تورمي اقتصاد دامن خواهد زد چه بسا به تعديل نيروي كار و 
افزايش بيكاري، تشديد اشتغال غيررسمي و آسيب شديد 
به دهك هاي پايين درآمدي منجر خواهد شد. همچنين در 
اين گزارش تاكيد شده كه با تغيير نرخ ارز گمركي، قيمت 
كالاهاي واردات��ي و داخلي اعم از كالاهاي مصرفي نهايي، 
كالاهاي سرمايه اي و ماش��ين آلات، كالاهاي واسطه اي و 
نهاده هاي خط توليد و غيره افزايش شديد خواهند يافت. 
حال اگر همزمان با افزايش حقوق ورودي، سياست حذف 
نرخ ارز ۴۲۰۰ توماني براي كالاهاي اساسي نيز اجرايي شود، 

تورم رخ داده در اقتصاد بيشتر از پيش بيني ها خواهد شد.

   افزايش حقوق چه اثري بر توليد دارد؟
»آثار اجراي سياست هاي بودجه اي ۱۴۰۱ و مصوبه حداقل 
دستمزد ش��وراي عالي كار بر بخش توليد« از سوي مركز 
پژوهش هاي اتاق ايران، مورد بح��ث و واكاوي قرار گرفته 
است. بر اساس آمارهاي بنگاه هاي صنعتي ۱۰ نفر كاركن 
و بيش��تر، س��هم پرداختي بابت جبران خدمات از هزينه 
تمام شده توليد در برخي از رشته فعاليت هاي صنعتي كاربر 
بيش از ۱۰ درصد )از ۱۱.۴۹ درصد تا حدود ۳۱.۳۹ درصد( 
است و اين س��هم براي بنگاه هاي توليدي بخش خدمات 
كه بخشي كاملًا كاربر محسوب مي شود، بيش از اين ارقام 
برآوردي است.  از سوي ديگر بر اساس برآوردهاي معاونت 
توسعه كارآفريني و اشتغال وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
در س��ال ۱۳۹۷، با يك درصد افزايش حداقل دس��تمزد 
)اسمي(، به ميزان ۰.۲ درصد شاخص قيمت توليدكننده 
افزايش خواهد يافت، ازاين رو، مي توان پيش بيني كرد كه 
در اثر افزاي��ش ۵۷ درصدي در حداقل دس��تمزد با فرض 
ثبات ساير عوامل، ش��اخص قيمت توليدكننده به ميزان 
۱۱.۴ درصد رشد يابد.  همچنين ارزيابي ها نشان مي دهد، 
در اثر افزايش ۵۷ درصدي در نرخ حداقل دستمزد، به طور 
مس��تقيم و بدون در نظر گرفتن اثر انتظارات تورمي و اثر 
فزاينده افزايش دستمزدها بر افزايش قيمت ساير نهاده ها، 
قيمت تمام ش��ده رش��ته فعاليت صنعتي »توليد س��اير 
تجهيزات حمل ونقل« نزديك به ۱8 درصد افزايش خواهد 
يافت. رشته فعاليت صنعتي »تعمير و نصب ماشين آلات و 
تجهيزات« بيش از ۱۵ درصد، رشته فعاليت صنعتي »توليد 
پوشاك« نزديك بر ۱۴ درصد، رشته فعاليت صنعتي »توليد 
مبلمان« بيش از ۱۲ درصد، رشته فعاليت صنعتي »توليد 
فراورده هاي توتون و تنباكو«   نزديك به ۱۲ درصد، رشته 
فعاليت صنعتي »چاپ و تكثير رس��انه هاي ضبط شده«، 
حدود ۱۱.۱۴درصد، رش��ته فعاليت صنعتي »توليد چرم 
و فراورده هاي وابس��ته« نزديك به 8 درصد، رشته فعاليت 
صنعتي »توليد منسوجات» حدود 8.۷ درصد، رشته فعاليت 
صنعتي »توليد داروها و فراورده هاي دارويي ش��يميايي و 
گياهي« حدود ۳۳.۷ درصد خواهد بود. بديهي است كه اثر 
كل اين اقدام شامل اثر مستقيم و غيرمستقيم بر قيمت تمام 
شده رشته فعاليت هاي مذكور بسيار بيشتر خواهد بود و به 
واسطه تحميل بار هزينه اي فزاينده بر واحدهاي توليدي، 
لاجرم ش��اهد كاهش ظرفيت توليد و تعديل نيروي كار و 
به تبع آن گسترش معضل بيكاري در كشور خواهيم بود.  
بررسي ساختار صنعتي كشور نيز حاكي از سهم ۹۲ درصدي 

بنگاه هاي كوچك و متوسط با حدود ۵۰ درصد سهم اشتغال 
است. اين بنگاه ها در دهه گذشته نقطه اصابت نهايي كاهش 
تقاضاي كل، نوسانات نرخ ارز و تحريم مبادلات مالي و تجاري 
و نيز قطع زنجيره ارزش حاصل از كرونا بوده اند. همچنين، 
اين بنگاه ها در مقابل شوك هاي مالي و محيطي همچون 
جهش دستمزد به شدت آس��يب پذيرند و انتظار مي رود 
به واسطه اجراي سياس��ت افزايش ۵۷ درصدي در حداقل 
دستمزدها، تعديل نيرو كار را در دستور كار قرار دهند رشد 
غيرمتعارف حداقل دستمزد ممكن است منجر به اخراج 
نيروي كار موجود و تشديد بيكاري و افزايش مراجعات به 
صندوق بيمه بيكاري ب��راي دريافت مقرري بيمه بيكاري 
ش��ود. برآوردهاي كارشناسي حاكي از اين نگراني مهم اند 
كه ممكن است سهم بيكاران ناشي از اخراج و تعديل از كل 
بيكاران كشور كه از ۱۷ درصد در سال ۱۳۹8، با توجه به بيكار 
شدن بخشي از نيروي كار كشور ناشي از ويروس كرونا در 
سال ۱۴۰۰ به حدود ۲۹ درصد رسيده بود، با حذف ارز ۴۲۰۰ 
توماني و تصميمات معطوف به نظام مالياتي و بهويژه افزايش 
۵۷درصدي حداقل دستمزد، به بيش از اين ارقام برسد. اين 
شرايط مي تواند به تشديد اشتغال غيررسمي و همچنين 

آسيب شديد دهك هاي پايين درآمدي منجر شود.

   تغيير نرخ ارز گمركي و تورم 
تغيير نرخ ارز مبناي محاس��به ارزش گمركي، از يكس��و 
درآمد دولت را افزايش مي دهد و از سوي ديگر، به واسطه 
افزايش سطح قيمت ها و به تبع آن كاهش قدرت خريد، آثار 
رفاهي منفي بر اقشار آسيب پذير و بخش هاي مولد اقتصاد 
تحميل خواهد كرد.  براساس برآوردهاي موسسه مطالعات 
و پژوهش هاي بازرگاني در س��ال ۱۳۹۹، در اثر اجراي اين 
حك��م از قانون بودجه س��ال ۱۴۰۰ و با فرض افزايش نرخ 
تس��عير ارز به حدود ۲۵۰۰۰ تومان و عدم تغيير ساختار 
واردات و نرخ هاي تعرفه نسبت به سال جاري و با فرض اينكه 
كالاهاي اساسي همچنان همانند سال ۱۳۹۹ ارز ۴۲۰۰ 
تومان دريافت كنند، درآمد كل دولت به واس��طه اجراي 

اين مصوبه، معادل ۷۲.۲ هزار ميليارد تومان افزايش يابد. 
قيمت كالاهاي وارداتي در سال ۱۴۰۰ براي كل كالاهاي 
واردات��ي ۲۱.۰۴ درصد، براي كالاهاي اساس��ي وارداتي 
۶.۲۴درص��د، ب��راي كالاهاي واس��طه اي و س��رمايه اي 
واردات��ي۱8.۶۹ درصد و براي كالاه��اي مصرفي وارداتي 
۲.۳۵درصد افزايش مي يابد. همچنين برآورد ش��ده بود 
كه به واس��طه اجراي مصوبه قانون بودجه ۱۴۰۰ رش��د 

شاخص قيمت توليدكننده حداقل ۲.۵ درصد و حداكثر 
۱۲.۲ درصد و رشد شاخص قيمت مصرف كننده )تورم( 
حداقل ۴.۴ درصد و حداكثر ۱۳.۱درصد خواهد بود.  ازاين 
رو، با توجه به برآوردهاي انجام شده در صورت اجراي اين 
تصميم: قيمت كالاهاي وارداتي و داخلي اعم از كالاهاي 
مصرفي نهايي، كالاهاي سرمايه اي و ماشين آلات، كالاهاي 
واس��طه اي و نهاده هاي خط توليد و غيره افزايش ش��ديد 
خواهند يافت. همچنين، به واس��طه اين جهش قيمتي 
معضل سرمايه در گردش توليدكنندگان وخيم تر از قبل 
خواهد ش��د. ذكر اين نكته ضروري اس��ت كه آمار و ارقام 
مورد اش��اره در خصوص آثار تورمي اجراي اين سياست، 
با فرض عدم اجراي سياس��ت حذف ارز ترجيحي و براي 
سال گذشته انجام گرفته است. بديهي است كه اگر در سال 
جاري، در قالب قانون بودجه ۱۴۰۱ دولت قصد داشته باشد 
همزمان با افزايش حقوق ورودي، سياست حذف نرخ ارز 
۴۲۰۰ توماني را براي كالاهاي اساسي اجرايي كند، تورم رخ 
داده در اقتصاد بيشتر از رقم برآورد شده در گزارش موسسه 
مطالعات و پژوهش هاي بازرگاني براي سال گذشته خواهد 
بود.  علاوه بر اين، چون ماليات بر ارزش افزوده نيز بر مبناي 
ارزش گمركي اخذ مي شود، ميزان ماليات برارزش افزوده 
اين كالاها نيز افزايش خواهد يافت كه خود جريان تورمي 
جداگانه اي ايجاد خواهد كرد. اجراي اين مصوبه حجم منابع 
ريالي مورد نياز براي ترخيص كالاها را افزايش مي دهد و در 
مواردي كه ترخيص ها اعتباري انجام نشود، توليدكنندگان 
مجبور به رجوع به نظام بانكي هستند كه خود هزينه تأمين 

مالي توليد را افزايش خواهد داد.

   پيشنهادهاي مطرح شده
با توجه به نكات فوق، به منظور حمايت از مصرف كنندگان و 
فعالان اقتصادي و حفظ بخش هاي مولد اقتصادي، برخي 

از اهم پيشنهادهاي اتاق ايران، به شرح زير است: 
۱. دولت همزمان با افزايش نرخ ارز مبناي محاسبه حقوق 
گمركي، تعرفه حقوق ورودي كالاهاي اساسي، نهاده هاي 
كشاورزي و مواد اوليه، واسطه اي و ماشين آلات مورد نياز 
توليد را به گونه اي تغيير دهد كه نرخ موثر تعرفه قبل و بعد از 
اجراي اين حكم بدون تغيير باقي بماند يا به شكل حداقلي 
افزايش يابد. براي س��اير كالاها حقوق ورودي به گونه اي 
تغيير يابد كه متوس��ط مأخذ تعرفه موثر حقوق ورودي 
دريافتي حداكثر ۵۰ درصد نسبت به سال ۱۴۰۰ افزايش 
يابد. دوم اينكه نرخ موثر تعرفه قبل و بعد از اجراي اين حكم 

را با در نظر گرفتن نوسانات نرخ ارز در فواصل زماني ۳ ماهه 
بازنگري كند. مورد سوم اينكه گمرك موظف شود بر اساس 
دس��تورالعملي كه به تصويب وزير امور اقتصادي و دارايي 
مي رسد به گونه اي عمل كند كه از ابتداي ۱۴۰۱، پرداخت 
وجوه حقوق و عوارض گمركي مربوط به واردات مواد اوليه 
بخش توليد حسب درخواست متقاضي، به   صورت اعتباري 

قابل انجام باشد.
۲- آيين نام��ه مدت زمان مج��از براي رفع تعه��د ارزي با 
توجه به ويژگي هاي كالاهاي صادراتي و مقاصد صادراتي 
تدوين شود و به جاي مشروط كردن استرداد ارزش افزوده 
پرداختي صادركنندگان به بازگشت ارز به اقتصاد كشور، 
صرفاً »برخورداري از معافيت ماليات بر عملكرد«، مشروط 

به بازگشت ارز به چرخه اقتصاد كشور شود.
۳- وزارتخانه هاي صنعت، معدن و تجارت و نفت موظف 
ش��وند، ضمن احصاء فهرست محصولات پتروشيمي كه 
صرفاً با يك مرحله از فرآوري ماده خام، توليدشده اند، ميزان 
نياز داخلي به اين محصولات را برآورد نمايند و با همكاري 
تش��كل هاي مربوطه نسبت به تعيين س��هم هر شركت 
پتروشيمي در تأمين نياز داخل اقدام كنند و صرفاً وزارت 
اقتصاد از صادرات محصولات نيمه خام پتروشيمي در سقف 
مقادير تعيين شده ماليات اخذ كند. همچنين، صادرات مازاد 
بر نياز داخلي كه فرآوري آنها در داخل به تشخيص وزارت 
صنعت، معدن و تجارت فاقد توجيه فني-اقتصادي است يا 
به تشخيص وزارت نفت به دليل محدوديت هاي دانش فني 

امكان پذير نيست، معاف از ماليات شود.
۴. از حذف يك باره ارز ترجيحي خودداري ش��ود و حذف 
تدريجي ارز ترجيحي در دس��تور كار قرار گيرد به گونه اي 
كه در نيمه اول سال همزمان با ادامه تخصيص ارز ترجيحي 
به دارو و گندم، مقدمات لازم براي حذف ارز ترجيحي اين 
كالاها در نيمه دوم س��ال همزمان با اعمال سياست هاي 
حمايتي براي اقشار نيازمند فراهم شود و سرمايه در گردش 
واحدهاي توليدي متناس��ب با نقدينگي مورد نياز پس از 

حذف ارز ترجيحي تأمين شود.
۵. سياست هاي اجرايي دولت به كنترل تورم معطوف شود 
تا از افزايش بيش  از حد حداقل دستمزدها جلوگيري شود، 
چرا كه افزايش بيش  از حد حداقل دستمزدها فشارهاي 

مضاعفي را به دولت و اقتصاد كشور وارد خواهد كرد.
۶. مصوبه فعلي حداقل دستمزد شوراي عالي كار، اصلاح 
ش��ود به گونه اي كه »س��اير پرداخت ها«، مش��مول نرخ 

پايين تري نسبت به حداقل دستمزد براي افزايش شوند.
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مردم از خريدهاي هيجاني 
بپرهيزند

وزير صمت گفت: از نظر تأمين مواد اوليه و محصولات 
نهايي هيچ گونه نگران��ي نداريم و به اندازه كافي ذخاير 
كالايي وج��ود دارد، اما مهم اين اس��ت كه در روزهاي 
اجراي طرح التهاب و نگراني در بازار رخ ندهد. سيد رضا 
فاطمي امين در حاشيه نشست مشترك وزراي صمت، 
جهاد كش��اورزي و دادگس��تري، در مورد اصلاح روند 
تخصيص يارانه ها با اعلام اينكه ذخاير كالايي مناسبي در 
كشور داريم، گفت: مردم در روزهاي نخست اجراي طرح 
بزرگ جراحي اقتصادي و اصلاح نظام پرداخت يارانه ها 
از خريدهاي هيجاني كه سبب التهاب در بازار مي شود، 
بپرهيزند. وزير صمت اي��ن جراحي بزرگ اقتصادي و 
اصلاح پرداخت يارانه ها را به نفع مردم دانست و بيان كرد: 
يارانه ها به جاي اينكه به ابتداي زنجيره )واردكنندگان( 
داده شود به انتهاي زنجيره و مردم داده مي شود كه اين 
موضوع در كارآمدي و بهينه سازي توليد موثر خواهد 
بود. وي با اشاره به انجام مطالعات و جلسات تخصصي 
در اجراي طرح، تصريح ك��رد: از نظر تأمين مواد اوليه 
و محصولات نهايي هيچ گونه نگراني نداريم و به اندازه 
كافي ذخاير كالايي )ش��امل لبنيات و كالاهايي مانند 
مرغ و تخم مرغ و روغن( وجود دارد، اما مهم اين اس��ت 
كه در روزهاي اجراي طرح، التهاب و نگراني در بازار رخ 
ندهد. وزير صمت، آرامش مصرف كنندگان و مردم را 
بسيار مهم دانست و يادآور شد: نظام توزيع )شركت هاي 
پخش، بنكداران و فروشگاه ها و غيره( نيز در اين طرح ما 
را كمك كنند تا مشكلي پيش نيايد. فاطمي امين با اشاره 
به همكاري هاي بين بخشي در سطح دولت در اجراي 
طرح، تاكيد كرد: با همراهي مردم و كاهش خريدهاي 
هيجان��ي، التهابات روزهاي نخس��ت اجراي طرح نيز 
مديريت و كنترل خواهد شد. وي به رفع مشكل كمبود 
ماكاروني در تهران و بسياري از شهرها به عنوان نمونه اي 
از مديريت اين روزها اشاره كرد و ادامه داد: همان گونه كه 
گفته شد در تأمين مواد اوليه و توليد مشكلي نداريم، 
ممكن است كالارس��اني و توزيع دچار اشكال شود كه 

آن هم با همراهي مردم حل مي شود.

 با صادرات تخم مرغ 
موافقت شد

معاون امور توليدات دامي وزير جهاد كشاورزي در نامه اي 
به رييس سازمان دامپزشكي اعلام كرد كه با صادرات 
تخم مرغ تا سقف مطرح شده در مصوبه موافقت مي شود. 
به گزارش ايس��نا در متن نامه حسين دماوندي نژاد به 
سيدمحمدآقا ميري آمده است: بر اساس بند ۴ مصوبه 
قرارگاه امنيت غذاي��ي وزارت متبوع به نامه ش��ماره 
۳۵۱8/۰۲۰ تاريخ ۴ ارديبهشت ۱۴۰۱ و همچنين با 
عنايت به درخواست اتحاديه مركزي مرغداران ميهن به 
نامه شماره ۲۹88 /۱۴۰۱ تاريخ ۱۹ ارديبهشت ۱۴۰۱ 
با صادرات تخم مرغ خوراكي تا س��قف مطرح شده در 
مصوبه مذكور موافقت مي شود. خواهشمند است دستور 

فرماييد اقدامات مقتضي معمول شود.

 ثبات قيمت ها 
در بازار لوازم خانگي

مجموعا بازار لوازم خانگي در مقايس��ه با ساير كالاها با 
تنش قيمتي روبرو نيست و كمبود تقاضا نيز عاملي شده 
تا توجيه افزايش قيمت ها در بازار وجود نداشته باشد. 
به گزارش خبرگزاري تسنيم، تغييرات قيمتي در انواع 
كالاهاي اساسي و مصرفي مردم در حال حاضر وارد فاز 
جديدي شده است. اما اين موج افزايش قيمت هنوز در 
واحدهاي صنعتي به وجود نيامد و هنوز كالاها با قيمت 
سال گذشته به فروش مي رسد. به عنوان نمونه در بازار 
لوازم خانگي با گذشت دو ماه از سال جاري هنوز موافقتي 
براي افزايش قيمت محصولات مورد تصويب قرار نگرفته 
و به همي��ن منظور واحدهاي توليدي ملزم هس��تند 
محصولات خود را با قيمت هاي سال گذشته به فروش 
برسانند. اما نكته جالب اينجاست؛ موج افزايش قيمت ها 
عاملي شده تا فروشنده هاي لوازم خانگي سفارش هاي 
خ��ود را از كارخانجات افزايش دهند و بار بيش��تري را 
خريداري كنند. اين خريدها در حالي صورت مي گيرد 

كه بازار در ركود به سر برده و خبري از خريدار نيست.

نظر بخش خصوصي
در مورد آزادسازي نرخ ارز

عضو هيات نمايندگان ات��اق بازرگاني تهران مي گويد 
بخش خصوصي در سال هاي گذشته بارها اعلام كرده 
كه طرفدار آزادس��ازي نرخ ارز اس��ت؛ به اين معني كه 
با چند نرخي كردن ارز يا پايين نگه داش��تن دستوري 
قيمت ها مخالف بوده و معتقد است بر اساس عرضه و 
تقاضا و آنچه كه در بازار رخ مي دهد، بايد قيمت را تغيير 
داد. مهدي معصومي اصفهاني در گفت وگو با ايس��نا، 
افزود: البته اين به هيچ عنوان به معني طرفداري از بالا 
رفتن قيمت ارز نيست بلكه ما معتقديم كه اگر افزايش 
يا كاهش قيمتي رخ مي دهد بايد بر اساس واقعيت ها و 
روند حركتي بازار باشد. وي با اشاره به برنامه ريزي براي 
اصلاح نظام پرداخت يارانه ها تصريح كرد: ارز ترجيحي 
يكي از عواملي بود كه قيمت ها را با آنچه كه در بازار وجود 
داش��ت متفاوت مي كرد. در روزهاي گذشته نيز بحث 
از ن��رخ ۲۳ هزار توماني براي بازار نيما بوده اس��ت. اين 
موضوع نيز خود مي تواند به عاملي براي فاصله و رانت 
تبديل شود و اگر مديريت نشود، مشكل ساز خواهد شد. 
عضو اتاق بازرگاني تهران با بيان اينكه تامين نقدينگي 
واحدهاي توليدي يكي از اصلي ترين عواملي است كه 
فعالان اقتصادي نگران آن هستند، تاكيد كرد: در كنار 
دغدغه هايي كه براي مصرف كننده نهايي وجود دارد، بايد 
توجه كرد كه تامين مالي واحدهاي توليدي نيز يكي از 
مشكلات اقتصاد ما در ماه هاي گذشته بوده و در صورتي 
كه راهي براي برون رفت از شرايط فعلي پيدا نشود، قطعا 

مشكلات به جاي خود باقي خواهد ماند

طرح جديد وزارت صمت 
انحصار كامل واردات

و توليد خودرو ارزان قيمت
به توليدكننده دولتي بي كيفيت

گويا وزارت صمت ب��ه دنبال اجراي طرح جديدي 
اس��ت تا بتواند واردات خودرو را انحصاري نموده و 
آن را در اختيار برخي از ش��ركت هاي خودروس��از 
دولتي قرار دهد. در اين طرح دولت مي خواهد براي 
واردات خودروهاي زير ۹۰۰۰ دلار، براي خودروساز 
با تصدي گري خود انحصار ايجاد نمايد. به اميد اينكه 
با ايجاد اين رانت، گوشه كوچكي از مديريت بسيار 
ضعيف خود بر صنعت خودرو را پوشش دهد. قرار 
است خودروس��از دولتي اين خودرو را با تعرفه ۱۰ 
درصد وارد كشور نمايد در صورتيكه اگر بخواهند 
آن را توليد كنن��د تعرفه واردات قطع��ات آن ۲۰ 
درصد خواهد بود. علاوه بر آن براي واردات اينگونه 
خودروها لازم نيس��ت خودرو فرس��وده اي از رده 
خارج شود. عملا با اين اقدام دولت با سياست هاي 
خود، قيمت خودروي واردات��ي را از قيمت همان 
محصول در صورتي كه در داخل كشور توليد شود 
ارزانتر خواهد نمود.  گويا مشاوره دهندگان بخش 
خودرويي وزير صم��ت، فراموش كرده اند كه مقام 
معظم رهبري در سخنراني ش��ان در ديدار جمعي 
از كارگران فرمودند ۱ ميليارد دلار واردات مساوي 
با از دست رفتن ۱۰۰ هزار شغل. البته شايد وزارت 
صمت به يقين رس��يده كه خودروس��ازان دولتي 
توان توليد محصول با كيفيت و قيمت مناس��ب را 
ندارند. لذا تصميم گرفته تعرفه واردات را براي اين 
خودروس��ازان كمتر از واردات قطعات براي توليد 
خودرو در نظر بگيرد و انحصار واردات را در اختيار 
آنها قرار دهد. ه��ر چند با ترفند توليد محصول در 
داخل كشور در آينده! همگان از استراتژي تحريم 
كنندگان مطلع هس��تند، يعني واردات خودروي 
كام��ل آزاد ولي واردات قطعه ب��راي توليد تحريم. 
نتيجه آنك��ه در آينده توليدي در كار نخواهد بود و 
خودروساز دولتي به دنبال واردات است.  بر همگان 
آشكار است كه شركت هاي با تصدي گري دولتي، 
محصولات قديمي بي كيفيت را به قيمت بالا توليد 
مي كنند. در صورتيكه به فرض محال پس از واردات 
خودرو، امكان توليد آن محصول در داخل كش��ور 
توسط شركت دولتي ميسر گردد، مي بايست منتظر 
باشيم با سياس��ت هاي وزارت صمت، قشر ضعيف 
جامعه خ��ودروي ارزان را به قيم��ت بالا و كيفيت 
پايين خريداري نمايند. همچنين ش��نيده ش��ده 
اين ماش��ين ساخت برزيل اس��ت و ۷۰ اسب بخار 
بيشتر قدرت ندارد و شايد دولت براي نجات يكي 
از شركتهاي تحت تصدي گري خود مجبور شود از 
برخي استاندارد ايمني 8۵ گانه چشم پوشي كند. در 
اين صورت بايد مطمئن شد هياهوي ايجاد شده در 
مورد ايمني خودرو سناريوئي براي واردات خودرو 
بوده و نه بهبود ايمني آن. البته كه چشم اميد همه 
به سازمان ملي استاندارد جهت اطمينان از رعايت 
كامل استانداردهاي ايمني در راستاي محافظت از 
جان مصرف كنندگان است.  حال اگر دولت قصد 
داشت خودرو ارزان را به دست مردم برساند شرايط 
واردات خودروي ارزان را براي همگان مهيا مي نمود 
و نه در اختيار خودروس��ازان دولت��ي قرار دهد. به 
نظر مي رسد وزارت صمت تمام تلاش خود را براي 
جلوگيري از خصوصي س��ازي و توسعه صنعت به 

دست شايستگان به كار گرفته است.
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يك عضو اتاق بازرگاني ايران: 

اثر افزايش مزد بر توليد

با حذف همه يارانه ها، دستمزد كارگر بايد ۳۰ ميليون تومان شود
مسعود دانشمند عضو اتاق بازرگاني ايران درباره تخصيص 
يارانه كالا به مردم و آزادس��ازي قيمت ها به خبرنگار ايلنا 
گفت: برداشتن يارانه ها از كل كالاها اصولا كار خوبي است 
كه نتيجه آن باعث مي ش��ود، كالاه��ا ارزش واقعي خود 
را در بازار پيدا كنند. با اي��ن كار، رقابت پذيري بالا مي رود 
و توليدكنندگان كالا به دليل رقابتي كه اتفاق مي افتد به 
سمتي مي روند كه بتوانند قيمت هاي خود را واقعي تر كنند.

وي افزود: بنابراين اينكه كلا بخواهي��م يارانه ها را برداريم 
و قيمت ها آزاد باش��د، حرف درستي است اما كشوري كه 
حداقل در صد سال گذشته از دوره پهلوي اول تاكنون عادت 
كرده هميشه با يارانه زندگي كند، حجم اين يارانه ها هميشه 
اضافه شده و با همه زندگي مردم عجين شده است، حال اگر 
بخواهيم يارانه را يك دفعه برداريم، يك حفره يا سياه چاله 
در اقتصاد ايجاد مي كنيم. دانشمند تصريح كرد: براي مثال 
يارانه نان را برمي داريم و نان را آزاد مي كنيم وقتي اين اتفاق 
مي افتد، همه كالاها به تناسب آن آزاد مي شود چون قيمت 
نان در قيمت همه چيز اثر مي گذارد از جمله دستمزد كارگر، 
خدمات و غيره. اين كار نوعي سياه چاله ايجاد مي كند كه 
همه را در خودش مي بلعد. در مورد حامل هاي انرژي هم 
همين طور اس��ت. براي مثال وقتي براي مثال يك مرتبه 
قيمت بنزين ۶ يا ۷ هزار تومان ش��ود آن وقت اثر عميقي 
روي قيمت كالاهاي ديگر مي گ��ذارد. وي افزود: بنابراين 
هر جاي كشور را دس��ت مي گذاريم يا يارانه آشكار دارد يا 
يارانه پنهان. يارانه پنهان يعني اينكه كارگري كه اكنون در 
كارخانه كار مي كند و بر فرض 8 ميليون تومان دستمزد 
مي گيرد با توجه به اينكه نان خود را با يارانه مي خرد، براي 

پرداخت برق و بنزي��ن  يارانه مي گيرد و حال اگر بخواهيم 
همه يارانه ها را حذف كنيم، دستمزد اين كارگر بايد يك 
مرتبه ۳۰ ميليون تومان شود. وي افزود: بنابراين كارگري 
كه با اين دس��تمزد در كارخانه كار مي كند از يارانه پنهان 
استفاده مي كند، بنابراين دستمزدش شامل يارانه پنهان 
است كه اگر بخواهيم همه آنها را شفاف كنيم وبرداريم همه 
اينها سياه چاله اي ايجاد مي كند كه همه چيز در آن حفره فرو 
مي ريزد. دانشمند در ادامه تاكيد كرد: براي جلوگيري از اين 
فروريزش بايد براي آن برنامه ريزي كنيم؛ بايد بگوييم اقتصاد 
را براي مثال در طول ۵ سال، مي خواهيم آزاد و رقابتي كنيم. 
در اين ۵ سال حذف يارانه ها را بايد از كالاهايي شروع كنيم 
كه در زندگي مردم كمتر اثر دارد، بايد كم كم جلو برويم و 
اين يعني آخرين كالايي كه بايد ياران��ه آن را برداريم، نان 
است. آن هم در شرايطي كه بستر مناسب آن را مهيا كرده 
و همه چيز درست اس��ت. وي افزود: در اين بستر مناسب 
بايد توليد و شرايط اشتغال را افزايش دهيم نه دستمزد را. 
چون افزايش دستمزد با افزايش هزينه ها مصادف مي شود. 
كارگر و كارمند حق دارد كه دستمزدش افزايش يابد اما اين 
فرمول يا راه حل نيست كه قيمت ها بالا برود ما هم دستمزد 
را بالا ببريم. وي افزود: بايد تعادلي بين هزينه و درآمد طبقه 
كارگر و حقوق بگير و مزدبگي��ر ايجاد كنيم چون آنها كه 
كارگر نيستند، خودشان درآمد خود را افزايش مي دهند 
اما كارمندي كه حقوق ثاب��ت دارد هرچه هزينه ها بالاتر 
 رود، ناچار است به زندگي خودش فشار بياورد. بنابراين بايد 
كاري كرد كه طبقه  اي كه دستمزد بگير هستند، بتوانند 
اول با درآمد خود زندگي كنند. بنابراين هر چه مي توانيم 

بايد اول يارانه اساسي بدهيم تا اين طبقه بتواند زندگي كند 
و نبايد يارانه را برداريم، بايد حتي يارانه را توسعه دهيم تا اين 
طبقه بتواند زندگي كند. وي افزود: قدم دوم اين است كه 
براي حذف اين يارانه ها جداگانه برنامه ريزي كنيم و اول از 
كالاهايي شروع كنيم كه در زندگي مردم كمتر اثر دارد و 
در آخرين قدم برسيم به حذف يارانه نان، يك قدم مانده به 
نان مي شود بنزين، يك قدم مانده به بنزين مي شود برق و 
آب و غيره. وي افزود: بنابراين هرچه برنج گران شود، فشار 
تغذيه روي نان مي آيد، لبنيات گران شود، فشارتغذيه روي 
نان مي آيد و اگر همين نان را هم بخواهيم گران كنيم يك 
مرتبه آن حفره س��ياه چاله در اقتصاد كه به وجود مي آيد، 
خيلي بزرگ مي شود و همه چيز را مي بلعد. بنابراين بايد 
برنامه ريزي براي آن كرد چون در اقتصاد هيچ كاري بدون 
برنامه ريزي نمي توان انجام داد. اقتصاد مثل ظروف مرتبط 
به فيزيك مي ماند، در اقتصاد هم همين است شما هرجايي 
را دس��ت بگذاريد، به همه جاي آن منتقل مي شود. وقتي 
ما بياييم روي نان دس��ت بگذاريم به تبع آن روي قيمت 

تعميركار كامپيوتر شما هم اثر مي گذارد.
مسعود دانش��مند درباره حذف ارز ترجيحي توضيح داد: 
آن روزي كه ارز ۴۲۰۰ هزار توماني ايجاد شد، همان موقع 
درميزگردي، گفتم اين كار اش��تباه است. براي اينكه اين 
موضوع باعث ايجاد يك نوع فساد در سيستم مي شود. چون 
هر چيزي كه چند نرخي باشد، فسادآور است. حال بايد براي 
حذف اين ارز ترجيحي با برنامه جلو برويم. ما اين ارز ۴۲۰۰ 
توماني را به نهاده هاي دامي ب��راي خوراك دام مي دهيم، 
يعني نهاده ه��اي دامي را به مرغ��داري ارزان تر مي دهيم 

كه قيمت مرغ ارزان باشد. حال مي توانيم اين سوبسيد را 
تغيير دهيم و بگوييم نهاده دامي را با ارز نيمايي وارد كنيد و 
چيزي حدود ۲۰ هزار تومان تفاوت قيمت پيدا مي كند. ما 
آن را از مرغداري مي توانيم ۷۰ هزار تومان بخريم و با يارانه 
به م��ردم ۲۰ تومان بدهيم پس ما يارانه را حذف نكرديم و 
جاي پرداخت آن را تغيير داده ايم. در مورد نان و ساير كالا 
هم همين طور مي توان عمل كرد. ايرادي ندارد كه ما براي 
مدت تعريف شده اي در يك برنامه منظم براي ۱۰ قلم كالا، 
كالابرگ به مردم بدهيم. اما به تدريج شروع به حذف كردن 

يارانه ها كنيم.
وي افزود: چند يارانه بس��يار بزرگ داري��م كه يكي در ارز 
۴۲۰۰ هزار توماني است كه حدود ۱۴ تا ۱۶ ميليارد دلار 
در سال است كه عدد بزرگي است. يارانه ديگر اين است كه 
ما نفت خام را به پالايش��گاه ها در حدود ۱۶ دلار مي دهيم 
در نتيجه بنزيني كه آنها توليد مي كنند، بخش عمده آن 
قاچاق مي ش��ود، ما بايد نفت خام را براي مثال ۲۰ درصد 
زيرقيمت اوپك به پالايش��گاه ها بدهيم و شركت پخش 
فرآورده ه��اي نفتي از آنها بخرد كه قيم��ت بنزين ۷ هزار 
تومان مي شود. همين قيمت بايد از آنها خريداري شود و 
در كارت سوخت اين تفاوت قيمت اعمال شود كه همان 
۱۵۰۰ تومان براي مردم مي شود. اين تفاوت قيمتي است 
كه نفت را تامين مي كنيم يعني نفت 8 تا ۱۰۰ دلاري را ۱۶ 
دلار به آنها مي دهيم. با انجام اين كار پالايشگاه هاي ما ديگر 
شركت زيان ده نخواهند بود و قاچاق سوخت از بين مي رود. 
پالايشگاه داري در اين صورت يك كار سودده مي شود كه 

حتي بخش خصوصي هم پالايشگاه مي زند.

معاون بهره برداري و توسعه فاضلاب 
شركت آب و فاضلاب استان مركزي:

در صورت تامين اعتبار در سال 
جاري، دو تصفيه خانه فاضلاب

در استان مركزي تكميل مي گردد 
در صورت تامين اعتبار، استريم چهارم تصفيه خانه 
لجن فعال فاضلاب ش��هر اراك و مدول دوم تصفيه 
خانه فاضلاب ش��هر خمين تا پايان س��ال ۱۴۰۱ به 
بهره برداري مي رسد. به گزارش روابط عمومي شركت 
آب و فاضلاب اس��تان مركزي جمشيد حسن بيگي 
معاون بهره برداري و توس��عه فاضلاب شركت آب و 
فاضلاب استان مركزي با اعلام اين خبر اظهار داشت: 
ظرفيت تصفيه خانه فاضلاب لجن فعال شهر اراك با 
بهره برداري از استريم چهارم اين تصفيه خانه به ۷۷ 
هزار متر مكعب فاضلاب در شبانه روز و با بهره برداري 
از مدول دوم تصفيه خانه فاضلاب در ش��هر خمين، 
ظرفيت اين تصفيه خانه به ۱۴ هزار و ۶۰۰ متر مكعب 
در ش��بانه روز افزايش خواهد يافت. وي با اش��اره به 
پيشرفت ۴۲ درصدي ساخت تصفيه خانه فاضلاب 
ش��هر هاي شازند و آس��تانه در س��ال گذشته اظهار 
داشت: اميدواريم با تخصيص به موقع اعتبارات مورد 
نياز اين پروژه روند ساخت اين تصفيه خانه فاضلاب 
در س��ال جاري سرعت بيشتري داشته باشد. معاون 
بهره برداري و توسعه فاضلاب شركت آب و فاضلاب 
استان مركزي در تش��ريح اقدامات صورت گرفته در 
سال گذشته بيان داشت:  ۱۳كيلومتر توسعه خطوط 
لوله فاضلاب، ۳.۶ كيلومتر اجراي شبكه جمع آوري 
فاضلاب، نصب ۲ هزار و ۳۰۰ فقره انشعاب فاضلاب 
و اصلاح و بازس��ازي و ۴8۰ فقره انشعاب فاضلاب از 
جمله اقدامات اين معاونت در سال گذشته مي باشد. 
جمشيد حس��ن بيگي در ادامه شستشوي يك هزار 
و ۴۷۰ كيلومتر از ش��بكه فاضلاب، عيب يابي ۱۱۹ 
كيلومتر از خطوط و ش��بكه فاضلاب، سمپاشي ۳۹ 
هزار و ۴۰۰منهول فاضلاب و همسطح س��ازي يك 
هزار و ۲۴۰ دريچه منهول فاضلاب را، از ديگر اقدامات 
شركت آب و فاضلاب استان مركزي در سال گذشته 
در بخش فاضلاب برشمرد. وي همچنين از برطرف 
ش��دن ۴8۴ مورد حوادث شبكه فاضلاب و دو هزار و 
۳۴۵ مورد حوادث انشعابات فاضلاب در كوتاه ترين 

زمان ممكن در سال گذشته خبر داد.
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خبرروز

شناسايي ۴۵۳ بيمار جديد كرونا در كشور
طبق اعلام وزارت بهداش��ت، ۶ بيمار كوويد۱۹ در كشور جان خود را از دس��ت دادند و مجموع جان باختگان اين بيماري به 
۱۴۱ هزار و ۱۹۸ نفر رس��يد. همچنين بر اساس معيارهاي قطعي تشخيصي، ۴۵۳ بيمار جديد مبتلا به كوويد۱۹ در كشور 
شناس��ايي و ۶۲ نفر از آنها بستري ش��دند. مجموع بيماران كوويد۱۹ در كش��ور به ۷ ميليون و ۲۲۶ هزار و ۶۷۲ نفر رسيد. 
تاكنون ۷ ميليون و ۱۲ هزار و ۷۷۰ نفر از بيماران، بهبود يافته يا از بيمارستان ها ترخيص شده اند. ۸۱۸ نفر از بيماران مبتلا به 
كوويد۱۹ در بخش هاي مراقبت هاي ويژه بيمارستان ها تحت مراقبت قرار دارند. در حال حاضر صفر شهرستان در وضعيت 

قرمز، ۴ شهرستان در وضعيت نارنجي، ۳۱۹ شهرستان در وضعيت زرد و ۱۲۵ شهرستان در وضعيت آبي قرار دارند.

رويداد

مدت زيادي است كه سرقت تجهيزات شهري به يكي 
از خبرهاي روز تبديل شده است. از سرقت پايه هاي پل 
عابر گرفته تا علائم راهنمايي و رانندگي و... حتي سرقت 
درپوش هاي چاه هاي فاضلاب در ش��هرهاي مختلف 
حوادثي را هم به دنبال داشته است. اينكه چه كساني و چرا 
دست به اين كار مي زنند، شايد جواب خيلي پيچيده اي 
نداشته باش��د. نيازمندي و فشارهاي معيشتي يكي از 
دلايل افزايش اينگونه سرقت ها به شمار مي رود اما رييس 
پليس پايتخت در اين باره نظر ديگري دارد و در واكنش به 
اظهارات يك عضو شوراي شهر كه از سرقت هاي سريالي 
تجهيزات شهري خبر داده بود، واكنش نشان داد و با رد اين 
موضوع گفت: ايشان از آمارها اطلاعي ندارد و نبايد چنين 
حرفي بزند. ۱۸ ارديبهشت ماه امسال بود كه ناصر اماني، 
عضو شوراي ش��هر تهران در تذكري از نهادهاي پليس 
و امنيتي خواست كه پش��ت پرده سرقت هاي سريالي 
تجهيزات شهري را كشف كنند. او با بيان اينكه نگهداري 
از سرمايه هاي ش��هر يكي از وظايف شوراي شهر است، 
گفته بود: چندي پيش در مورد سرقت از اموال عمومي 
شهر به ويژه پل حكيم تذكر دادم و از شهرداري خواستم 
كه با هماهنگي پليس عوامل سرقت را شناسايي و معرفي 
كنند و ان شاءالله حتما اين موضوع در دستور كار است 
اما امسال در تعطيلات سال نو سرقتي ديگر در پل صدر 
رخ داد و روكش تزريق بتوني ربوده شد. اين عضو شوراي 
شهر گفته بود: متاسفانه سرقت به ايستگاه هاي بي آر تي 
نيز رسيده و حتي برخي خانواده شهدا نيز در تماس با ما 
عنوان كردند كه در بهشت زهرا تابلوي مزار شهدا در يكي 
از قطعات به طور كامل كنده شده اين در حالي است كه 
اين سرقت هاي دنباله دار نشان مي دهد كه انگيزه سارقان 

غير از مسائل مادي است و مي خواهند ايجاد ناامني و القاي 
ترس كنند و اين كار سازماندهي شده و به صورت باندي 
است. لازم است شهرداري در خصوص جلوگيري از تداوم 
سرقت در سطح شهر تدبيري كند و در راستاي رفع القاي 
ترس و ناامني با سازمان هاي امنيتي و پليس همكاري 
كند تا اين س��رقت هاي سريالي كش��ف شود.سروري 
نايب رييس شوراي شهر نيز در واكنش به اين تذكر 
گفته بود: احساس مي شود اين سرقت ها يك جريان 
سياسي براي ايجاد رعب، وحشت و نااميدي است و 
مديريت شهري با هماهنگي پليس بايستي اين مساله 
را رفع كند. بنابراين گزارش، اين البته اولين باري نبود 
كه اماني نسبت به امنيت در شهر هشدار داده و پيش از 
اين نيز درباره سرقت يك پل، حمله معتادان متجاهر با 

سنگ و گلوله به مردم و ... سخن گفته بود.

    رد اظهارات عضو شوراي شهر 
از سوي پليس

اين اظهارات در حالي بيان ش��ده كه پليس كه متولي 
تامين نظم و امنيت در تهران است، آن را تاييد نمي كند. 
سردار حسين رحيمي، فرمانده انتظامي تهران بزرگ در 
گفت وگو با ايسنا، درباره اينكه آيا آمار سرقت تجهيزات 
شهري در تهران افزايش يافته يا خير؟ مي گويد: فردي كه 
اين اظهارات را بيان كرده در جايگاهي نيست كه درباره اين 
موضوعات نظر بدهد. حالا ممكن است سرقت در جايي رخ 
دهد، اما معنايش افزايش سرقت نيست. رحيمي با بيان 
اينكه ايشان از اين آمارها اطلاعي ندارند و نبايد بدون اطلاع 
حرفي زد، ادامه مي دهد: ما مسوول امنيت شهريم، پليس 
مسوول امنيت شهر است و الحمدلله اين را به شما اعلام 

مي كنم كه ما در بهترين شرايط امنيتي هستيم. بالاخره 
در يك شهر با حدود ۱۳ ميليون نفر جمعيت سرقت و 
سارق هم وجود دارد و ما هم با آنها برخورد مي كنيم، اما 
نباي��د اين موضوع را تعميم دهيم و اين موارد به معناي 
افزايش سرقت و ... نيست. فرمانده انتظامي تهران بزرگ 
در عين حال تاكيد كرده است كه اگر حتي يك مورد نيز 
از چنين مواردي رخ دهد، پليس خود را ملزم به برخورد 
با آن مي داند، درباره اينكه گفته ش��ده پشت پرده اين 
اقدامات موارد مالي نبوده و هدف هاي سياسي و ... وجود 
دارد نيز مي افزايد: من صراحتا در مورد تهران مي گويم و 
هركسي هم بايد در اندازه مسووليت و اطلاعاتش صحبت 
كند، ما جرايم سازمان يافته نداريم و با طرح هايي كه اجرا 
كرده ايم سازمان جرم و جرايم س��ازمان يافته را از بين 
برده ايم. او ادامه مي دهد: اينها مواردي نيست كه مشكل 
آنچناني ايجاد كند. يكسر ي از جرايم عاملش بيكاري و 
تورم و فقر است كه خب بايد حل و فصل شود. پليس هم 
با مجرمان و افرادي كه بخواهند امنيت شهروندان را به 
مخاطره بيندازد، برخورد جدي مي كند. دي ماه سال 
گذشته، شمس احسان، ديگر عضو شوراي شهر تهران 
نيز در تذكري از وجود ۲۶هزار نقطه ناامن در شهر تهران 
خبر داده بود، خبري كه واكنش هاي زيادي را به دنبال 
داشت. از جمله اين واكنش ها مربوط به سردار حسين 
رحيمي، رييس پليس پايتخت و عالي ترين مقام در 
تامين امنيت پايتخت بود كه در گفت وگو با ايسنا به 
ادعاي اين عضو شوراي شهر تهران واكنش نشان داد و 
گفت: من نمي دانم اين ادعا را چطور مطرح كرده اند و 
بر چه اساس عدد ۲۶ هزار مطرح شده است. لابد ايشان 

براي حرف خود سندي دارند كه بايد ارايه دهند.

واكنش پليس به ادعاي عضو شورا در مورد »سرقت سريالي تجهيزات شهري«
رويخطخبر ادامهازصفحهاول

 نابرابري اقتصادي
و آسيب هاي اجتماعي

به هر حال از عمده ترين آسيب هاي اجتماعي رايج در 
جامعه ما مي توان به پرخاشگري، خودكشي، اعتياد، 
قاچاق مواد مخدر، سرقت و جرايم مالي و روسپيگري 
و فرار دختران از خانه اشاره كرد. آنچه امروز در يك 
جامعه آس��يب يا كجروي ناميده مي شود، ممكن 
اس��ت در يك جامعه يا زمان ديگر به عنوان آسيب 
تلقي نشود. مشكل وقتي جنبه فردي دارد ممكن 
است براي حل آن همكاري روانشناسان و مشاورين 
حوزه ضروري به نظر برسد اما در خصوص آسيب ها 
و مش��كلات اجتماعي با توجه به تفاوت زمينه ها، 
انگيزه ها، ابعاد و علل آسيب نيازمند بررسي دقيق و 
مطالعه ريشه هاي ايجاد آسيب و انحرافات در جوامع 
هستيم به طوركلي جوامعي كه آسيب اجتماعي در 
آنها بالاست چندين ويژگي عمده دارند كه از جمله 
مي توان به فاصله طبقاتي محسوس، تغييرات سريع 
فرهنگي و... اشاره كرد. در واقع مهم ترين بخش آسيب 
در نابرابري اقتص��ادي و اجتماعي به وجود مي آيد. 
گاهي فرد در موقعيت خ��ود نقش هاي اجتماعي 
مناسب را نمي يابد. عدم تعهد به معيارها و ترديد در 
اصالت آن، عدم پايبندي به قوانين و سرانجام كشش به 
سوي انحرافات اجتماعي ايجاد خواهد شد. همچنين 
مسائل فرهنگي حاكم بر محلات فقير نشين شايد 
منشأ بسياري از انحرافات باشد. از سوي ديگر وقتي 
مهاجرت از ش��هرهاي كوچك به شهرهاي بزرگ 
افزايش پيدا مي كن��د، عدم تجانس افراد باعث بروز 
آسيب هاي اجتماعي مي شود. البته ريشه اين مساله 
را هم بايد در مشكلات اقتصادي جست وجو كرد. در 
واقع وقت افراد تحت فشارهاي متعدد ناشي از فقر 
مالي و عدم بينش درست نسبت به زندگي به دليل 
محروميت تحصيلي ناآگاهي فردي و محيط هاي 
نا امن خانوادگي قرار مي گيرند، در واقع در منش��أ 
انحرافات قرارگرفته اند. همين اس��ت كه مي بينيم 
درصد جواناني كه در خانواده هاي نا بسامان به بزه هاي 
اجتماعي روي مي آورند آمار قابل توجهي است. به هر 
حال بايد به اين نكته توجه داشته باشيم كه عوامل 
بسياري در ايجاد آسيب هاي اجتماعي دخيل هستند. 
به همين خاطر اگر مي خواهيم ميزان آس��يب ها را 
كاهش دهيم به اولين و مهم ترين ركن يعني خانواده 
بايد توجه ويژه اي داشته باشيم. اگر خانواده حريم 
امن و اماني براي فرزندان باش��د، اگر خانواده با 
مشكلات معيشتي و اقتصادي دست به گريبان 
نباشد و اگر والدين به جاي اينكه تمام وقت خود 
را صرف تامين هزينه هاي زندگي كنند وفرصتي 
براي بودن در كنار فرزندانش��ان داشته باشند، 
كاهش آسيب هاي اجتماعي كار دشواري نخواهد 
بود. به همين خاطر است كه اغلب كارشناسان 
حوزه اجتماعي و جامعه شناس��ان بر اين باورند 
كه رفاه نسبي در جامعه مي تواند از بروز بسياري 

آسيب هاي اجتماعي جلوگيري كند.

افزايش ۱۲،۹ درصدي برق گرفتگي در سال گذشته
سازمان پزشكي قانوني اعلام كرد كه در سال گذشته 
۸۳۴ نف��ر بر اثر برق گرفتگي در كش��ور جان خود را 
از دس��ت دادند، عددي كه در مقايس��ه با سال قبل 
افزايش��ي ۱۲.۹ درصدي را نش��ان مي دهد. سازمان 
پزش��كي قانوني اعلام كرد كه در سال گذشته جمعا 
۸۳۴ نفر شامل ۷۵۶ مرد و ۷۸ زن بر اثر برق گرفتگي 
در كشور جان خود را از دست دادند، اين رقم در مقايسه 
با سال قبل از آن كه تعداد تلفات برق گرفتگي ۷۳۹ نفر 
بود، ۱۲.۹ درصد افزايش داش��ته است. در اين سال 
استان هاي تهران با ۱۲۵، خوزستان با ۷۵ و فارس با 
۴۹ مورد فوتي بيشترين و استان هاي چهارمحال و 
بختياري با يك، كهگيلويه و بويراحمد و زنجان هركدام 
با ش��ش و قم و ايلام هر كدام با هفت فوتي كمترين 
آمار قربانيان به دليل برق گرفتگي را داشتند. براساس 
آمارهاي موجود در سال گذشته نيز بيشترين تعداد 
تلفات برق گرفتگي در ماه هاي تير و مرداد به ترتيب 
با ۱۰۵ و ۱۰۲ كشته گزارش ش��ده است. از آنجا كه 

مطابق آمارها تعداد تلفات برق گرفتگي در سال هاي 
اخير روندي افزايش��ي داش��ته و در سال گذشته به 
بيشترين ميزان خود در ۱۱ سال اخير يعني از سال 
۱۳۹۰ تا پايان ۱۴۰۰ رسيده است؛ همچنين با توجه 
به نزديك ش��دن به روزهاي گرم س��ال و راه اندازي و 
استفاده از وسايل سرمايشي، سازمان پزشكي قانوني از 
هموطنان مي خواهد حتما اصول فني و نكات ايمني را 
در نصب و به كارگيري سيستم هاي سرمايشي و به طور 

كلي استفاده از وسايل برقي به كار گيرند.

نظارت بر روند توزيع شيرخشك هاي رژيمي
رييس اداره شيرخشك س��ازمان غذا و دارو با اشاره به 
اينكه اطلاعات توزيع و عرضه شيرخشك هاي رژيمي 
غيريارانه اي كه مشمول دريافت ارز دولتي هستند، در 
سامانه زنجيره تامين تيتك ثبت مي شود، گفت: به منظور 
جلوگيري از نشت اين شيرخشك ها به بازار آزاد، بازرسان 
سازمان و معاونت هاي غذا و داروي سراسر كشور بر روند 
توزيع و عرضه نظارت داش��ته و با متخلفان به صورت 
جدي برخورد خواهد شد. بهادر صيدمحمديان با اشاره 
به ترخيص شيرخشك هاي رژيمي طي هفته گذشته، 
عنوان كرد: هر بخش از محموله هاي شيرخشك پس از 
شناسه گذاري به شركت هاي پخش تحويل و در تهران 
توزيع و به صورت همزمان براي انبار شعب شهرستان ها 
ارسال شد. او با اشاره به اينكه از پيش از عيد فطر تاكنون 
بيش از ۴۶۰۰۰ قوطي شيرخش��ك رژيمي در سطح 
استان تهران و بيش از ۷۱۰۰۰ قوطي شيرخشك رژيمي 
در ساير استان هاي كشور توزيع شده است، عنوان كرد: 

توزيع محموله هاي شيرخشك رژيمي به صورت مداوم 
ادامه دارد و طي روزهاي آتي شاهد افزايش ميزان توزيع 
نيز خواهيم بود. رييس اداره شيرخشك سازمان غذا و 
دارو توضيح داد: پس از آنكه اطلاعات شيرخشك هاي 
رژيمي توسط ش��ركت هاي پخش در سامانه زنجيره 
تامين تيتك ثبت شد، اطلاعات شيرخشك ها از پخش 
تا عرضه )داروخانه ها( رصد و در نهايت بايد به دس��ت 

مصرف كننده اصلي رسيده باشد. 

اعلام آخرين آمار قربانيان مشروبِ دست ساز در بندرعباس
سخنگوي دانشگاه علوم پزش��كي هرمزگان از افزايش 
موارد بس��تري ش��ده مصرف كنندگان مشروب الكلي 
دست س��از در بندرعب��اس خبر داد. فاطم��ه نوروزيان 
چهارشنبه گفت: ۱۱نفر ديگر از مصرف كنندگان مشروب 
الكلي دست ساز در بندرعباسي ظرف ۲۴ساعت گذشته 
راهي بيمارستان شدند و يكي از بستري شدگان قبلي نيز 
جان باخت. با فوت اين فرد تعداد رسمي جان باختگان 
مس��موميت الكلي از ۱۱ ارديبهشت تاكنون به ۱۴ نفر 
افزاي��ش يافت. رييس روابط عموم��ي و امور بين الملل 
دانشگاه علوم پزش��كي استان يادآور ش��د: از مجموع 
۹۱نفري كه طبق آمار رسمي تاكنون مراجعه كرده اند، 

۶نفر زن بوده اند كه يكي از آنان جان خود را از دست داد. به 
گفته نوروزيان چهار نفر از مصرف كنندگان مشروب الكلي 

دست ساز نيز دچار تاري ديد و مشكل بينايي شده اند.

طرحي با عنوان استفاده بهينه از اشياي باستاني و گنج ها به صحن علني مجلس رفت

ميراث فرهنگي هر كشور ناموس آن به شمار مي رود

تغيير قانون به نفع سودجويان

ادامهازصفحهاول
حفاري و فروش اشياء قيمتي و ميراث 
فرهنگي در كشور مي كردند. اين افراد 
هميشه در نگاه مردم دزدان ميراث فرهنگي بوده 
و هس��تند و قرار نيست كارش��ان جنبه قانوني به 

خود بگيرد. 

   ايجاد رديف درآمدي
 براي وزارت ميراث فرهنگي 

خس��رو پورنادري، باستان ش��ناس درب��اره طرح 
مجلس به »تعادل« مي گويد: مشكل از جايي شروع 
مي ش��ود كه افراد در مس��ندي كه هيچ ارتباطي 
به آن ندارن��د تكيه مي زنند، وقتي رييس س��ابق 
صدا و س��يما بدون اينكه هيچ پش��توانه علمي در 
زمينه ميراث فرهنگي داشته باشد به رياست اين 
وزارتخانه مي رس��د، بروز چنين اتفاقاتي هم بايد 
عادي به نظر برسد، اينكه نمايندگان مجلس فكر 
كنند با فروش مي��راث فرهنگي مي توانند بودجه 
مورد نياز اين سازمان را تامين كرده و براي بازسازي 
اماك��ن تاريخي هزينه كنند. س��وال اينجاس��ت 
چه چي��زي را در براي نگه��داري از چه چيزي به 
حراج مي گذاريم؟ فروش اشياي تاريخي و ميراث 
فرهنگي براي حفظ و نگهداري ميراث فرهنگي؟ 
چنين امكاني يعني از بين بردن و به حراج گذاشتن 
تاريخ يك كشور.   او مي افزايد: همانطور كه در نامه 
باستان شناسان به رييس مجلس آمده است، اساساً 
نفس درآمدزايي از مواريث ملي و فرهنگي كشور، 
از ط��رف هيچ فرد ايراني باوج��دان و آگاهي قابل 
پذيرش نبوده، نيست و نخواهد بود. مضافاً اينكه، 
وزارت ميراث فرهنگي، گردشگري و صنايع دستي 
همواره در خلال س��اليان گذش��ته به دليل قلت 
بودجه، قادر به آزادس��ازي محوطه هاي باستاني 
واقع در املاك ش��خصي اف��راد از طريق پرداخت 
وجه نبوده است و بي شمار محوطه و بافت بي نظير 
باستاني به همين دليل از بين رفته اند مثال اخير: 
تخريب بافت قديم ش��يراز در پيرامون حرم مطهر 

حضرت شاه چراغ )ع(؛ حال اين وزارتخانه چگونه 
و با ك��دام بودجه مي خواهد ب��راي خريد اين آثار 
اقدام كند؟ وظيفه ذات��ي وزارت ميراث فرهنگي، 
حفاظت از كيان مواريث ملي اس��ت، نه مشاركت 

در به تاراج دادن آنها.

    اين طرح بنيان علمي و عملي ندارد
پورنادري در بخش ديگري از س��خنانش به بندي 
از اي��ن طرح ك��ه در آن ب��ه اش��تغال زايي فراوان 
براي فارغ التحصيلان رش��ته هاي مرتبط با تاريخ، 
گوهرشناس��ي و باستان شناس��ي اش��اره ك��رده 
مي پردازد و در اي��ن زمينه مي گويد: بي ترديد اين 
بند از بخشِ مزاياي يادش��ده ب��راي طرح مذكور، 
مي توان��د خطرناك ترين بخش طرح تلقي ش��ود. 
پر واضح است كه نويسندگان محترم طرح، حتي 
يك بار هم در طول حياتش��ان يك ۲۴ ساعت را با 
يك گروه كاوش باستان شناس��ي سپري نكرده اند 
ت��ا دريابند، اساس��اً ه��دف از انج��ام كار ميداني 
باستان شناس��ي چيست؟ چگونه شكل مي گيرد؟ 
چه مقدمات و مراح��ل اداري دارد؟ چطور و با چه 
اس��تانداردهايي در عمل به انجام مي رسد؟ ثبت و 
ضبط و تشكيل بانك داده چيست؟ حفاظت حين 
و پس از كاوش چيس��ت؟ كاوش باستان شناسي 
توس��ط باستان شناس��ان زب��ده چگون��ه و با چه 
مهارت هايي انجام مي شود؟ اين مهارت ها چگونه 
كس��ب مي ش��ود؟ نمونه برداري چيست و چگونه 
انجام مي ش��ود؟ مراكز و آزمايشگاه هاي كار روي 
نمونه ه��ا در ايران و جه��ان كدامن��د؟  او در اين 
رابطه به بخش��ي از نامه باستان شناس��ان اش��اره 
كرده و مي افزايد: باستان شناس��ان فعال در حوزه 
كاوش ه��اي ميدان��ي در اي��ران نه تنه��ا ملزم به 
تحصيل در رشته باستان شناسي به مدت حداقل 
۱۱ سال )تا اخذ مدرك( بوده، بلكه صرف در دست 
داشتن مدرك نيز آنان را مجاز به انجام كار كاوش 
نمي سازد. اين عزيزان در طول تحصيل و پس از آن 
سال ها در هيات هاي باستان شناسي از پايين ترين 

مرتبه )عضو ساده هيات( تا بالاترين رتبه )معاون 
هيات( به كار و كس��ب تجربه مي پردازند. هر دوره  
باستان شناسي )عصر سنگ، عصر يكجانشيني در 
پيش از تاريخ، ادوار تاريخي و شاهنشاهي ها، ايران 
پس از اس��لام( مختصات و ملزوم��ات كار ميداني 
مخصوص به خود را مي طلبد كه اس��تانداردهاي 
خاص خود را دارد. تنها پس از اخذ مدارج تحصيلي 
يادشده، سال ها كس��ب تجربه و داشتن رزومه اي 
كارآمد، پژوهشكده باستان شناسي به عنوان تنها 
نهاد واجد صلاحيت در صدور مجوز قانوني كاوش، 
اقدام به بررسي صلاحيت فرد كرده و پس از طرح 
موضوع در جلسات شوراي تخصصي پژوهشكده در 
حضور متخصصين نامدار هر حوزه، به فرد ذيصلاح، 
مجوز كاوش داده مي شود. شايان اشاره است، نظر 
به حساس��يت فوق العاده مواد فرهنگي باستاني و 
ماهيت عمل كاوش كه امري تخريبي است، صدور 
اين مجوزها با حساسيت هاي علمي فوق العاده اي 
همراه اس��ت. با توج��ه به اين توضيحات مس��اله 
اش��تغال زايي براي دانش��جويان منتفي مي شود. 
در واق��ع وقتي مي گوييم اين ط��رح بدون در نظر 
گرفتن بررسي هاي علمي و از سوي كساني كه هيچ 
دانشي درباره باستان شناسي، ميراث فرهنگي و... 
ندارند، مطرح شده اس��ت، پر بيراه نگفته ايم.  اين 
باستان شناس مي افزايد: مدت ها بود كه ما منتظر 
تصويب طرحي از سوي نمايندگان مجلس بوديم 
تا دس��ت دلالان و قاچاقچيان آثار باس��تاني را از 
ميراث فرهنگي كش��ور كوتاه كنيم، اما متاسفانه 
در نهايت تعجب ش��اهد به صحن رسيدن طرحي 
هستيم كه با پش��توانه فوق العاده ضعيت علمي و 
تنها با نگاهي مادي به ميراث فرهنگي كشور قرار 
اس��ت راه را بر چپاول ميراث فرهنگي هموار كند. 
نگاهي به آگهي هاي فروش دس��تگاه هاي فلز ياب 
در فضاي مجازي بيندازيد. هر روز بيش��تر از روز 
قبل بر تعداد اين آگهي ها افزوده مي ش��ود، تعداد 
اف��رادي كه به دنبال كش��ف گنج و پولدار ش��دن 
يكشبه هستند كم نيست، بسياري در اين راه جان 

خود را از دست مي دهند چون طعمه قاچاقچيان 
بزرگ قرار مي گيرند. در اين شرايط آيا واقعا عنوان 
كردن چنين طرح��ي و از همه بدتر تصويب آن به 
هم ريختن شرايط و رفتن به وضعيتي بدتر نيست؟ 
او در پايان اظهار اميدواري مي كند كه نمايندگان 
مجل��س يك بار ديگ��ر با دقت بيش��تري به طرح 
مذكور بپردازند و قبل از اينكه دير ش��ود اين طرح 

را از دستور كار خارج كنند. 

    بخشي از نامه اساتيد باستان شناسي
 به نمايندگان مجلس

درس��ت زماني كه باستان شناس��ان و دوستداران 
فرهنگ غني ايران عزيز منتظر بودند تا نمايندگان 

مجلس شوراي اس��لامي با تاكيد بر انجام قوانين 
موجود، با هرگون��ه خريد و ف��روش و قاچاق آثار 
باس��تاني به ش��دت مقابله كرده و مرتكب��ان را به 
دس��تگاه قانون معرفي كنند؛ آنگاه با اس��تدلالي 
ب��ه غايت ضعيف و تنها با نگاهي مادي به اش��ياي 
فرهنگ��ي، درپ��ي كمت��ر ش��دن س��ود دلالان و 
قاچاقچيان عتيقه و حتي درآمدزايي از اين طريق 
براي دولت هستند. نمايندگان محترم خانه ملت، 
مستحضر باش��يد اصل فراموش شده در ايران كه 
منجر به چنين نابس��اماني شده است، عدم مقابله 
درس��ت نهادهاي ذيربط با پديده شوم گنج يابي و 
قاچاق آثار باس��تاني است. قوانين مكفي و كارآمد 
هستند، اما در عمل اجرا نمي شوند. از همين روي 

است كه ش��اهد حضور هزاران صفحه رسمي گنج 
ياب��ي و تبليغ فلزياب در فضاي مجازي هس��تيم، 
بدون آنكه شاهد برخوردي از جانب پليس فضاي 
مجازي باشيم. يگان هاي حفاظت ميراث فرهنگي 
هر روز و هر هفته ده ها قاچاقي را بازداش��ت كرده 
و به قانون مي س��پارند و قضات در ظرف چند روز 
رأي به برائت مي دهند و ده ها موارد از اين دس��ت. 
دير زماني اس��ت كه عنان محافظت از دستاوردها 
و مواري��ث فرهنگي ايران عزيزمان از كف متوليان 
امر خارج شده است. ش��مار محوطه هاي باستاني 
آس��يب ديده و به تاراج رفته از عدد خارج اس��ت و 
تنها چاره كار، اقدام به مُر قانون اس��ت نه تغيير آن 

به نفع طرف سودجو.

گزارش
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